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ΕΕΙΙΣΣΑΑΓΓΩΩΓΓΗΗ  

Το παρόν αποτελεί το Παραδοτέο 10 του έργου «Προώθηση καλών πρακτικών 

υγείας και ασφάλειας στις ελληνικές επιχειρήσεις» που ανατέθηκε στην ένωση 

εταιρειών  «ΑΚΡΩΝΥΜΟ ΜΕΛΕΤΗΤΙΚΗ Ε.Π.Ε.», «Ε.Ε.∆.Ε.» και «ECO EFFICIENCY 

Ε.Π.Ε.» δια της από 29/11/13 Σύµβασης Έργου µε την «Ανώνυµη Εταιρεία 

Αναπτυξιακών ∆ράσεων Στέγη της Ελληνικής Βιοµηχανίας». 

 

Το παραδοτέο διαρθρώνεται σε δύο κεφάλαια ως εξής: 

Το Κεφάλαιο 1 περιλαµβάνει τον απολογισµό των εργασιών προετοιµασίας του 

κεντρικού Συνεδρίου, συµπεριλαµβανοµένων των ενεργειών ορισµού του χώρου 

διεξαγωγής και των οµιλητών, καθώς και των ενεργειών προσδιορισµού της 

θεµατολογίας και του σχετικού υλικού ενηµέρωσης. 

Το Κεφάλαιο 2 περιλαµβάνει την αξιολόγηση του κεντρικού Συνεδρίου, µε βάση 

τη γνώµη των συµµετεχόντων, όπως αυτή καταγράφεται στα ειδικά φύλλα 

αξιολόγησης που συµπλήρωσαν.  

 

Πέραν των δύο αυτών κεφαλαίων, στο τέλος του παραδοτέου παρατίθενται τα 

κάτωθι Παραρτήµατα:  

���� Παράρτηµα Ι – Πρόσκληση Συνεδρίου 

���� Παράρτηµα ΙΙ – Έντυπο Υλικό Συνεδρίου 

���� Παράρτηµα ΙΙΙ – Φωτογραφικό Υλικό Συνεδρίου 

���� Παράρτηµα ΙV – Παρουσιάσεις στελεχών Οµάδας έργου 

���� Παράρτηµα V – Αποµαγνητοφώνηση Πρακτικών Συνεδρίου  

 

 

Αθήνα, 29/05/2015 
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ΠΠΕΕΡΡΙΙΛΛΗΗΨΨΗΗ  

Η διοργάνωση και διεξαγωγή του κεντρικού συνεδρίου για την κοινοποίηση και 

διάχυση των αποτελεσµάτων του έργου «Προώθηση Καλών Πρακτικών Υγείας και 

Ασφάλειας σε Ελληνικές Επιχειρήσεις» αποτέλεσε το επιστέγασµα όλης της 

πρότερης προσπάθειας υλοποίησης του έργου του αναδόχου.  

 

Η προετοιµασία του συνεδρίου αφορούσε στις εξής κύριες ενέργειες: 

 τον προσδιορισµό του στόχου του Συνεδρίου, καθώς και των κατάλληλων 

µέσων και διαδικασιών υλοποίησής του, 

 τον προσδιορισµό της θεµατολογίας, του περιεχοµένου των παρουσιάσεων και 

του ενηµερωτικού υλικού, 

 την επιλογή και την πρόσκληση των οµιλητών, 

 την επιλογή του χώρου διεξαγωγής του συνεδρίου, καθώς και την οργάνωση 

των εργασιών διεξαγωγής του, 

 τον προσδιορισµό και την ανάπτυξη των ενεργειών δηµοσιότητας του 

συνεδρίου, σε συνάρτηση τους στόχους του. 

 

Στο πλαίσιο του σχεδιασµού του έργου και σε συµφωνία µε την Αναθέτουσα Αρχή, 

το κεντρικό συνέδριο πραγµατοποιήθηκε στην Αθήνα στις 08/05/2015. Ενδιαφέρον 

συµµετοχής (ηλεκτρονικά) υπέβαλλαν οκτώ (8) άτοµα και τελικώς προσήλθαν 

εξήντα τρία (63). 

Σε γενικές γραµµές, από άποψης συµµετοχής το κεντρικό συνέδριο κρίνεται ως 

απολύτως ικανοποιητικό, σύµφωνα και µε τα όσα από κοινού εκτιµήθηκαν µε την 

Αναθέτουσα Αρχή. Η προσέλευση των συµµετεχόντων µπορεί να κριθεί 

ικανοποιητική, τόσο ως προς τη σύνθεσή τους, εφόσον προέρχονταν από τον 

ιδιωτικό αλλά και από τον δηµόσιο τοµέα, ως και ως προς το µέγεθος των τελικών 

συµµετοχών στο κεντρικό συνέδριο. Σε γενικές γραµµές, από τους συµµετέχοντες 

αξιολογήθηκαν πολύ θετικά, τόσο η οργάνωση του συνεδρίου (ηµεροµηνία, ώρα 

και τόπος διεξαγωγής, γραµµατεία κ.ά.), όσο και το περιεχόµενο των εισηγήσεων. 

Με το πέρας του κεντρικού συνεδρίου έγινε κοινά αποδεκτό ότι τέτοια έργα 
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αποτελούν καλές πρακτικές για την προώθηση της Υγείας και της Ασφάλειας στις 

ελληνικές επιχειρήσεις και ότι κατά συνέπεια θα πρέπει να συνεχιστούν και να 

τροφοδοτήσουν το σχεδιασµό αντίστοιχων δράσεων της δηµόσιας πολιτικής. 
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ΑΑΠΠΟΟΛΛΟΟΓΓΙΙΣΣΜΜΟΟΣΣ  ΕΕΡΡΓΓΑΑΣΣΙΙΩΩΝΝ  ΠΠΡΡΟΟΕΕΤΤΟΟΙΙΜΜΑΑΣΣΙΙΑΑΣΣ  ΚΚΑΑΙΙ  ΥΥΛΛΟΟΠΠΟΟΙΙΗΗΣΣΗΗΣΣ  
ΤΤΟΟΥΥ  ΚΚΕΕΝΝΤΤΡΡΙΙΚΚΟΟΥΥ  ΣΣΥΥΝΝΕΕ∆∆ΡΡΙΙΟΟΥΥ  

 
Η διοργάνωση και διεξαγωγή του κεντρικού συνεδρίου µε θέµα την παρουσίαση 

των αποτελεσµάτων του Έργου «Προώθηση Καλών πρακτικών Υγείας και 

Ασφάλειας σε Ελληνικές Επιχειρήσεις», αποτέλεσε την κορυφαία ενέργεια στο 

πλαίσιο υλοποίησης του έργου. Σύµφωνα µε τον αναλυτικό σχεδιασµό του έργου, 

ο στόχος του κεντρικού συνεδρίου ήταν η παρουσίαση και προβολή των 

αποτελεσµάτων που επιτεύχθηκαν µέσα από την υλοποίησή του, καθώς και η 

προώθηση των αρχών και πρακτικών της Σ∆ΥΑΕ στις ελληνικές επιχειρήσεις. 

Αποτέλεσµα της εν λόγω δράσης ήταν α) η ενηµέρωση του πληθυσµού στόχου 

αναφορικά µε τους στόχους του έργου, τις εκροές και τα αποτελέσµατά του, β) η 

ευαισθητοποίηση των ελληνικών επιχειρήσεων σε θέµατα υγείας και ασφάλειας 

και γ) η προώθηση των αρχών και πρακτικών της Σ∆ΥΑΕ. 

 

Κατόπιν συµφωνίας µε την Αναθέτουσα Αρχή και σύµφωνα µε το 

χρονοδιάγραµµα του έργου, η διεξαγωγή του κεντρικού συνεδρίου 

προγραµµατίστηκε για τις 8 Μαΐου 2015 στην Αθήνα. 

 

Η προετοιµασία των συνεδρίου αφορούσε στις εξής κύριες ενέργειες: 

 τον προσδιορισµό του στόχου του Συνεδρίου, καθώς και των κατάλληλων 

µέσων και διαδικασιών υλοποίησής του, 

 τον προσδιορισµό της θεµατολογίας, του περιεχοµένου των παρουσιάσεων και 

του ενηµερωτικού υλικού που διανεµήθηκε, 

 την επιλογή και την πρόσκληση των οµιλητών, 

 την επιλογή του χώρου διεξαγωγής του συνεδρίου, καθώς και την οργάνωση 

των εργασιών διεξαγωγής του, 

 τον προσδιορισµό και την ανάπτυξη των ενεργειών δηµοσιότητας του 

συνεδρίου, σε συνάρτηση τους στόχους του. 

 

Αναλυτικότερα: 

1. Προσδιορισµός του στόχου του Συνεδρίου, των µέσων και των διαδικασιών 
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υλοποίησής του 

Ως προς τον πληθυσµό στόχο (target group) του κεντρικού Συνεδρίου 

αποφασίστηκε, µε τη σύµφωνη γνώµη της Αναθέτουσας Αρχής, να προσκληθούν 

στοχευµένα άτοµα, άµεσα εµπλεκόµενα µε το έργο (συµµετέχοντες από όλες τις 

φάσεις υλοποίησης του έργου), άτοµα τα οποία είχαν επαγγελµατική ειδίκευση 

στο αντικείµενο της Υγείας και της Ασφάλειας (στελέχη διοίκησης ή εξειδικευµένα 

στελέχη µε αρµοδιότητα στις λειτουργίες της Υγείας και της Ασφάλειας των 

επιχειρήσεων), στελέχη αρµόδιων ∆ηµόσιων Υπηρεσιών ελέγχου και σχεδιασµού 

εθνικών πολιτικών στρατηγικής και τέλος, µέλη των κοινωνικών και παραγωγικών 

εταίρων.  

Υιοθετήθηκε συνεπώς εξαρχής µια ποιοτική και κατ’επέκταση ποσοτική 

οριοθέτηση του κοινού στόχου, µε βασικό κριτήριο το ρόλο που τα στελέχη αυτά 

επιτελούν για την προώθηση των αρχών και των πρακτικών της Σ∆ΥΑΕ στις 

ελληνικές επιχειρήσεις, καθώς και µε βάση την αξία που θα είχε η συµµετοχή 

τους στην προώθηση των στόχων του έργου, κυρίως όσον αφορά στη 

δυνατότητα της συµβολής και της επιρροής τους στο σχεδιασµό αντίστοιχων 

έργων ως δηµόσιων πολιτικών. Στο πλαίσιο αυτό επιδιώχθηκε η συµµετοχή 

εκπροσώπων επιχειρήσεων, δηµόσιων λειτουργών, εµπειρογνωµόνων και µελών 

των κοινωνικών και παραγωγικών εταίρων.  

Στη βάση των ανωτέρω περιοριστικών κατευθύνσεων, η προσέγγιση του κοινού 

στόχου του κεντρικού συνεδρίου έγινε προσωποποιηµένα, αξιοποιώντας δύο 

κύριες πηγές δεδοµένων: 

(α) τον κατάλογο δεδοµένων που είχε ήδη δηµιουργηθεί µε όλους όσους 

συµµετείχαν στο έργο «Προώθηση Καλών Πρακτικών Υγείας και Ασφάλειας σε 

Ελληνικές Επιχειρήσεις», καθ’ όλη την πορεία υλοποίησης αυτού και 

(β) το µητρώο το οποίο παραχωρήθηκε στην ΕΕ∆Ε από την Αναθέτουσα Αρχή και 

αφορούσε συγκεκριµένους παραλήπτες της διαχειριστικής Αρχής του εν λόγω 

συγχρηµατοδοτούµενου έργου, και ειδικό κοινό που αφορούσε σε στελέχη του 

δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα που δραστηριοποιούνται σε αντικείµενα σχετικά µε 

το έργο. 

Τα δύο αυτά αρχεία συγχωνεύθηκαν, ούτως ώστε να αποτελέσουν ένα κοινό 

αρχείο χωρίς επικαλύψεις. Από τη συγχώνευση αυτή προέκυψε ένα νέο αρχείο 
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που αριθµούσε 84 εγγραφές στο σύνολο του. 

Σε όλα τα εγγεγραµµένα µέλη του ανωτέρω αρχείου απεστάλησαν ατοµικές 

προσκλήσεις µέσω ηλεκτρονικού ταχυδροµείου, ενώ στη συνέχεια, επιχειρήθηκε 

µέσω τηλεφωνικής επικοινωνίας η επιβεβαίωση της λήψης του ηλεκτρονικού 

ταχυδροµείου και η τρόπον τινά δέσµευση της συµµετοχής του αποδέκτη. 

Επικουρικά, οι σύµβουλοι των Προγραµµάτων Μεταφοράς Τεχνογνωσίας (ΠΜΤ) 

ανέλαβαν να παρακινήσουν και να προτρέψουν την συµµετοχή των στελεχών 

των επιχειρήσεων που συµµετείχαν ως αποδέκτες των υπηρεσιών των 

συµβούλων στις διάφορες φάσεις υλοποίησης του έργου, ανεβάζοντας τον αριθµό 

σε άλλους 100 παραλήπτες. Η ηλεκτρονική αποστολή της πρόσκλησης 

συνοδευόταν από το Πρόγραµµα (agenda) κεντρικού συνεδρίου, καθώς και από 

την Αίτηση εκδήλωσης ενδιαφέροντος συµµετοχής στο Συνέδριο. 

 

2. Προσδιορισµός της θεµατολογίας, του περιεχοµένου των παρουσιάσεων και 

του ενηµερωτικού υλικού 

Η θεµατολογία και το περιεχόµενο των παρουσιάσεων προσδιορίστηκαν κατά 

τρόπο τέτοιο ώστε να καλύπτουν τους στόχους που είχαν τεθεί για το κεντρικό 

συνέδριο, αναφορικά µε την κοινοποίηση των δράσεων και των αποτελεσµάτων 

του έργου, καθώς και ως προς την µεταφορά των εµπειριών των συµβούλων / 

πολλαπλασιαστών στα ειδικά ενδιαφερόµενα µέρη. Παράλληλα, δόθηκε ιδιαίτερη 

προσοχή στην γνωστοποίηση των πρωτοβουλιών και των δράσεων που έχει 

αναπτύξει η Αναθέτουσα Αρχή σχετικά µε τη βελτίωση του εργασιακού 

περιβάλλοντος των ελληνικών επιχειρήσεων. Το περιεχόµενο των παρουσιάσεων 

αναπτύχθηκε από τους ίδιους τους προσκεκληµένους οµιλητές (βλ. στη 

συνέχεια), σε µορφή power point, βάσει κατευθύνσεων που τους δόθηκαν από τα 

στελέχη της οµάδας έργου.   

Το ενηµερωτικό έντυπο µε τίτλο  «Υγεία και Ασφάλεια στην Εργασία: Παράγοντας 

Σταθερότητας και Βελτίωσης της Ανταγωνιστικότητας των Επιχειρήσεων» που 

διακινήθηκε στους συµµετέχοντες είχε έκταση τεσσάρων (4) σελίδων και περιείχε 

τις εξής βασικές ενότητες: 
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 Ο ΣΕΒ για την Προώθηση της Υγείας και Ασφάλειας στις Ελληνικές 

Επιχειρήσεις 

 Το Σύστηµα ∆ιαχείρισης Υγείας και Ασφάλειας στην Εργασία (Σ∆ΥΑΕ) 

 ∆ιάρθρωση του ‘Εργου «Προώθηση Καλών Πρακτικών Υγείας και 

Ασφάλειας σε Ελληνικές Επιχειρήσεις» 

 Περιγραφή των ωφελειών των επιχειρήσεων από τη συµµετοχή τους στο 

πρόγραµµα µεταφοράς τεχνογνωσίας που παρέχεται στο πλαίσιο του έργου 

 

3. ∆ιάρθρωση εργασιών συνεδρίου και επιλογή εισηγητών 

Στο πλαίσιο της προετοιµασίας για το κεντρικό συνέδριο διαµορφώθηκε σε 

συνεργασία µε την Αναθέτουσα Αρχή, η διάρθρωση των εργασιών του συνεδρίου 

και σε αντιστοιχία, ο κατάλογος των προσώπων που θα χαιρέτιζαν το σώµα και θα 

παρουσίαζαν τις εισηγήσεις. Το πρόγραµµα των εργασιών του συνεδρίου 

παρουσιάζεται στη συνέχεια σε Παράρτηµα. Σύµφωνα µε αυτό:  

→ την έναρξη των εργασιών του συνεδρίου θα ανακοίνωνε η κ. Ρένα Μπαρδάνη, 

Υπεύθυνη του έργου από πλευράς της Αναθέτουσας Αρχής για λογαριασµό του 

ΣΕΒ 

→ Θα απεύθυναν χαιρετισµό στο συνέδριο µε σύντοµες τοποθετήσεις οι κ.κ.: 

o Αντώνης Χριστοδούλου, Υπουργείο Εργασίας Κοινωνικής Ασφάλισης και 

Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Προϊστάµενος ∆ιεύθυνσης Ασφάλειας και Υγείας 

στην Εργασία 

o Κωνσταντίνος Μπίτσιος, Εκτελεστικός Αντιπρόεδρος ΣΕΒ (Σύνδεσµος 

Επιχειρήσεων και Βιοµηχανιών) 

o Θ. Κ. Κωνσταντινίδης – Καθηγητής Ιατρικής ∆.Π.Θ., Πρόεδρος, Γεν. 

∆ιευθυντής ΕΛ.ΙΝ.Υ.Α.Ε., Ελληνικό Ινστιτούτο Υγιεινής & Ασφάλειας της 

Εργασίας 

→ Θα παρουσίαζαν εισηγήσεις στο συνέδριο οι κ.κ. 

o Στάθης Καραντζογιάννης (∆ρ. Κοινωνιολογίας, Υπεύθυνος Έργου) 

o Πέτρος Μαραµπούτης (∆ρ. Μηχανικός Περιβάλλοντος, Μέλος Οµάδας 

Έργου) 

o Οι εξειδικευµένοι Σύµβουλοι /  πολλαπλασιαστές του έργου. 
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Τέλος, το συντονισµό των εργασιών του συνεδρίου θα αναλάµβανε ο κ. Γιάννης 

Καλύβας, µέλος της οµάδας έργου. 

 

4. Υλοποίηση του συνεδρίου 

Οι εργασίες του συνεδρίου πραγµατοποιήθηκαν σύµφωνα µε το αρχικό πρόγραµµα, 

µε εξαίρεση την απουσία του κ. Αντώνη Χριστοδούλου, ο οποίος δεν κατέστη 

δυνατό να παρευρεθεί λόγω σοβαρού υπηρεσιακού λόγου που προέκυψε την 

συγκεκριµένη ηµέρα.  

Συνοπτικά και ως προς τις  εργασίες του συνεδρίου: 

→ Η κ. Μπαρδάνη άνοιξε τις εργασίες του συνεδρίου και ευχαρίστησε την ένωση 

εταιρειών που υλοποίησε το έργο µε επιτυχία καθώς και το ΕΛ.ΙΝ.Υ.Α.Ε., για την 

φιλοξενία του. Στη σύντοµη τοποθέτησή της αναφέρθηκε στον θετικό ρόλο του 

ΕΛ.ΙΝ.Υ.Α.Ε., επισηµαίνοντας ότι το Ινστιτούτο δηµιουργήθηκε από τους 

κοινωνικούς εταίρους για την προαγωγή της υγείας και την ασφάλειας στις 

ελληνικές επιχειρήσεις. Επίσης υπογράµµισε ότι το συγκεκριµένο έργο που 

υλοποιήθηκε είναι µια καλή πρακτική η οποία θα πρέπει να έχει συνέχεια στο 

µέλλον.   

→ Ο κ. Μπίτσιος, απεύθυνε χαιρετισµό κατά την έναρξη των διεργασιών του 

κεντρικού συνεδρίου και τοποθετήθηκε εκ µέρους του ΣΕΒ για την σηµασία του 

Σ∆ΥΑΕ στις ελληνικές επιχειρήσεις. 

→ Ο κ. Κωνσταντινίδης απεύθυνε χαιρετισµό κατά την έναρξη των διεργασιών του 

κεντρικού συνεδρίου και εξήρε τον ρόλο του ΕΛΙΝΥΑΕ σε όλη αυτή την 

προσπάθεια που γίνεται σχετικά µε τη βελτίωση της υγείας και της ασφάλειας 

στις ελληνικές επιχειρήσεις.  

→ Ο κ. Καρατζογιάννης µε την εισήγησή του αποτίµησε τα πεπραγµένα και τα 

αποτελέσµατα του έργου. Κατά την παρουσίασή του, ο κ. Καρατζογιάννης 

αναφέρθηκε στις κύριες δράσεις του έργου που ανέλαβε και υλοποίησε  η 

ένωση εταιρειών, όπως οι δράσεις ευαισθητοποίησης, υλοποίησης του 

επιµορφωτικού προγράµµατος των Συµβούλων από τον ∆ιεθνή Οργανισµό 

Εργασίας (ILO), εκπόνησης του εκπαιδευτικού υλικού, δικτύωσης, κατάρτισης 

συµβουλευτικής υποστήριξης (coaching) κ.λπ. Έγινε αναφορά στα κύρια 

χαρακτηριστικά των δράσεων αυτών και στην συνέχεια ακολούθησε 
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εκτενέστερη ανάλυση του έργου µέσω δεικτών, διαγραµµάτων και πινάκων.  

→ O κ. Μαραµπούτης οριοθέτησε την έννοια των «καλών πρακτικών», ειδικά στο 

πλαίσιο εφαρµογής του έργου. Αναφέρθηκε στην συλλογή εργαλείων, 

µεθοδολογιών και εφαρµογών που υπάρχουν σε θέµατα Σ∆ΥΑΕ στις 

επιχειρήσεις και µπορούν να χρησιµοποιηθούν ως σηµεία αναφοράς και για τις 

υπόλοιπες επιχειρήσεις.   

→ Ο εξειδικευµένοι Σύµβουλοι / πολλαπλασιαστές που συµµετείχαν στην 

υλοποίηση του έργου αποτελώντας τον πυρήνα της εφαρµογής του, 

παρουσίασαν εισηγήσεις µε σκοπό να µεταφέρουν στο κοινό την σηµαντική 

τους εµπειρία από τη συµµετοχή τους στο έργο. Έλαβαν το λόγο επτά (7) από 

τους δέκα (10) συνολικά πολλαπλασιαστές που έλαβαν µέρος στο πρόγραµµα. 

Παρόντες ήταν και µίλησαν οι: κ. Γουργουλιανης, κ. Αναγνωστοπουλος, κα 

Φιλιππή, κ. Παπαφιλίππου, κ. Αλεβίζος, κ .Ιακωβίδης και κ. Κουµπάρος. Ο κάθε 

Σύµβουλος παρουσίασε συνοπτικά το κοµµάτι που ανέλαβε και έφερε εις πέρας 

στο πλαίσιο του έργου, καθώς και το προφίλ των επιχειρήσεων µε τις οποίες 

συνεργάστηκαν. Συµπερασµατικά, συµφώνησαν όλοι, ότι µέσω αυτού του 

προγράµµατος τους δόθηκε η ευκαιρία τόσο σε προσωπικό επίπεδο, όσο και στις 

επιχειρήσεις που συµµετείχαν, να ωφεληθούν σε θέµατα Σ∆ΥΑΕ. 

 

5. Επιλογή του χώρου διεξαγωγής του Συνεδρίου και οργάνωση των εργασιών 

διεξαγωγής του 

Ιδιαίτερο βάρος δόθηκε για την επιλογή του χώρου η σηµασία και ο συµβολισµός 

αυτού. Για αυτό τον λόγο, αποφασίστηκε από κοινού µε την Αναθέτουσα Αρχή ως 

καταλληλότερος χώρος διεξαγωγής του συνεδρίου η αίθουσα κατάρτισης του 

ΕΛ.ΙΝ.Υ.Α.Ε., χωρητικότητας έως 100 ατόµων, άρτια εξοπλισµένη για συνεδριακές 

εκδηλώσεις στα κεντρικά γραφεία τους στην Αθήνα ( Λιοσίων 143 και Θειρσιού 6, 

Πλ. Αττικής).  

Σε συµβολικό επίπεδο, η επιλογή του χώρου αυτού σηµατοδοτούσε τους ισχυρούς 

δεσµούς της Αναθέτουσας Αρχής µε το  ΕΛ.ΙΝ.Υ.Α.Ε., στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο 

του οποίου συµµετέχουν οι θεσµικοί κοινωνικοί εταίροι.  Σηµειώνεται επίσης ότι µε 

την επιλογή αυτή αναγνωρίζεται το αξιοσηµείωτο έργο του Ινστιτούτου στην 

προώθηση της υγείας και της ασφάλειας στις ελληνικές επιχειρήσεις. 
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Εκτός της συµβολικής διάστασης που εµπεριείχε η επιλογή αυτή, θα πρέπει επίσης 

να υπογραµµιστεί ότι σηµαντικά κριτήρια επιλογής του χώρου διεξαγωγής του 

κεντρικού συνεδρίου ήταν η θέση του, έτσι ώστε να διευκολύνεται ή και να 

προσελκύεται η συµµετοχή των ενδιαφεροµένων, καθώς και η επάρκεια του, τόσο 

όσον αφορά στην κάλυψη των απαιτήσεων του προσδοκώµενου αριθµού των 

συµµετεχόντων, όσο και όσον αφορά στην κάλυψη των τεχνικών προδιαγραφών 

του Συνεδρίου.  

 Ειδικότερα και όσον αφορά στη διεξαγωγή του συνεδρίου: 

→ Ο χώρος διεξαγωγής του συνεδρίου ήταν εξοπλισµένος µε κατάλληλο 

οπτικοακουστικό υλικό, Podium κεντρικού οµιλητή, Panel οµιλητών, Πλήρη 

µεγαφωνική και ηχητική εγκατάσταση, Η/Υ, LCD Projector, Οθόνη προβολής, 

Παροχή Wi-Fi σύνδεση και χώρο foyer για χρήση, γραµµατείας και χρήση 

Catering.  

→ Πριν και κατά τη διάρκεια του συνεδρίου διατέθηκαν στους συµµετέχοντες  

ροφήµατα (καφές, τσάι, βουτήµατα και νερό), ενώ µετά το πέρας του κεντρικού 

συνεδρίου προβλέφθηκε και υπήρχε catering µε ελαφρύ γεύµα για όλους τους 

συµµετέχοντες. 

→ Καθ’ όλη την διάρκεια, οι εργασίες του συνεδρίου υποστηρίζονταν από 

γραµµατεία η οποία ανέλαβε: 

 τη διανοµή του υλικού του συνεδρίου το οποίο δατίθετο σε πάνινη τσάντα µε 

τα λογότυπα του έργου και περιελάµβανε την agenda του συνεδρίου, το 

ενηµερωτικό έντυπο, το έντυπο αξιολόγησης / αποτίµησης της εκδήλωσης, 

µπλόκ και στυλό, 

 την υποδοχή και εγγραφή των σχετικών στοιχείων επικοινωνίας των 

συµµετεχόντων σε ειδικά διαµορφωµένο παρουσιολόγιο για τις ανάγκες του 

έργου, 

 τη συλλογή και καταχώρηση των εντύπων αξιολόγησης / αποτίµησης του 

συνεδρίου 

 την παροχή γενικών υπηρεσιών γραµµατειακής υποστήριξης στη διάρκεια 

του συνεδρίου. 

→ Επίσης, κατά την διάρκεια του συνεδρίου: 

 Εξασφαλίστηκε φωτογραφική κάλυψη. Ψηφιοποιηµένο υλικό από τη 
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φωτογραφική κάλυψη του Συνεδρίου έχει συµπεριληφθεί στην ηλεκτρονική 

αποστολή του παραδοτέου. 

 Χρησιµοποιήθηκε roll up banner µε τα λογότυπα και τα στοιχεία του έργου. 

 Προβλήθηκαν ηλεκτρονικά banner µε τα λογότυπα και τα στοιχεία του 

έργου. 

 Ηχογραφήθηκαν και έγινε αποµαγνητοφώνηση των πρακτικών του 

κεντρικού Συνεδρίου (περιλαµβάνεται στο Παράρτηµα του παραδοτέου).  

 

6. Πλαίσιο δηµοσιότητας του Συνεδρίου 

Το σύνολο του υλικού που αξιοποιήθηκε για την οργάνωση και την προβολή του 

κεντρικού συνεδρίου (agenda, πρόσκληση, αίτηση συµµετοχής στο συνέδριο, 

ενηµερωτικό έντυπο, banner, τσάντα, κλπ) αναπτύχθηκε τηρώντας τον 

Κανονισµό (ΕΚ) 1828/2006, όπως τροποποιήθηκε από τον Κανονισµό 

846/2009, σχετικά µε τις δράσεις πληροφόρησης και δηµοσιότητας των κρατών 

µελών της Ε.Ε. για τις παρεµβάσεις των διαρθρωτικών ταµείων. 
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ΑΑΠΠΟΟΤΤΕΕΛΛΕΕΣΣΜΜΑΑΤΤΑΑ  ΑΑΞΞΙΙΟΟΛΛΟΟΓΓΗΗΣΣΗΗΣΣ  ΤΤΟΟΥΥ  ΣΣΥΥΝΝΕΕ∆∆ΡΡΙΙΟΟΥΥ  ΑΑΠΠΟΟ  ΤΤΟΟΥΥΣΣ  
ΣΣΥΥΜΜΜΜΕΕΤΤΕΕΧΧΟΟΝΝΤΤΕΕΣΣ  

 
Μετά το πέρας του συνεδρίου µε θέµα τα αποτελέσµατα του Έργου «Προώθηση 

Καλών Πρακτικών Υγείας και Ασφάλειας σε Ελληνικές Επιχειρήσεις», οι 

συµµετέχοντες σε αυτό κλήθηκαν να συµπληρώσουν το έντυπο αξιολόγησης του. 

Από το σύνολο των 63 συµµετεχόντων οι 22 συµπλήρωσαν το σχετικό έντυπο 

αξιολόγησης.  

Αναφορικά µε τον τρόπο πληροφόρησης για τη διεξαγωγή του συνεδρίου, η 

πλειοψηφία των συµµετεχόντων ανέφερε ότι πληροφορήθηκε για αυτό, είτε µέσω 

προσωπικής πρόσκλησης,  είτε µέσω υπόδειξης / παρότρυνσης της εταιρίας τους. 

Οι υπόλοιποι συµµετέχοντες ενηµερώθηκαν για το συνέδριο είτε µέσω e-mail (2 

απαντήσεις) είτε µέσω του ΣΕΒ (1 απάντηση). 

 

ΤΡΟΠΟΙ ΠΛΗΡΟΦΟΡΗΣΗΣ ΓΙΑ ΣΥΝΕ∆ΡΙΟ

46%

0%
27%

0%0%

27%

Προσωπική πρόσκληση

Καταχώρηση στον τύπο

Παρότρυνση της εταιρίας

Παρότρυνση συναδέλφων

Ιnternet

Aλλο

 

 

Ως προς τα ερωτήµατα της επιλογής ώρας ή/και ηµεροµηνίας για τη διεξαγωγή του 

συνεδρίου και την επιλογή του χώρου διεξαγωγής αυτού, όλοι (100%) οι 

συµµετέχοντες απάντησαν ότι ήταν κατάλληλες.  

Σχεδόν το σύνολο των ερωτηθέντων αξιολόγησε θετικά έως πολύ θετικά την 

οργάνωση της εκδήλωσης. Συγκεντρωτικά, η ποσοστιαία κατανοµή των 

απαντήσεων στην ερώτηση για την αξιολόγηση της οργάνωσης της εκδήλωσης, 
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παρουσιάζεται στο επόµενο διάγραµµα: 

 

ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΕΚ∆ΗΛΩΣΗΣ

0%

64%

36%

Ανεπαρκής

Καλή

Πολύ καλή 

 

 

Επίσης, σχεδόν το σύνολο των ερωτώµενων αξιολόγησε θετικά έως πολύ θετικά το 

περιεχόµενο των εισηγήσεων της εκδήλωσης. Συγκεντρωτικά, η ποσοστιαία 

κατανοµή των απαντήσεων στην ερώτηση για την αξιολόγηση του περιεχοµένου 

των εισηγήσεων της εκδήλωσης, παρουσιάζεται στο επόµενο διάγραµµα: 

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟ ΕΙΣΗΓΗΣΕΩΝ

0%

64%

36%

Μέτριο

Καλό

Πολύ καλό 

 
 
Τέλος, σχεδόν το σύνολο των ερωτηθέντων αξιολόγησε, σε γενικές γραµµές, την 

εκδήλωση θετικά έως πολύ θετικά. Συγκεντρωτικά, η ποσοστιαία κατανοµή των 

απαντήσεων στην ερώτηση για την αξιολόγηση του περιεχοµένου των εισηγήσεων 
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της εκδήλωσης, παρουσιάζεται στο επόµενο διάγραµµα: 

 

ΓΕΝΙΚΗ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗ ΕΚ∆ΗΛΩΣΗΣ

0%

68%

32%

Κακή 

Καλή 

Πολύ καλή 

 
 
Επιπλέον παρατηρήσεις, υποδείξεις και προτάσεις που διατυπώθηκαν από 

ορισµένους συµµετέχοντες οι οποίοι συµπλήρωσαν τα έντυπα αξιολόγησης του 

συνεδρίου αναφέρονται κυρίως στα εξής: 

 Στην ανάγκη διάθεσης περισσότερου χρόνου για ανοιχτή συζήτηση. 

 Στην ανάγκη για συνεργασία µεταξύ επιχειρήσεων και κρατικών φορέων για 

την ανάδειξη καλών πρακτικών σε θέµατα υγείας και ασφάλειας. 

 Στην ανάγκη για πληρέστερη ενηµέρωση φορέων που εµπλέκονται στην 

υγεία και την ασφάλεια στην εργασία, έτσι ώστε να ενεργοποιηθούν όλοι οι 

εργαζόµενοι και να αυξηθεί το ενδιαφέρον τους σε θέµατα υγείας και 

ασφάλειας.  

 Στην ανάρτηση των εισηγήσεων του συνεδρίου στον ιστότοπο της 

Αναθέτουσας Αρχής. 

 Στη λήψη αποτελεσµατικότερων επικοινωνιακών πρακτικών που θα 

συµβάλλουν στην περαιτέρω ευαισθητοποίηση και συµµετοχή των 

επιχειρήσεων σε δράσεις παρόµοιου ενδιαφέροντος. 

 Στην αξιοποίηση της φιλοσοφίας και των στοιχείων αρχιτεκτονικής του 

έργου κατά το σχεδιασµό και την εφαρµογή εθνικών πολιτικών προώθησης 

της υγείας και της ασφάλειας στις ελληνικές επιχειρήσεις. 
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Κος Στάθης Καρατζογιάννης 

(Υπεύθυνος Έργου) 
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Κος Πέτρος Μαραµπούτης 

(Στέλεχος Οµάδας  Έργου) 
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ΑΑΠΠΟΟΜΜΑΑΓΓΝΝΗΗΤΤΟΟΦΦΩΩΝΝΗΗΣΣΗΗ  ΠΠΡΡΑΑΚΚΤΤΙΙΚΚΩΩΝΝ  ΣΣΥΥΝΝΕΕ∆∆ΡΡΙΙΟΟΥΥ  ((0088//0055//1155))  
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κα. ΜΠΑΡ∆ΑΝΗ:  

Κατά την έναρξη της ηµερίδας τον λόγο παίρνει η κα. Ρένα 

Μπαρδάνη, (Συντονίστρια του ∆ικτύου εργασιακών Σχέσεων και 

Κοινωνικής Πολιτ ικής του ΣΕΒ), η οποία αφού ευχαρίστησε όλους 

τους συµµετέχοντες σε αυτή, παρουσίασε συνοπτικά το αντικείµενο 

και τους στόχους του συνεδρίου.  

 

Στόχος του συγκεκριµένου συνεδρίου είναι ολοκλήρωση και 

παρουσίαση του έργου «Προώθηση καλών πρακτικών υγείας και 

ασφάλειας στις ελληνικές επιχειρήσεις». Το έργο αυτό 

πραγµατοποιήθηκε για να καταγραφούν οι καλές πρακτικές σε 

θέµατα υγείας και ασφάλειας σε ελληνικές επιχειρήσεις και να γίνει 

µια διάχυση των πρακτικών αυτών και σε άλλες εταιρίες πέραν των 

µεγάλων οργανωµένων επιχειρήσεων που εκπροσωπεί ο ΣΕΒ.  

Η προσπάθεια είναι οι καλές πρακτικές, που οι συµµετέχουσες 

επιχειρήσεις κατά τεκµήριο έχουν αναπτύξει και πολλές από αυτές 

έχουν και πολύ καλές επιδόσεις ακόµα και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, να 

µεταδοθούν και σε άλλες επιχειρήσεις και άλλων µεγεθών και άλλων 

κλάδων. Στόχος είναι το θέµα της υγείας και ασφάλειας να µπορεί να 

αναπτυχθεί ακόµη περισσότερο στη χώρα µας. Τέλος, η κα Μπαρδάνη 

παρουσίασε και ευχαρίστησε τους εκπροσώπους των αναδόχων του 

έργου και ειδικά την εταιρία ΑΚΡΩΝΥΜΟ ΜΕΛΕΤΗΤΙΚΗ,  την Ελληνική 

Εταιρία ∆ιοίκησης Επιχειρήσεων (ΕΕ∆Ε) και την ECO EFFICIENCY 

Συµβουλευτική και Τεχνική Μονοπρόσωπη. 

Η συνάντησή µας εδώ είναι περισσότερο να θυµηθούµε όλοι το 

έργο και να µοιραστούµε τ ις εµπειρίες, τ ις καλές πρακτικές, αυτά τα 

οποία ζήσατε σε πρώτη γραµµή, σε δεύτερη γραµµή, ιδέες που 

µπορεί να έχετε ώστε το πρόγραµµα που ολοκληρώνεται σήµερα να 

έχει συνέχεια. 

Θεωρούµε ότι το πρόγραµµά µας από µόνο του είναι µια καλή 

πρακτική η οποία θα πρέπει να έχει συνέχεια.   

Και θέλουµε, λοιπόν, να σηµατοδοτήσουµε και να δείξουµε 

προς τα έξω ότι το ΕΛΙΝΥΑΕ είναι ένας χώρος ο οποίος φτιάχτηκε 

από τους κοινωνικούς εταίρους ώστε όλοι µαζί να κάνουν τις 

απαραίτητες ενέργειες για την προαγωγή υγείας και ασφάλειας.  

Θα δώσω στον Γιάννη Καλύβα το λόγο για να συντονίσει τη 

σηµερινή συνάντηση την οποία και θέλουµε να είναι διαδραστική, 

ζητούµε δηλαδή τη συνεργασία όλων για αυτή τη συνάντηση. 
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Ως προς τους χαιρετισµούς που έχουµε προγραµµατίσει να 

γίνουν, να σας ενηµερώσω ότι δυστυχώς δεν είναι ο κος 

Χριστοδούλου µαζί µας, διότι αυτή τη στιγµή, όπως ίσως το ξέρετε 

όλοι, έγινε δυστύχηµα στα Ελληνικά Πετρέλαια και µόλις µάθαµε ότι 

υπάρχουν ήδη δύο νεκροί. Είναι ότι χειρότερο για µια τέτοια ηµέρα 

σήµερα για εµάς εδώ και έτσι ο κος Χριστοδούλου δεν θα είναι µαζί 

µας δυστυχώς για αυτό το λόγο. 

Θα δώσω το λόγο, κύριε Καλύβα αν δεν έχετε αντίρρηση, για 

τον πρώτο χαιρετισµό στον κ. Μπίτσιο. Ο κος Μπίτσιος είναι ο 

Εκτελεστικός Αντιπρόεδρος του ΣΕΒ και θα κάνει χαιρετισµό εκ 

µέρους του ΣΕΒ και µετά θα δώσουµε το λόγο στον κ. Κωνσταντινίδη 

που είναι ο Πρόεδρος του ΕΛΙΝΥΑΕ και καθηγητής του ∆ηµοκρίτειου 

Πανεπιστηµίου Θράκης.  

 

Κος ΜΠΙΤΣΙΟΣ:  

Κυρίες και κύριοι καληµέρα σας. Λυπάµαι που η σηµερινή µας 

συνάντηση γίνεται µε αυτό το συµβάν, το ατύχηµα. Νοµίζω η σκέψη 

όλων µας θα είναι µε τ ις οικογένειες και ελπίζω να µην έχουµε άλλα 

δυσάρεστα νέα από τον Ασπρόπυργο. 

Θα ήθελα να σας καλωσορίσω στη σηµερινή εκδήλωση η οποία 

βέβαια έχει θέµα την προώθηση των καλών πρακτικών υγείας και 

ασφάλειας στις ελληνικές επιχειρήσεις.  

Η εκδήλωσή µας διοργανώνεται µε αφορµή την ολοκλήρωση 

της πρωτοβουλίας του ΣΕΒ για διάχυση στις ελληνικές επιχειρήσεις 

των αρχών της συστηµικής διαχείρισης, της υγείας και της ασφάλειας 

στην εργασία. 

Για τον ΣΕΒ η πρόληψη σε ότι αφορά την υγεία και την 

ασφάλεια στην εργασία είναι πρωταρχικός στόχος.  Σήµερα δίνεται η 

ευκαιρία σε όλους µας να αναδείξουµε απόψεις και εµπειρίες που 

συµβάλλουν στην αναβάθµιση του περιβάλλοντος εργασίας. Είναι 

σηµαντικό να αποτρέψουµε τον οποιοδήποτε αρνητικό αντίκτυπο 

ενδέχεται να προκύψει εξαιτ ίας της οικονοµικής κρίσης.  

Το συνεχώς µεταβαλλόµενο επιχειρηµατικό περιβάλλον των 

τελευταίων ετών έχει διαµορφώσει µεγάλες προκλήσεις για τ ις 

επιχειρήσεις που επιδιώκουν να διατηρήσουν και να βελτιώσουν τη 

θέση τους στην αγορά. Οι προκλήσεις αυτές συνδέονται άµεσα µε 

την ανάπτυξη των τεχνολογιών, την εισαγωγή καινοτοµιών και την 

έµφαση στην ποιότητα που έχει αναχθεί σε βασικό ζητούµενο. 

Στο πλαίσιο αυτό ο ΣΕΒ υποστηρίζει την προσπάθεια 
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προσαρµογής των ελληνικών επιχειρήσεων στις µεταβαλλόµενες 

οικονοµικές συνθήκες, µέσω της προώθησης ενός νέου 

επιχειρηµατικού υποδείγµατος που στηρίζεται στην ευελιξία, την 

καινοτοµία, την εξωστρέφεια και την προνοητική διαχείριση του 

ανθρώπινου δυναµικού.  

Ο ΣΕΒ ειδικά για τα θέµατα υγείας και ασφάλειας στην εργασία 

υποστηρίζει πως η συστηµατική διαχείριση από τις επιχειρήσεις 

αποτελεί ζήτηµα σαφώς πιο σύνθετο και ξεπερνά την απλή 

συµµόρφωση µε τη σχετική νοµοθεσία. 

Η εµπειρία µας δείχνει πως οι επιχειρήσεις που επενδύουν στη 

βελτίωση των συνθηκών υγείας και ασφάλειας έχουν θετικά 

αποτελέσµατα στο επίπεδο του ανθρώπινου δυναµικού, στην 

ποιότητα του εργασιακού περιβάλλοντος, στην παραγωγικότητα και 

στη διασφάλιση βιώσιµης ανταγωνιστικότητας. Αυτό είναι ένα σηµείο 

το οποίο πρέπει να αναδείξουµε.  

Στην Ελλάδα καταγράφεται υστέρηση αναφορικά µε την 

ανάπτυξη και την εφαρµογή της συστηµατικής διαχείρισης της υγείας 

και της ασφάλειας στην εργασία.  Αυτό οφείλεται σε πολλούς 

παράγοντες και κυρίως στον τρόπο λειτουργίας και το µέγεθος των 

επιχειρήσεων.  

Η επένδυση στην πρόληψη φαίνεται πως δεν αποτελεί κοινό 

τόπο.  Εξαίρεση αποτελούν οι µεγάλες οργανωµένες επιχειρήσεις οι 

οποίες αποτελούν πρότυπο και καλούνται να προωθήσουν στις 

µικρότερες καλές πρακτικές υγείας και ασφάλειας. 

Σε αυτή την κατεύθυνση βασική προϋπόθεση αποτελεί η ισχυρή 

δέσµευση της διοίκησης της επιχείρησης και η συµµετοχή όλων των 

στελεχών αλλά και των εργαζοµένων.  

Το έργο που ολοκληρώθηκε µε επιτυχία στην οποία όλοι έχετε 

συµβάλει αποτελεί µέρος της έµπρακτης συνεισφοράς του ΣΕΒ στην 

αναβάθµιση του εργασιακού περιβάλλοντος.  

Κυρίες και κύριοι, θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να σας 

ευχαριστήσω για τη συµµετοχή σας και να σας διαβεβαιώσω ότι ο 

ΣΕΒ θα συνεχίσει έµπρακτα να στηρίζει αυτή την πολύ σηµαντική 

πρωτοβουλία η οποία έχει και σηµαντικά αποτελέσµατα. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ και σας εύχοµαι καλή επιτυχία. 

 

Κος ΚΑΛΥΒΑΣ:  

Ευχαριστούµε πολύ τον κ. Μπίτσιο για το χαιρετισµό και θα ήθελα να 

έρθει στο βήµα ο κος Κωνσταντινίδης καθηγητής ιατρικής του 
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∆ηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θράκης, Πρόεδρος και Γενικός 

∆ιευθυντής του ΕΛΙΝΥΑΕ, του χώρου που µας φιλοξενεί. 

 

Κος ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙ∆ΗΣ:  

Καλώς ήρθατε. Πολύ συνοπτικά θα κάνω έναν χαιρετισµό από την 

πλευρά του ΕΛΙΝΥΑΕ, αφού πρώτα σας καλωσορίσω σήµερα εδώ. Ο 

ΣΕΒ, γιατί αυτός είναι ο οικοδεσπότης σήµερα, αφού και 

ιδιοκτησιακά είναι ένας από τους 4 εταίρους που έχουν συµβάλει για 

τη δηµιουργία του ΕΛΙΝΥΑΕ εδώ και 23 χρόνια. 

Βέβαια το ΕΛΙΝΥΑΕ έχει δείξει το ενδιαφέρον του έµπρακτα και 

έχει αναπτύξει τεχνογνωσία για τα ζητήµατα αυτά. ∆ηλαδή ποια;  Τις 

καλές πρακτικές, όχι µόνο αυτές, ακόµα και τα check lists που 

κάνουν οι Μηχανικοί, τα αντίστοιχα που θα έπρεπε να κάνουν οι 

γιατροί και µόνο η καθηγήτριά µας η κυρία Αθηνά Λινού έχει 

µεριµνήσει για τ ις κατευθυντήριες οδηγίες σε κάποιους ενδεικτικούς 

τοµείς.  Σε όλα αυτά το ΕΛΙΝΥΑΕ θα είναι πάντα ο χώρος όπου θα 

µπορούν να αναπτύσσονται. 

Εποµένως το θέµα δεν είναι µόνο το ότι µε επιτυχία κλείνετε 

αυτό το  πρόγραµµα για το οποίο αξίζουν θερµά συγχαρητήρια, αλλά 

το ενδιαφέρον είναι να συνεχιστούν αυτού του τύπου οι προσπάθειες 

για τ ις οποίες ο ΣΕΒ έχει πάρει πρωτοβουλίες εδώ και χρόνια. 

Θα χαρούµε πάντα να έχουµε συνεργασία σε αυτά τα θέµατα 

αφού θα πρέπει να µας θεωρείτε δικούς σας ανθρώπους έτσι 

συνοπτικά.  Καλή επιτυχία εποµένως. 

 

Κος ΚΑΛΥΒΑΣ:  

Ευχαριστούµε πολύ, Πρόεδρε. Και τώρα στο βήµα θα έρθει ο κος 

Καρατζογιάννης από τον εταίρο του προγράµµατος, την εταρία 

ΑΚΡΩΝΥΜΟ ΜΕΛΕΤΗΤΙΚΗ ΕΠΕ, ο οποίος θα κάνει µια σύντοµη 

παρουσίαση του έργου. 

 

Κος ΚΑΡΑΤΖΟΓΙΑΝΝΗΣ:  

Γεια σας, καληµέρα και από εµένα. Οι περισσότεροι µε γνωρίζετε 

όσοι έχετε συµµετάσχει στην υλοποίηση του έργου. Εκπροσωπώ 

όπως ειπώθηκε από τον κύριο Καλύβα την Ένωση εταιριών που 

ανέλαβε να υλοποιήσει το έργο. Υπό την ιδιότητα αυτή ως 

διευθυντής του έργου θα ήθελα να κάνω µια συνολική επισκόπηση 

αυτού και να εστιάσω σε µερικά σηµεία τα οποία θεωρώ ότι έχουν 
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ιδ ιαίτερο ενδιαφέρον για να αποτιµήσουµε τα αποτελέσµατα και τη 

σηµασία του έργου. 

Πρώτα από όλα να ευχαριστήσω και εγώ µε τη σειρά µου τον 

ΣΕΒ εκ µέρους της Ένωσης εταιριών, που µας δόθηκε η ευκαιρία 

µετά την επιλογή µας ως αναδόχων του έργου να συµµετάσχουµε σε 

ένα έργο το οποίο έχει ιδιαίτερη σηµασία και ιδιαίτερο ενδιαφέρον 

για εµάς.  

Το έργο, λοιπόν, αυτό υλοποιήθηκε, όπως ειπώθηκε και 

προηγουµένως, από την Ένωση εταιριών ΑΚΡΩΝΥΜΟ ΜΕΛΕΤΗΤΙΚΗ, 

ΕΕ∆Ε και ECO EFFICIENCY.  Είναι περίπου πριν από ενάµισι χρόνο 

όταν υπεγράφη η σύµβαση του έργου.  

Οι κύριοι στόχοι του έργου όπως αποτυπώνονταν στο 

σχεδιασµό του έργου αφορούσαν 4 κύρια σηµεία. Πρώτα από όλα την 

ευαισθητοποίηση των επιχειρήσεων, τη συµµετοχή των επιχειρήσεων 

σε προγράµµατα ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης γύρω από το 

πεδίο της συστηµατικής διαχείρισης στην υγεία και την ασφάλεια 

στην εργασία. 

Ο δεύτερος βασικός στόχος αφορούσε την κατάρτιση 

εξειδικευµένων στελεχών των επιχειρήσεων πάνω στο αντικείµενο 

αυτό. Ο τρίτος στόχος σε συνάρτηση µε το δεύτερο αφορούσε την 

εξειδικευµένη παροχή συµβουλευτικής υποστήριξης προς τα στελέχη 

των επιχειρήσεων ούτως ώστε να βελτιώσουν τις επιδόσεις των 

επιχειρήσεων τους στο πεδίο της υγείας και της ασφάλειας.  

Και ο τέταρτος συναφής στόχος αφορούσε την ανάπτυξη και 

καθιέρωση ενός µονίµου πλαισίου συνεργασίας και δικτύωσης µεταξύ 

των συµµετεχόντων επιχειρήσεων.  

Λίγα λόγια για τη διάρθρωση του έργου, συνολικά, για να 

έχουµε µια συνολική εικόνα ούτως ώστε να αποτιµήσουµε, ο καθένας 

µας, καλύτερα τα αποτελέσµατά του.  

Το έργο είχε τρεις κύριες φάσεις. Η πρώτη φάση ήταν η φάση 

προετοιµασίας. Ήταν η φάση που διοργανώσαµε κάποιες ηµερίδες 

ευαισθητοποίησης, τρεις για την ακρίβεια, Αθήνα, Θεσσαλονίκη και 

Βόλο. Ήταν η ανάπτυξη του εκπαιδευτικού υλικού και πάνω από όλα 

η επιλογή των συµβούλων των εξειδικευµένων πολλαπλασιαστών που 

αποτελούν την καρδιά υλοποίησης του έργου.  

Σηµαντικό στοιχείο σε αυτή τη φάση, την προκαταρκτική της 

προετοιµασίας του έργου, ήταν η συνεργασία µας κατόπιν ιδιαίτερης 

παροτρύνσεως από πλευράς του ΣΕΒ, µε τον ILO, σηµαντικό 

παράγοντα για την συνολική αποτελεσµατικότητα και επιτυχία όλου 
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του προγράµµατος.   

Οι 10 εξειδικευµένοι σύµβουλοι -περισσότεροι ήταν αυτοί που 

συµµετείχαν, ήταν 14 αν θυµάµαι καλά- συµµετείχαν στο πρόγραµµα 

κατάρτισης που έγινε υπό τη αιγίδα του ILO διαρκείας 40 ωρών στα 

γραφεία της ΕΕ∆Ε. Επισηµαίνουµε ότι  ήταν ένα ιδιαίτερα 

επιτυχηµένο πρόγραµµα µέσα από το οποίο οι σύµβουλοι 

ενηµερώθηκαν για την περαιτέρω υλοποίηση του έργου. 

Μετά από αυτή τη φάση επιλέχθηκαν τα 100 στελέχη 

επιχειρήσεων στα οποία θα ασκείτο η παρέµβασή µας.  Σε αυτά τα 

στελέχη έγινε καταρχήν µια κατάρτιση διάρκειας 18 ωρών και εν 

συνεχεία σε κάθε στέλεχος χωριστά παροχή εξατοµικευµένης 

συµβουλευτικής υποστήριξης πάνω σε συγκεκριµένα πεδία –θα τα 

δούµε στη συνέχεια- τα οποίο συµφωνούνταν προκειµένου για τη 

βελτίωση της θέσης των επιχειρήσεων αυτών, στο πεδίο της υγείας 

και της ασφάλειας στην εργασία. 

Αυτή ήταν η καρδιά της  υλοποίησης που περιελάµβανε επίσης 

και δράσεις δικτύωσης και συνεργασίας µεταξύ των επιχειρήσεων.  

Είναι αντιληπτό ότι η δράση δικτύωσης δεν είναι κάτι το οποίο 

στήνεται µόνο ad hoc και µε µεµονωµένες ενέργειες.  Η ίδια η 

συµµετοχή 10, 12, 8 κατά περίπτωση στελεχών σε µια αίθουσα για 

περίπου 3 µέρες διάρκειας 18 ωρών είναι µια µορφή συνεργασίας και 

ανταλλαγής απόψεων.  

Αυτό συνεχίζεται βέβαια και µε άλλα µέσα αλλά θέλω να πω ότι 

από την αρχή στην πραγµατικότητα το έργο ήταν στηµένο µε µια 

λογική συνεργασίας και δικτύωσης.   

Η τρίτη και τελευταία φάση αφορούσε την αναθεώρηση, την 

ανατροφοδότηση του έργου µε βάση τα αποτελέσµατα τα οποία είχαν 

επιτευχθεί.  Κορυφαία στιγµή αυτής της διαδικασίας θεωρούµε ότι 

είναι το σηµερινό συνέδριο.  

Σε γενικές γραµµές, έγιναν 10 προγράµµατα µεταφοράς 

τεχνογνωσίας στα οποία καταρτίστηκαν 108 στελέχη επιχειρήσεων 

από 88 επιχειρήσεις.  Αυτό αφορά το πρόγραµµα της κατάρτισης των 

18 ωρών.   

Κυρίως αυτοί που συµµετείχαν ήταν σε µεγάλο ποσοστό άνδρες 

και σε µικρότερο γυναίκες. Προέρχονταν από όλους τους τοµείς της 

ελληνικής οικονοµίας µε έµφαση βέβαια στις υπηρεσίες, το εµπόριο 

αλλά και τη µεταποίηση και τ ις κατασκευές.   

Νοµίζω είναι εµφανή, µην στέκοµαι σε λεπτοµέρειες πάνω στα 

διαγράµµατα.  Κυρίως βέβαια αυτοί που συµµετείχαν ήταν ιδιοκτήτες 
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ιδ ιοκτήτες των επιχειρήσεων, και ακολουθούσαν διευθυντικά στελέχη 

των τµηµάτων παραγωγής ή και των τµηµάτων ή διευθύνσεων 

διασφάλισης ποιότητας.  

Ποια ήταν η σύνδεση των επιχειρήσεων ως προς το µέγεθος; 

Εκπροσωπούνται όλες οι επιχειρήσεις µε µια διαφορετική βέβαια 

σύνθεση της ελληνικής οικονοµίας. Περίπου κατά 28% 

εκπροσωπούνται οι πολύ µικρές επιχειρήσεις που είναι µέχρι 10 

άτοµα.  Σε ποσοστό περίπου 32% οι µικρές επιχειρήσεις δηλαδή από 

11 µέχρι 50 άτοµα.  Οι µεσαίες επιχειρήσεις από 51 µέχρι 250 άτοµα 

σε ποσοστό 18%. Και τέλος οι µεγάλες επιχειρήσεις, αυτές που είναι 

πάνω από 250 άτοµα σε ποσοστό 22%.  

Αυτοί είναι οι κλάδοι από τους οποίους προέρχονται τα στελέχη 

των επιχειρήσεων αναλυτικότερα. Κυρίως βλέπουµε ότι 

εκπροσωπούνται από τον κλάδο των µεταφορών και των logist ics, 

από τα τεχνικά έργα και από το λιανικό εµπόριο.  

Πως αξιολόγησαν οι ίδιοι οι συµµετέχοντες (108 

καταρτιζόµενοι) το πρόγραµµα κατάρτισης.  ∆ηλαδή πως οι ίδιοι 

αξιολόγησαν το πρόγραµµα. Το αξιολόγησαν σε πάρα πολύ θετικό 

βαθµό, όπως βλέπετε σε όλες τ ις διαστάσεις του, υλικοτεχνική 

υποδοµή, εκπαιδευτικό υλικό, επάρκεια εκπαιδευτών. Σε όλες αυτές 

τ ις µεταβλητές συνολικά το αξιολογούν µε βαθµό 4,4.  

Το πρόγραµµα κατάρτισης που υλοποιήθηκε ήταν 

προσαρµοσµένο στις προσδοκίες και στις ανάγκες των 

καταρτιζοµένων. Η βαθµολογία µε πολύ υψηλή και αρκετή 

ανταπόκριση στις αρχικές τους προσδοκίες συγκεντρώνει αθροιστικά 

ποσοστό 93%.   

Ιδιαίτερα σηµαντικό δε ως προς την αξιολόγηση είναι ότι οι 

ίδιοι οι καταρτιζόµενοι αξιολογούν ότι µετά το πέρας του 

προγράµµατος διαρκείας 18 ωρών βελτιώθηκαν οι γνώσεις τους   -

µιλάµε για στελέχη τα οποία έχουν ίδια αντίληψη του αντικειµένου- 

σε ποσοστό περίπου 35%.  

Το δεύτερο αναπόσπαστο µέρος της υλοποίησης του 

προγράµµατος ήταν η παροχή εξατοµικευµένης υποστήριξης. Σε 

αυτήν συµµετείχαν 101 στελέχη από τους αρχικούς 108.  Λάβαµε 

101 τελικές εκθέσεις, ολοκληρώθηκε το έργο. Έχει σηµασία να πω 

ότι αυτή η παροχή της εξατοµικευµένης συµβουλευτικής υποστήριξης 

οργανώθηκε, σχεδιάστηκε, υλοποιήθηκε, αποτιµήθηκε µε βάση ένα 

τυποποιηµένο εργαλείο το οποίο αναπτύξαµε και το οποίο ήταν η 

καρδιά της συµβουλευτικής.   
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Με βάση αυτό το εργαλείο καθορίστηκαν ανά επιχείρηση 

συγκεκριµένες ανάγκες. ∆ιαγνώστηκαν ανάγκες των επιχειρήσεων σε 

δυο κύρια πεδία.  Στο πεδίο της εκτίµησης του επαγγελµατικού 

κινδύνου, δηλαδή κατά πόσο τα εργαλεία που χρησιµοποιούν είναι 

επαρκή για να αποτιµήσουν τον επαγγελµατικό κίνδυνο ανά 

επιχείρηση και δεύτερο στο κατά πόσο έχουν εισαγάγει και έχουν 

προωθήσει στοιχεία συστηµατικής διαχείρισης στην υγεία και την 

ασφάλεια της εργασίας.  

Αφού, λοιπόν, διαγνώστηκαν οι συγκεκριµένες ανάγκες ανά 

επιχείρηση συµφωνήθηκαν από κοινού µεταξύ του στελέχους της 

επιχείρησης και του εξειδικευµένου συµβούλου οι συγκεκριµένοι 

στόχοι.  Σε αντιστοιχία µε αυτούς τους στόχους προσδιορίστηκαν οι 

κατάλληλες ενέργειες προκειµένου να καλυφθούν αυτοί οι στόχοι. 

Καταγράφηκαν σε αυτό το εργαλείο οι υλοποιούµενες ενέργειες 

καθώς και τα αποτελέσµατά τους. Τέλος, µε βάση αυτό το εργαλείο 

οργανώθηκαν επίσης και αναπτύχθηκαν και ενέργειες δικτύωσης.  

Σε γενικές γραµµές µε βάση το εργαλείο αυτό φαίνεται ότι ως 

προς την ενότητα, ως προς το γενικό στόχο της πληρότητας των 

εργαλείων διάγνωσης κινδύνων, σε µια σειρά κριτηρίων που 

συνθέτουν την ενότητα αυτή, οι επιχειρήσεις µε τον άλφα ή το βήτα 

τρόπο ανταποκρίνονται σε βαθµό περίπου 57%. 

Ως προς το δεύτερο γενικό στόχο, τη βελτίωση, την εισαγωγή 

και υιοθέτηση αρχών πρακτικών, σηµείων συστηµατικής διαχείρισης 

στην υγεία και την ασφάλεια είναι περίπου στο 50% µε βάση τα 

συνολικά κριτήρια τα οποία είχαµε θέσει.  

Με βάση, λοιπόν, αυτή τη διάγνωση καθορίστηκαν συνολικά 

400 στόχοι για το σύνολο των 101 στελεχών.  Περίπου δηλαδή 

τέθηκαν 4,5 στόχοι ανά επιχείρηση ή οργανωτική µονάδα εκ των 

οποίων ο 1,5 κατά µέσο όρο αφορούσε το πεδίο της πληρότητας των 

εργαλείων εκτίµησης επαγγελµατικού κινδύνου και περίπου οι 3 

αφορούσαν την προώθηση αρχών, σηµείων συστηµατικής διαχείρισης 

στην υγεία και την ασφάλεια της εργασίας.  

Κυρίως ως προς τον πρώτο στόχο, ο κύριος επιµέρους ειδικός 

στόχος αφορούσε την πληρότητα της µελέτης εκτίµησης 

επαγγελµατικού κινδύνου, αυτό σε ποσοστό 46%.  Οι περισσότερες 

επιχειρήσεις είχαν µελέτη εκτίµησης επαγγελµατικού κινδύνου. Τα 

ίδια τα στελέχη τους όµως εκτιµούσαν ότι δεν είναι επαρκής η 

αποτίµηση που έχουν κάνει. Ζητούσαν, λοιπόν, από τους 

συµβούλους τη βελτίωση αυτής της εκτίµησης.  
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Ανάλογα µε αυτόν τον ειδικό στόχο προωθούνταν και ανάλογες 

ενέργειες. Κυρίως εδώ πέρα ήταν στο πλαίσιο αυτό του γενικού 

στόχου η σύνταξη και επικαιροποίηση της µελέτης εκτίµησης 

επαγγελµατικού κινδύνου.  

Στο πλαίσιο του δεύτερου στόχου που είναι η προώθηση και η 

βελτίωση σηµείων για τη συστηµατική διαχείριση της υγείας και της 

ασφάλειας στην εργασία.  Τέθηκαν συνολικά 273 ειδικοί στόχοι εκ 

των οποίων οι πιο πολλοί, αν το εξειδικεύσουµε οι πιο σηµαντικοί 

από άποψη ζήτησης αφορούσαν τον σχεδιασµό της πολιτικής για την 

υγεία και την ασφάλεια στην εργασία σε ποσοστό 47,5% και τα δύο 

τελευταία που είναι το σχέδιο ανασκόπησης για τη διαχείριση στην 

υγεία και την ασφάλεια και το σχέδιο τεκµηρίωσης των εγγράφων και 

των αρχείων. 

Κατά αντιστοιχία µε αυτούς τους ειδικούς στόχους το 

σηµαντικότερο εδώ πέρα ήταν η καταγραφή της πολιτ ικής για την 

υγεία και την ασφάλεια, η επικοινωνία της στα ενδιαφερόµενα µέρη.  

Σαν αποτέλεσµα από τους αρχικά τεθέντες στόχους 

ολοκληρώθηκαν συνολικά 289, δηλαδή περίπου 3,3 ανά επιχείρηση. 

Σε ποσοστό, λοιπόν, πάνω από 70% από τους αρχικά τεθέντες 

ειδικούς στόχους στο περιορισµένο χρονικό διάστηµα που οι 

σύµβουλοι άσκησαν υπηρεσίες συγκεκριµένης εξατοµικευµένης 

υποστήριξης έχουµε ένα ποσοστό, λοιπόν, ολοκλήρωσης περίπου 

70% και παραπάνω. 

Να πω εδώ ότι ορισµένοι από τους αρχικά ειδικούς στόχους που 

είχαν προσδιοριστεί εξακολουθούν να συνεχίζονται, να 

αναπτύσσονται ενέργειες από την πλευρά των επιχειρήσεων και µετά 

το πέρας της συµβουλευτικής.  Εγώ αναφέρω τα ποσοστά τα οποία 

καταγράφονται µε την ολοκλήρωση του δικού µας έργου. 

Από όλη αυτή την επίτευξη συνολικά εκτιµάται ότι µε βάση το 

εργαλείο που χρησιµοποιήσαµε, ότι περίπου κατά 9,4% σε ένα µέσο 

γενικό όρο βελτιώθηκε η θέση των επιχειρήσεων ως προς την υγεία 

και την ασφάλεια στην εργασία. 

Για να το εξειδικεύσω το 9,4% περισσότερο αφορά κατά 11% 

τη βελτίωση, την προώθηση στοιχείων συστηµατικής διαχείρισης 

στην υγεία και την ασφάλεια και λιγότερο κατά 7,5% τη βελτίωση 

της πληρότητας των εργαλείων εκτίµησης του επαγγελµατικού 

κινδύνου.  

Ένα ενδιαφέρον σηµείο προκύπτει από τον πίνακα αυτό.  Εδώ 

δείχνει ότι µε βάση το µέγεθος των επιχειρήσεων ποια ήταν η 
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βελτίωση που πέτυχαν οι επιχειρήσεις ανά γενικό στόχο πρώτο, 

δεύτερο και συνολικά. Θυµίζω ότι ο πρώτος στόχος είναι η 

πληρότητα των εργαλείων εκτίµησης κινδύνου και ο δεύτερος η 

συστηµατική διαχείριση υγείας και ασφάλειες.  

Βλέπουµε, λοιπόν, εδώ ότι οι µικρότερες επιχειρήσεις 

καταγράφουν και τη πιο µεγάλη βελτίωση. Αυτό συµβαίνει σε µεγάλο 

βαθµό διότι ξεκινούν από πολύ χαµηλότερο επίπεδο. Σε αυτές, 

λοιπόν, τ ις επιχειρήσεις είναι πάρα πολύ εύκολο όταν κάνεις 

στοχευµένη παρέµβαση µε στοιχεία εξειδικευµένης συµβουλευτικής 

υποστήριξης να βελτιώσεις πάρα πολύ γρήγορα το επίπεδο ασφάλειάς 

τους. 

Ένα επίσης πάρα πολύ σηµαντικό στοιχείο που προκύπτει από 

εδώ είναι ότι το µέγεθος των παρεµβάσεων θα πρέπει να 

συσχετίζεται µε το µέγεθος και την πολυπλοκότητα, την κατηγορία 

της επιχείρησης. ∆ηλαδή δεν ασκείς την ίδια χρονική διάρκεια 

συµβουλευτικής σε µικρές ή πολύ µικρές επιχειρήσεις και την ίδια 

διάρκεια µε την ίδια ένταση ή µε τ ις ίδιες απαιτήσεις σε επιχειρήσεις 

οι οποίες έχουν µεγαλύτερα µεγέθη και πιο πολύπλοκες διαδικασίες. 

Αφού ολοκληρώθηκαν και οι δράσεις εξειδικευµένης 

συµβουλευτικής υποστήριξης παράλληλα µε αυτές ή και µε την 

ολοκλήρωσή τους αναπτύχθηκαν οι δράσεις δικτύωσης και 

ανατροφοδότησης. Σε αυτή συµµετείχαν κυρίως τα στελέχη των 

επιχειρήσεων που είχαν συµµετάσχει στο πρόγραµµα αλλά και 

ορισµένες φορές και κάποιοι πέραν αυτών. 

Αναλήφθηκαν στο πλαίσιο αυτό ενέργειες προκειµένου να 

υπάρχει µια συστηµατική συνεργασία και επικοινωνία µεταξύ των 

συµµετεχόντων στελεχών των επιχειρήσεων, να ανταλλάσσουν 

πληροφορίες ούτως ώστε πάνω σε κοινά ζητήµατα να µην 

ανακαλύπτουν τον τροχό, να µπορούν ανταλλάσσοντας πληροφορίες 

και καλές πρακτικές να τ ις εφαρµόζουν µε προσαρµογή στο δικό 

τους εργασιακό περιβάλλον και τέλος να δηµιουργήσουν µια µόνιµη 

βάση αναφοράς µε την οποία να συνεργάζονται. 

Εδώ κάναµε 4 συναντήσεις ανατροφοδότησης στις οποίες 

συµµετείχαν συνολικά 46 στελέχη και στις επιχειρήσεις των οποίων 

είχε εφαρµοστεί το πρόγραµµα. 

Συναφής δράση στη δικτύωση είναι η ενθάρρυνση όλων αυτών 

συµµετεχόντων στελεχών για να εγγραφούν στην πύλη του ΣΕΒ 

καθώς και σε άλλες ιστοσελίδες οι οποίες µπορούν να αποτελέσουν 
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µόνιµα πλαίσια διαλόγου των στελεχών των επιχειρήσεων. 

Κάποια γενικά συµπεράσµατα που βγαίνουν από τις δράσεις 

δικτύωσης και ανατροφοδότησης όπως αυτά καταγράφηκαν από τους 

ίδιους τους συµµετέχοντες.  Υπάρχει η διαπίστωση ενός γενικού 

ελλείµµατος κουλτούρας στην υγεία και την ασφάλεια στην εργασία. 

Υπάρχει ανάγκη καθιέρωσης, λοιπόν, στο πλαίσιο αυτό εταιρικής 

κουλτούρας και µέσω της ευαισθητοποίησης των εργαζοµένων σε 

αυτές, ούτως ώστε να κατανοήσουν, να αναδείξουν τους πιθανούς 

κινδύνους αλλά και τους τρόπους αποτελεσµατικής διαχείρισης και 

αντιµετώπισής τους. 

Τρεις σηµαντικές προτάσεις.  Η υγεία και η ασφάλεια δεν είναι 

κάτι το οποίο ανακαλύπτεται µέσα στο χώρο εργασίας.  Είναι θέµα 

παιδείας και εκπαίδευσης που θα µπορούσε να εισαχθεί από τις 

τάξεις τ ις σχολικές.   

∆εύτερο, ειδικά αφορά τις µεγάλες επιχειρήσεις. Οι µεγάλες 

επιχειρήσεις θα πρέπει να κάνουν κοινωνούς των ενεργειών που 

αναλαµβάνουν για την υγεία και την ασφάλεια στην εργασία και τ ις 

τοπικές κοινωνίες στις οποίες δραστηριοποιούνται.  Είναι σηµαντικό 

το κοµµάτι της ευαισθητοποίησης και της επίγνωσης και των 

κινδύνων αλλά και των µέτρων που αναλαµβάνονται από την τοπική 

κοινωνία ούτως ώστε να υπάρχει µια οµαλή σχέση επικοινωνίας 

µεταξύ επιχειρήσεων και κοινωνικού περιβάλλοντος.  

Τρίτο, µια ιδιαίτερης σηµασίας πρόταση ειδικά για επιχειρήσεις 

που κινούνται στον τοµέα των υπηρεσιών ότι θα µπορούσαν στους 

χώρους αναµονής, σε όλους τους χώρους αναµονής να υπάρχουν 

βίντεο σχετικά µε την υγεία και την ασφάλεια στην εργασία. 

Θα ήθελα, κλείνοντας, να σηµειώσω δυο σηµεία.  Το πρώτο 

είναι ότι το πρόγραµµα αυτό είχε ένα πιλοτικό χαρακτήρα µε 

ιδιαίτερα καινοτόµα χαρακτηριστικά. Η βασική καινοτοµία του έργου 

που αποτυπώθηκε στο σχεδιασµό αφορούσε αν θέλετε αυτό που θα 

µπορούσαµε να αποκαλέσουµε κλινικού τύπου προσέγγιση: τη 

συνεργασία, την οργανική συνεργασία µεταξύ των στελεχών των 

επιχειρήσεων που γνωρίζουν καλά τι συµβαίνει µέσα στην επιχείρηση 

αλλά και των εξωτερικών συνεργατών, αυτών που έρχονται απέξω 

εξειδικευµένα και από κοινού διαγιγνώσκουν ανάγκες, καθορίζουν 

στόχους, αναλαµβάνουν ενέργειες, καταγράφουν αποτελέσµατα.  

Αυτή, λοιπόν, η προσέγγιση είναι ένα ιδιαίτερα καινοτοµικό στοιχείο 

του έργου, πολύτιµο, που πρέπει να αξιοποιηθεί.  
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Αυτός ο χαρακτήρας του έργου νοµίζουµε ότι συγκεντρώνει 

αρκετές προϋποθέσεις είτε για να καταστεί, ε ίτε για να τροφοδοτήσει 

σχεδιασµό δηµόσιων εθνικών πολιτ ικών. Προς την κατεύθυνση αυτή 

νοµίζω ότι είναι άξια ενδιαφέροντος τέσσερα σηµεία. 

Το πρώτο από όλα είναι ο επιτελικός µηχανισµός που θα 

αναλάβει ένα τέτοιο έργο. Θα πρέπει να έχει µια κουλτούρα και µια 

κατεύθυνση δίπλα, πάνω και πέρα από την απλή εφαρµογή ή τη 

φαινοµενική εφαρµογή της εργατικής νοµοθεσίας.  

Πρέπει, λοιπόν, να καθιερώσει ένα σύστηµα κινήτρων τέτοιων 

ούτως ώστε να προσελκύσει επιχειρήσεις στην κατεύθυνση 

αναβάθµισης του πεδίου της υγείας και της ασφάλειας σε οργανική 

σχέση µε ένα νέο αναπτυξιακό και παραγωγικό µοντέλο. 

Το δεύτερο που έχει επίσης σηµασία είναι πως µέσα από το 

µηχανισµό αυτό θεσπίζονται κίνητρα θετικά και αρνητικά για τη 

συµµετοχή των επιχειρήσεων. Όχι κίνητρα ποινής, όχι κίνητρα 

τιµωρίας αλλά κίνητρα συµµετοχής.  Κίνητρα συµµετοχής θα 

µπορούσε να ήταν ένα σήµα ανταπόκρισης σε συστηµατικές αρχές 

υγείας και της ασφάλειας µε βάση το οποίο θα µπορούσε να σκεφτεί 

κανείς ακόµα και την προϋπόθεση σε πρόσβαση σε δηµόσιους 

διαγωνισµούς ή και σε κρατικές επιχορηγήσεις µέσα από το νέο 

ΕΣΠΑ. 

Το τρίτο σηµαντικό στοιχείο και µε την ευκαιρία αυτή θα ήθελα 

να ευχαριστήσω τους συµβούλους πολλαπλασιαστές που ήταν η 

καρδιά υλοποίησης του έργου.  Το τρίτο σηµαντικό στοιχείο είναι οι 

coacher, οι εξειδικευµένοι σύµβουλοι. Χρειαζόµαστε κατάρτιση σε 

soft skil ls, πιστοποίηση και ένα σηµαντικό ρόλο γιατί είναι αυτοί που 

διαµεσολαβούν µεταξύ του έξω και του µέσα. Και που µεταφράζουν 

τις ανάγκες των επιχειρήσεων µε βάση συγκεκριµένα πρότυπα.  

Το τέταρτο σηµείο αφορά την ανάγκη ανάπτυξης ενός 

αποτελεσµατικού συστήµατος παρακολούθησης και διαχείρισης το 

οποίο θα µετράει επιδόσεις, αποτελέσµατα, τα οποία θα 

ανατροφοδοτούν τον όλο σχεδιασµό. 

Ευχαριστώ πολύ.  

 

 

Κος ΚΑΛΥΒΑΣ:  

Ευχαριστούµε πολύ τον κ. Καρατζογιάννη για την πολύ καλή 
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παρουσίαση του έργου και των αποτελεσµάτων του.   

 Θα παρακαλούσα τώρα τον κ. Πέτρο Μαραµπούτη από την 

εταιρία ECO EFFICIENCY που είναι ο άλλος εταίρος του έργου να 

παρουσιάσει τ ις καλές πρακτικές που αναδείχθηκαν κατά την 

υλοποίηση του έργου. 

 

Κος ΜΑΡΑΜΠΟΥΤΗΣ:  

Καληµέρα σας και από εµένα. Σαν εταιρία, σαν άνθρωπος ήµασταν 

κατά κάποιο τρόπο και ένας συνδετικός κρίκος ενός προηγούµενου 

έργου µε το υφιστάµενο έργο.   

Και για αυτό το λόγο τώρα αντικείµενο θα είναι να πούµε λίγα 

πράγµατα και για τ ις καλές πρακτικές και πως αυτές µεταφέρθηκαν ή 

προσπάθησαν κάποιες να µεταφερθούν στις επιχειρήσεις και 

ταυτόχρονα πως µπορούµε να πάρουµε µε το συγκεκριµένο έργο 

καλές πρακτικές για να τ ις πάµε παραπέρα, να τ ις πάµε παρακάτω.  

∆ηλαδή οι ίδιοι σύµβουλοι οι οποίοι στην πραγµατικότητα δούλεψαν 

το συγκεκριµένο έργο χρησιµοποίησαν κάποιες καλές πρακτικές.  Το 

ίδιο το έργο ήταν µια καλή πρακτική και ταυτόχρονα µπορέσανε να 

ανακαλύψουν καινούργιες οι οποίες θα µπορούσαν αυτές να 

χρησιµοποιηθούν στη συνέχεια από όλες τ ις επιχειρήσεις. 

Να ξεκινήσουµε πρώτα από λίγο µε το τ ι ε ίναι καλές πρακτικές.  

Απλώς θα ήθελα να πούµε ότι καλές πρακτικές στην πραγµατικότητα 

επίσηµος ορισµός τ ι ε ίναι µια καλή πρακτική δεν υπάρχει.  Υπάρχουν 

διάφορες απόψεις αλλά όλες καταλήγουν σε ένα πράγµα, ότι πρέπει 

να είναι εφαρµόσιµες και αποτελεσµατικές πρακτικές και οι οποίες να 

µπορούν να µεταφερθούν για να δώσουν ένα καλό αποτέλεσµα από 

τη µια επιχείρηση στην άλλη, από τον ένα φορέα στον άλλον. Και µε 

αυτόν τον τρόπο να µπορέσουµε να προχωρήσουµε.  

Οι καλές πρακτικές θα πρέπει στην πραγµατικότητα να 

ανταποκρίνονται πρώτα από όλα σε απαιτήσεις της νοµοθεσίας, 

κατευθυντήριες γραµµές πρότυπα αλλά ταυτόχρονα πρέπει να 

βελτιώνουν τις συνθήκες της εργασίας, πρέπει να είναι εύκολα 

αποδεκτές και εύκολα εφαρµόσιµες από τις επιχειρήσεις για να 

µπορέσουν να τις εφαρµόσουν. 

Και εδώ πέρα θα ήθελα να πω και κάτι πολύ βασικό.  Συνήθως 

οι καλές πρακτικές που συνηθίζουµε να βλέπουµε και να κάνουµε 

πολλές φορές φαίνονται λίγο περίπλοκες.  Καλές πρακτικές στην 

πραγµατικότητα είναι και πολύ απλά και πολύ απλουστευµένα 
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πράγµατα τα οποία ειδικότερα σε µια µικρή επιχείρηση είτε δεν 

σκέφτεται είτε δεν θέλει να τα κάνει και βρίσκοντας ένα τρόπο είτε 

να πειστεί στην πραγµατικότητα ο ιδιοκτήτης, είτε να πειστεί ο 

κόσµος ο οποίος εργάζεται εκεί µέσα µε έναν πολύ απλό τρόπο, µε 

ένα απλό σχήµα, µε µια απλή ανακοίνωση στον τοίχο όλα αυτά τα 

πράγµατα µπορεί σε µεγάλες επιχειρήσεις να φαίνονται απλά, 

κατανοητά, κάτι που είναι λογικό να γίνονται. Μπορώ να σας πω ότι 

σε πολλές µικρές επιχειρήσεις αυτά τα απλά βήµατα στην 

πραγµατικότητα δεν υπάρχουν.  

∆εν θέλω να πω πολύ περισσότερα σε αυτά γιατί θα µας τα 

πουν ίσως και κάποιοι πολλαπλασιαστές, οι άνθρωποι οι οποίοι ήρθαν 

σε άµεση επαφή µε αυτό το πράγµα οπότε στην πραγµατικότητα θα 

µπορέσουν να µας µεταφέρουν κάποια τέτοια πράγµατα. 

Σας είπα πιο µπροστά ότι υπήρχε ήδη ένα προηγούµενο έργο 

του ΣΕΒ το οποίο στην πραγµατικότητα ήταν η µελέτη στρατηγικής 

των καλών επιχειρήσεων που έγινε µια αποτύπωση της υφιστάµενης 

κατάστασης και ταυτόχρονα φτιάχτηκαν κάποια εργαλεία. Και µέσα 

σε αυτά τα εργαλεία ήταν το να καταγραφούν καλές πρακτικές. Αλλά 

στη φάση αυτή καταγράφηκαν καλές πρακτικές πάλι µε ένα πολύ 

απλό τρόπο.   

Ο απλός τρόπος ήταν ότι η καλή πρακτική θα έπρεπε να είναι 

από ένα µηχανικό, από έναν ο οποίος προσπαθεί να την εφαρµόσει 

να είναι εύκολα να την αντιληφθεί. Να είναι ένα µήνυµα, να είναι 

απλώς µια γραµµή και όχι ολόκληρα κείµενα, ολόκληρα κατεβατά, 

ολόκληρες καταστάσεις οι οποίες στην πραγµατικότητα ο άλλος λέει 

θα καθίσω να το διαβάσω όλο αυτό δεν είναι εύκολο. 

Τέλος, όλες οι καλές πρακτικές στην πρώτη φάση συλλέχθηκαν 

και από διεθνή µέσα και από διεθνή βιβλιογραφία, από διεθνή 

πράγµατα αλλά και µε ερωτηµατολόγιο και µε επαφή και µε έρευνα 

της ίδιας της αγοράς στις ίδιες τ ις επιχειρήσεις. 

Πάρα πολύ απλά διαπιστώθηκε ότι υπάρχουν πολλές καλές 

πρακτικές που εφαρµόζονται από πάρα πολύ µεγάλες εταιρίες και 

µεγάλες εταιρίες και ελάχιστες έως καθόλου από µικροµεσαίες 

επιχειρήσεις. Στον ελληνικό χώρο πάντα µιλάω. 

Έτσι λοιπόν µεταξύ των άλλων µπήκαν και οι καλές πρακτικές 

µέσα στο site του ΣΕΒ το οποίο ήταν για το θέµα της υγείας και της 

ασφάλειας και το χαρακτηριστικό το οποίο έχουν, ήταν ότι αυτές οι 

καλές πρακτικές µπορούσαν –δεν ξέρω αν φαίνονται εδώ πέρα γιατί 
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είναι πολύ µικρά- παραδείγµατος χάρη για ένα συγκεκριµένο κίνδυνο 

ή για συγκεκριµένα θέµατα είναι κυριολεκτικά σε µορφή bullet 

points κάνε αυτό, κάνε εκείνο, κάνε το άλλο. Και µπορεί κάλλιστα 

ένας Μηχανικός, ένας υπεύθυνος να πάρει κατευθείαν την ιδέα και 

να πει υπάρχει και αυτό,  υπάρχει και εκείνο, το έχω κάνει, δεν το 

έχω κάνει.  

Έτσι λοιπόν ήταν κωδικοποιηµένες µε τέτοιο τρόπο ώστε να 

µπορεί η πληροφορία να φτάνει πάρα πολύ εύκολα σε αυτόν που την 

χρειάζεται. 

Ερχόµαστε τώρα στο έργο που σήµερα ολοκληρώνεται και το 

οποίο έγινε προσπάθεια αυτές οι καλές πρακτικές σε συνδυασµό µε 

το στήσιµο του έργου να µπορέσουν όσο γίνεται περισσότερο να 

διαχυθούν, να πάνε από λίγες επιχειρήσεις σε πολλές και κυρίως 

προς τ ις µικροµεσαίες.  Και αυτό ήταν όλο το concept βάσει του 

οποίου στηρίχθηκε και προχώρησε το συγκεκριµένο έργο. 

Αυτό που έγινε στην πραγµατικότητα, χρησιµοποιήθηκαν 

κάποια εργαλεία τα οποία βοήθησαν στο να γίνει όλο αυτό.  Αυτά 

ήταν πρώτα από όλα η αξιοποίηση και η εµπειρία του ILO ο οποίος 

ήρθε και έδωσε σε γενικές γραµµές θα έλεγα µεγάλη ποσότητα 

πληροφοριών και µεγάλη ποσότητα υλικού όπου στην 

πραγµατικότητα αυτό το υλικό αξιοποιήθηκε κατάλληλα από τους 

εκπαιδευτές.  

Μπορεί µεν να οργανώθηκε µε κάποιο τρόπο από την οµάδα του 

έργου αλλά στην πραγµατικότητα ήταν και στη διάθεση του κάθε 

εκπαιδευτή, του κάθε πολλαπλασιαστή ανάλογα µε την επιχείρηση 

που είχε µπροστά του, ανάλογα µε το ακροατήριο που είχε µπροστά 

του να το χρησιµοποιήσει να µπορέσει και να το περάσει στις 

επιχειρήσεις και µε αυτόν τον τρόπο να προχωρήσει και να περάσει 

το έργο. 

Χρησιµοποιήθηκαν σίγουρα µεθοδολογίες για τη συστηµατική 

διαχείριση της υγείας και της ασφάλειας τα οποία είναι επίσης 

εργαλεία τα οποία βοηθάνε πάρα πολύ στο πώς να πλησιάσεις και 

πώς να αναπτύξεις και πώς να βάλεις κάτι µέσα σε µια επιχείρηση. 

Έγινε coaching από έµπειρα στελέχη στην υγεία και την 

ασφάλεια. Οι περισσότεροι που µετείχαν από τους πολλαπλασιαστές 

ήταν άνθρωποι οι οποίοι ήταν είτε από µεγάλες επιχειρήσεις είτε από 

χώρους οι οποίοι είχαν πολύ µεγάλη εµπειρία στην υγεία και την 

ασφάλεια, άρα στην πραγµατικότητα µε την προσθήκη της εµπειρίας 

και της γνώσης που πήραν από το σεµινάριο του ILO ήταν πάρα πολύ 
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πάρα πολύ ισχυροί και δυνατοί στο να προσεγγίσουν τις επιχειρήσεις 

και να µπορούν να αντιληφθούν το µέγεθος του προβλήµατος το 

µικρό ή το µεγάλο, τον τρόπο να περάσουν κάποια πράγµατα στις 

επιχειρήσεις και κάποιες καλές πρακτικές στις επιχειρήσεις.  

Καλές πρακτικές από το έργο αναδείχθηκαν κυρίως από τις 

µεγάλες επιχειρήσεις που είχαν µεγάλη γνώση σε θέµατα διαχείρισης 

της υγείας της ασφάλειας.  Τις εµπειρίες των συµβούλων 

πολλαπλασιαστών, τ ις ανάγκες που διαγνώστηκαν, και εδώ θέλω να 

µιλήσουν οι άνθρωποι οι οποίοι µετείχαν δηλαδή οι πολλαπλασιαστές 

που είναι το επόµενο session, θα ήθελα να µεταφέρουν εδώ στο 

ακροατήριο όλες αυτές, καλές ή κακές εµπειρίες που είχαν. Καλές 

πρακτικές που είτε εφάρµοσαν είτε είδαν ότι εφαρµόσανε µε άλλα 

σχόλια τα οποία έχουν να κάνουν για το πώς προχώρησε, πως 

αναπτύχθηκε το έργο. 

Και βέβαια την πολύ µεγάλη συνεργασία της επιχείρησης και 

του συµβούλου. Και έχουν γίνει ήδη κάποιες καταγραφές, δεν θα σας 

αναφέρω εγώ σε λεπτοµέρειες καλές πρακτικές που αντλήθηκαν από 

το έργο ή που χρησιµοποιήθηκαν στο έργο. Αυτό είναι δουλειά που 

θα την κάνουν σε επόµενη φάση.  

Και βέβαια το σηµαντικό όλων είναι, απλώς δυο-τρία 

συµπεράσµατα, ήταν ότι για να µπορέσει να περάσει το θέµα της 

υγείας και της ασφάλειας στην επιχείρηση το πρώτο και το τελευταίο 

είναι η δέσµευση της διοίκησης και η συµµετοχή των εργαζοµένων. 

Αυτό το πράγµα είναι εκείνο το οποίο είναι το σηµαντικότερο όλων.  

Αν τυχόν η διοίκηση, αν τυχόν ο ιδιοκτήτης δεν θέλει µια τέτοια 

προσέγγιση είναι πολύ δύσκολο να συνεχίσεις από εκεί και κάτω 

οτιδήποτε.  

Άρα πρέπει να βρεθούν όλα εκείνα τα εργαλεία και όλοι εκείνοι 

οι µηχανισµοί που να µπορέσουν να πειστούν ότι όλοι οι εργαζόµενοι 

πρέπει να προσέχουµε το θέµα της υγείας και της ασφάλειας µε 

κύριο λόγο στη διοίκηση και στον υπεύθυνο της µονάδας.  

Επίσης ένα άλλο σηµείο είναι ότι πρέπει οπωσδήποτε η 

παραγωγική διαδικασία και η υγεία και η ασφάλεια να είναι ένα 

πράγµα. ∆εν πρέπει να λέµε ότι έχουµε αυτό ως στόχο παραγωγής, 

αυτό ως στόχο εµπορίας, αυτό ως στόχο.. και να αφήνουµε απέξω 

πως εµπλέκεται σε αυτό το κοµµάτι η υγεία και η ασφάλεια. 

Άρα συζητήσεις που γίνονται για θέµατα καθαρά παραγωγικά 
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πρέπει να έχουν µέσα και θέµατα και συζητήσεις που σχετίζονται µε 

την υγεία και την ασφάλεια. Είτε λέγεται καινούργιο προϊόν, είτε 

λέγεται καινούργια ανάπτυξη, είτε κάποιες αλλαγές, είτε καθηµερινή 

παραγωγική διαδικασία και τ ι προβλήµατα µπορεί να δώσει πέρα από 

την παραγωγή και στην υγεία και την ασφάλεια. 

Ένα άλλο σηµείο το οποίο φάνηκε και φαίνεται είναι ότι πρέπει 

να µπαίνουν µετρήσιµοι στόχοι. Οι µετρήσιµοι στόχοι, και αυτό το 

πράγµα φάνηκε και στο έργο, ότι βάζοντας µετρήσιµους στόχους, 

προσπαθώντας δηλαδή να βελτιώσεις κάποια νούµερα εκεί πέρα αυτό 

σε οδηγεί στην πραγµατικότητα στο να κυνηγήσεις κάτι και να 

βελτιώσεις κάτι και να µην το αφήσεις να περάσει. Γιατί ε ίναι κάτι 

που ο άλλος το καταλαβαίνει. 

Το να πει έφτιαξα ένα καλό κλίµα υγείας και ασφάλειας µέσα 

στην επιχείρηση δεν λέει τ ίποτα. Αν όµως πεις ότι εγώ 

παραδείγµατος είδα δέκα παρ΄ολίγον ατυχήµατα αυτό λέει κάτι. 

Οπότε στην πραγµατικότητα πρέπει να µπει και η έννοια ότι σε κάθε 

επιχείρηση οι στόχοι όπως λέµε στο κόστος ή στο κέρδος έβγαλα 

τόσα, έχασα τόσα, έτσι και στο θέµα της υγείας και της ασφάλειας 

ότι έχω αυτό το στόχο, τον έπιασα δεν τον έπιασα, τ ι πρέπει να 

διορθώσω. 

Επίσης πρέπει να γίνεται συστηµατική διαχείριση αλλαγών. 

∆ηλαδή το σύστηµα µπορεί βέβαια πολλές φορές να φαίνεται 

γραφειοκρατικό ή να φαίνονται διάφορα γραφειοκρατικά συστήµατα, 

µπορεί να µην φτάσουµε στο σηµείο µια µικρή επιχείρηση να έχει 

ένα µεγάλο σύστηµα όπως θα έχει µια µεγάλη επιχείρηση αλλά να 

έχει µια συστηµατική σκέψη.  Να έχει έναν τρόπο µε τον οποίο 

τουλάχιστον πέντε, δέκα γραµµές κατευθυντήριες να τις ακολουθεί.  

Ότι πρέπει να λαµβάνει γνώση η διοίκηση, ότι πρέπει να συζητάµε 

για το θέµα της υγείας και της ασφάλειας, ότι πρέπει να βάλουµε 

µέσα στις οδηγίες παραγωγής και δυο πράγµατα τα οποία σχετίζονται 

µε υγεία και ασφάλεια.  

Αυτά όλα είναι κάποια, θα έλεγα, συµπεράσµατα τα οποία τα 

ξέραµε και αποδείχθηκαν και βγήκαν µέσα από τα προγράµµατα.  

Και φυσικά το τελευταίο είναι να υπάρχει συνεχής ενηµέρωση. 

Να γίνεται ενηµέρωση και µάλιστα ενηµέρωση όχι µόνο µέσα στην 

επιχείρηση. Σηµαντικό είναι να µπορεί να υπάρχει ενηµέρωση και 

γύρω-γύρω από την επιχείρηση.  ∆ηλαδή το θέµα της δικτύωσης. 

Είναι πολύ σηµαντικό να µπορούν οι επιχειρήσεις να ανταλλάσσουν 

µεταξύ τους απόψεις, να βλέπει η µία τα προβλήµατα της άλλης στο 
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χώρο της υγείας και της ασφάλειας και σε άλλα, αλλά µια και µιλάµε 

για το χώρο της υγείας και ασφάλειας, έτσι ώστε να µαθαίνει ο ένας 

από τον άλλον. 

Όλα αυτά σαν καλές πρακτικές βγήκαν, υπήρχαν, 

εφαρµόστηκαν και στην πραγµατικότητα δώσανε κάποια 

αποτελέσµατα.  

Ευχαριστώ πολύ.  Στη συνέχεια, θα ήθελα να περάσω σε όλους 

στο επόµενο session στις εισηγήσεις των πολλαπλασιαστών, οι οποίοι 

µαζί µε τα αποτελέσµατα θα µας δώσουν και κάποιες καλές 

πρακτικές, κάποια στοιχεία τα οποία ζήσανε, βιώσανε γιατί αυτοί 

είναι οι οποίοι τα έχουν στην πραγµατικότητα στα χέρια τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 

 

Κος ΚΑΛΥΒΑΣ:  

Ευχαριστούµε τον κ. Μαραµπούτη. Θα κάνουµε 10 λεπτά ένα 

διάλειµµα-καφέ και µετά θα ξανά έρθουµε εδώ για να δοθεί ο λόγος 

στους συµβούλους που συµµετείχαν στην υλοποίηση του έργου.  

Μετά θα γίνει συζήτηση και ακολούθως θα υπάρξει ένα ελαφρύ 

γεύµα. 

 

∆ΙΑΛΕΙΜΜΑ 

 

Κος ΚΑΛΥΒΑΣ:  

Να περάσουµε στο δεύτερο µέρος της εκδήλωσης. Μέσα στη 

τσαντούλα που σας δώσαµε έχουµε ένα φύλλο αξιολόγησης, µια 

σελίδα είναι. Θα παρακαλούσαµε να το συµπληρώσετε, δεν είναι 

τ ίποτα. Είναι κλειστές ερωτήσεις, κάνετε ένα t ick, για να 

αξιολογήσετε τη σηµερινή ηµερίδα.  Θα ήταν πάρα πολύ καλό για 

εµάς να ξέρουµε και πως τα πήγε και να διορθώσουµε τυχόν 

παραλείψεις. 

Θα παρακαλούσα να έρθει δίπλα µου από την ECO EFFICIENCY 

η κυρία Νικολάου για να δώσουµε το λόγο στους συµβούλους οι 

οποίοι θα µας καταθέσουν την εµπειρία που αποκόµισαν κατά την 

υλοποίηση του έργου. 

 

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Καληµέρα και από εµένα. Εγώ είµαι η Έλενα Νικολάου (µέλος της 

οµάδας έργου). 
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Σιγά-σιγά αυτό που θέλω αυτή την ώρα να γίνει είναι να 

µεταφερθεί η εµπειρία των συµβούλων.  Εδώ θα δείτε κάποιους 

γενικούς άξονες που θα κινηθεί η συζήτηση µετά, αλλά ουσιαστικά 

ας ξεκινήσουµε σιγά-σιγά µε τ ις παρουσιάσεις από τους ίδιους τους 

ανθρώπους.  

Εγώ θα ήθελα να παρακαλέσω για αρχή να έρθει στο βήµα να 

µας πει την εµπειρία του από το πρόγραµµα ο κος. Γουργουλιάνης 

και στη συνέχεια θα µιλήσει ο κος Αναγνωστόπουλος, η κυρία 

Φιλιππή, ο κος Παπαφιλίππου και ο κος. Θεόφιλος Αλεβίζος. Και στην 

πορεία οι υπόλοιποι σύµβουλοι που αυτή τη στιγµή δεν βλέπω που 

κάθονται. Ο κος Ιακωβίδης πίσω-πίσω και ο κος Βότσης που δεν τον 

βλέπω αυτή τη στιγµή.  

 

Κος ΓΟΥΡΓΟΥΛΙΑΝΗΣ:  

Γεια σας, ονοµάζοµαι Γουργουλιάνης Βαγγέλης, είµαι επιστηµονικός 

υπεύθυνος της ΕΞΥΠΠ-ΕΒΕΤΑΜ και ήµουν ο άνθρωπος που ήµουν 

υπεύθυνος για τον τοµέα του Βόλου.  

Εγώ σαν πολλαπλασιαστής είχα 15 επιχειρήσεις από το Βόλο. 

Με εξαίρεση τις 4 που ήταν γραφεία οι υπόλοιπες ήταν εταιρίες 

τροφίµων, εταιρίες µεταποίησης.  

Η εµπειρία µου από αυτό το πρόγραµµα. Καταρχήν θα ήθελα να 

ευχαριστήσω µιας και βρισκόµαστε στο ΕΛΙΝΥΑΕ, το ΕΛΙΝΥΑΕ σαν 

οργανισµό γιατί από το 2000 που ασχολούµαστε µε την υγεία και την 

ασφάλεια, αν δεν υπήρχε το ΕΛΙΝΥΑΕ, θα ήµασταν τυφλοί ακόµη. 

Και το λέω γιατί οι εκδόσεις που έχει βγάλει µας βοηθήσανε ώστε να 

αποκτήσουµε εµπειρία και µας έδειξε το δρόµο. Και ακόµα 

εξακολουθούµε να συµβουλευόµαστε το site του.  

Οι επιχειρήσεις, λοιπόν, τ ις οποίες ανέλαβα εγώ σαν 

πολλαπλασιαστής κατά κύριο λόγο ήταν µεγάλες πολυεθνικές και 

εταιρίες τροφίµων. Το καλό στην υπόθεση αυτή είναι ότι οι µεγάλες 

πολυεθνικές ή οι εταιρίες µεγάλων οµίλων είχαν ήδη ένα πολύ καλό 

επίπεδο σε θέµατα υγείας και ασφάλειας µε εξαίρεση τις εταιρίες που 

σας είπα που ήταν κατά κύριο λόγο σαν γραφεία.  

Όπως επίσης και οι εταιρίες των τροφίµων όπου έχουν πολύ 

αυστηρά πρότυπα και συστήµατα ISO και IFS και BRC, δηλαδή το 

επίπεδο ασφαλείας ήταν πολύ µεγάλο.  

Άρα καθίσαµε και σκεφτήκαµε και είπαµε ότι σε επιχειρήσεις 

όπου η υγεία και η ασφάλεια είναι σε πάρα πολύ υψηλό επίπεδο ο 

κίνδυνος, οι µεγάλες αυτοκρατορίες πέφτουν από µέσα. Στην δική 
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µας περίπτωση θα πέφταµε από εξωτερικούς παράγοντες, δηλαδή 

από τους εργολάβους. 

Άρα κοιτάξαµε µε κάποιες επιχειρήσεις στα πλαίσια των καλών 

πρακτικών να βάλουµε ένα φίλτρο σε αυτούς που θα εισέρχονταν 

στις επιχειρήσεις µας για να δουλέψουν σαν εξωτερικοί εργολάβοι.  

Μια από αυτές τ ις πρακτικές ήταν της SOVEL που δυστυχώς ο κύριος 

ο οποίος θα µπορούσε να µας το αναπτύξει για κάποιους λόγους δεν 

µπόρεσε να έρθει. 

Και τη δεύτερη την οποία θα παρουσιάσω εγώ είναι της εταιρίας 

Gruppo Campari η οποία παρασκευάζει στην Ελλάδα το ΟΥΖΟ 12 και 

τη βότκα SERCOVA όπου εκεί πέρα είχαµε το πρόβληµα ότι λόγω της 

ιδιότητας αυτής της επιχείρησης επειδή είχε αποθηκευµένες 

ποσότητες αλκοόλης είχαµε τον κίνδυνο για οποιεσδήποτε εργασίες 

θα γίνονταν από εξωτερικούς εργολάβους µέσα να έχουµε θέµα. 

Κάτι τέτοιο πρέπει να έχει γίνει και στο δυστύχηµα που έγινε 

σήµερα. Γιατί συνήθως αυτές τ ις δουλειές τ ις κάνουν εξωτερικοί 

εργολάβοι. 

Οπότε καθίσαµε µαζί µε τους υπευθύνους της επιχείρησης και 

σε συνεργασία και µε τον Όµιλο παγκοσµίως, γιατί ο Όµιλος 

βρίσκεται σε όλο τον κόσµο φτιάξαµε κάποια έντυπα τα οποία θα τα 

δίναµε σε µελλοντικούς εργολάβους, οι οποίοι θα µπαίνανε να 

κάνουν κάποιες δουλειές εντός του χώρου ώστε να κάνουµε ένα 

φιλτράρισµα για να δούµε αν θα τους αφήσουµε να εισέλθουν και να 

δουλέψουν ή θα τους αποκλείαµε. 

Όπως βλέπετε εδώ πέρα το έντυπο αυτό το έχω κάνει σε Word 

γιατί σε Power Point δεν θα φαινόταν καλά, ελπίζω να φαίνεται, ήταν 

ένα ερωτηµατολόγιο αξιολόγησης εργολάβων.  Όπου εδώ πέρα 

έχουµε κάποιες γενικές πληροφορίες, ηµεροµηνία, επωνυµία, 

διεύθυνση κλπ., όνοµα εκπροσώπου. Και κάτω αναφέρουµε 

επαγγελµατικά έργα που έχουν εκτελέσει σε άλλες εγκαταστάσεις. 

Οπότε θα βλέπαµε αν έχουν ιδέα σε τ ι εταιρία πρόκειται να µπουν. 

Πιο κάτω έχουµε ένα ερωτηµατολόγιο που ουσιαστικά τους 

ζητάµε αν έχουν κάποιο σύστηµα και εδώ ήταν και µια κόντρα που 

υπήρχε µε τους εργολάβους γιατί πολλοί νοµίζανε ότι τους 

πετούσαµε έξω για κάποιους άλλους λόγους. Αλλά ο µοναδικός λόγος 

που ζητούσαµε να δούµε αν έχουν συστήµατα ήταν µόνο και µόνο 

για να δούµε σε ποιο επίπεδο βρίσκονται οι ίδιοι οι εργολάβοι.  

Κάποιοι από αυτούς επειδή έπρεπε να πάρουν τα έργα 
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αναγκαστήκανε και βάλανε συστήµατα, κάποιοι άλλοι µείνανε απέξω.  

Εδώ ζητάµε κάποια συστήµατα διαδικασίας διαχείρισης 

ασφάλειας και υγείας, δηλαδή εκτός από τα συστήµατα της ποιότητας 

είχαν και συστήµατα για 18001.  Και γενικά αν δείτε πιο κάτω λέει 

βασικές νοµικές απαιτήσεις, εξοπλισµός, οχήµατα, µέσα ατοµικής 

προστασίας, χρήση χηµικών ουσιών.  Τα κάνω λίγο περιληπτικά για 

να σας πω πως ακριβώς λειτούργησε.  Το προσωπικό επίσης ήταν 

πολύ σηµαντικό. 

∆ηλαδή µας ενδιέφερε στην περίπτωση ειδικά των θερµών 

εργασιών και των συγκολλήσεων να ξέρουµε ότι αυτοί οι οποίοι θα 

µπουν µέσα σε χώρους όπου υπάρχει αλκοόλη ξέρουν ακριβώς τι θα 

κάνουν. Γιατί µια λάθος ενέργεια ουσιαστικά θα τίναζε το εργοστάσιο 

στον αέρα, κυριολεκτικά.  

∆εν ξέρω αν ακούσατε πριν δυο εβδοµάδες για µια πυρκαγιά 

που πήρε έκταση στο Βόλο στην Α΄ ∆ΥΠΕ  όπου κάποιοι αθίγγανοι, 

Βούλγαροι σε κάποιο παλιό εργοστάσιο είχαν µπει µέσα µε τ ις 

οικογένειές τους και κόβανε παλιά σίδερα. Έγινε µια έκρηξη, 

καήκανε κάποιοι αλλά το πρόβληµα ήταν ότι το εργοστάσιο της 

Gruppo Campari συνόρευε. Άρα είχαµε σοβαρό θέµα η φωτιά να 

επεκταθεί προς τ ις δεξαµενές µε τ ις αλκοόλες.  

Όπου εκεί λειτούργησε πολύ καλά το σύστηµα πυρόσβεσης και 

η πυρασφάλεια της επιχείρησης. Έγινε άµεση εκκένωση, συναγερµός 

κλπ.  Και είδαµε σε real t ime πραγµατικά ότι το σύστηµά µας 

αποδίδει. Άρα ένας από τους λόγους τους οποίους θέλαµε να 

φιλτράρουµε τους εργολάβους ήταν αυτός, να δούµε αν οι 

εργαζόµενοί τους έχουν τις απαραίτητες άδειες συγκολλητή, αν τα 

ανυψωτικά οχήµατα που θα φέρνανε µέσα είχαν πιστοποιητικά 

καταλληλότητας και οι οδηγοί τους είναι χειριστές. Ουσιαστικά ένα 

τέτοιο φιλτράρισµα.  Συν υπεργολάβους. 

Ένα δεύτερο που ζητάµε είναι η κατάσταση προσωπικού του 

εργολάβου και του υπεργολάβου.  Γιατί ξέρετε πολλές φορές σε µια 

επιχείρηση µπορεί να µπουν άτοµα µέσα τα οποία µπορείς να την 

πατήσεις από πολλούς λόγους.  Ένας λόγος είναι να σου έρθει η 

Επιθεώρηση Εργασίας ή το ΙΚΑ και να έχεις και εσύ θέµατα γιατί 

µπήκε κάποιος ο οποίος είναι ανασφάλιστος, που δεν έχει ιδέα από 

θέµατα υγείας και ασφάλειας. 

Άρα ζητούσαµε εδώ πέρα ονοµατεπώνυµο, ειδικότητα, εµπειρία 

συν ταυτότητα. Κάθε φορά δηλαδή που περνούσε κάποιος την πύλη 
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ελεγχόταν αν είναι το ίδιο πρόσωπο για να εισέλθει εντός.  

Και εδώ πέρα είναι ο τ ίτλος του έργου, η περιγραφή της 

εργασίας, οι πόροι και η εκτίµηση των κινδύνων που διατρέχουν οι 

ίδιοι στις εργασίες τους.  Όταν, λοιπόν, µας έστελναν αυτό το 

έντυπο κατόπιν κάναµε µια συνάντηση µε τον υπεύθυνο ασφαλείας 

του εργολάβου. Αν δεν υπήρχε, ο εργολάβος αποκλειόταν. Και του 

λέγαµε τ ι κινδύνους θα αντιµετωπίσει εντός. ∆ηλαδή ξέροντας τους 

δικούς του κινδύνους από τη δική του πλευρά τον ενηµερώναµε και 

εµείς τ ι κινδύνους υπάρχει περίπτωση να συναντήσει και κατόπιν 

υπογραφόταν η σύµβαση.  

Αν κατά τη διάρκεια των εργασιών είτε ο τεχνικός ασφαλείας 

είτε ο υπεύθυνος του συστήµατος διαχείρισης ασφάλειας διαπίστωνε 

έστω και µια παρέκκλιση στα θέµατα υγείας και ασφάλειας η εργασία 

διακοπτόταν και ο εργολάβος έφευγε χωρίς να πάρει καµία 

αποζηµίωση.  

Οπότε εκεί πέρα πετύχαµε ουσιαστικά να έχουµε το κεφάλι µας 

ήσυχο.  Αυτό ήταν µια καλή πρακτική την οποία την φτιάξαµε σε 

συνεργασία µε την Gruppo Campari από την Ιταλία από τα κεντρικά 

τους. Κάτι αντίστοιχο έχει και η SOVEL που ανήκει στον όµιλο 

ΒΙΟΧΑΛΚΟ. 

Και αυτή η καλή πρακτική δόθηκε και στις άλλες επιχειρήσεις 

στις οποίες ήµουν εγώ πολλαπλασιαστής να τη χρησιµοποιήσουν, να 

πάρουν, να δουν τι τους ενδιαφέρει, τ ι δεν τους ενδιαφέρει και να 

φτιάξουν και αυτοί ένα φιλτράρισµα των ανθρώπων των οποίων θα 

µπαίνουν εντός.  

Τώρα γενικά για το πρόγραµµα θέλω να πιστεύω ότι και µε τους 

συναδέλφους πολλαπλασιαστές τους οποίους γνώρισα αλλά και µε τ ις 

επιχειρήσεις οι οποίες έτρεξαν το πρόγραµµα τον ΣΕΒ, την ΕΕ∆Ε, την 

ECO EFFICIENCY και την ΑΚΡΩΝΥΜΟ είχαµε µια πάρα πολύ καλή 

συνεργασία. Εγώ προσωπικά είµαι πάρα πολύ χαρούµενος που τους 

γνώρισα και νοµίζω ότι η συνεργασία µας δεν θα σταµατήσει εκεί 

πέρα, δηλαδή πάντα τα τηλέφωνά µας θα είναι ανοιχτά για να µιλάµε 

και να ανταλλάσσουµε εµπειρίες. 

Μάθαµε πάρα πολλά από την εκπαίδευση του ILO.  Νοµίζω ότι 

ανεβήκαµε ένα βήµα πιο πάνω. Και πιστεύω και µέσα από εµάς και τα 

άτοµα τα οποία εκπαιδεύσαµε τα οποία ήταν ήδη έµπειρα πήραν και 

αυτοί κάτι θετικό και έχει δηµιουργηθεί ας το πούµε µια «παρέα» 

όπου ανά πάσα στιγµή ξέρετε ο Βόλος δεν είναι και Αθήνα, δηλαδή 

είµαστε λίγο πιο µαζί όλοι. Με ένα τηλέφωνο µπορούµε να 
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επικοινωνήσουµε για διάφορα θέµατα. Ουσιαστικά η φιλοσοφία του 

προγράµµατος σε εµάς έχει ξεκινήσει ήδη.  

∆εν έχω να προσθέσω κάτι άλλο. Για άλλη µια φορά να 

ευχαριστήσω τις επιχειρήσεις που έστησαν το όλο πρόγραµµα και να 

ευχηθούµε να µην υπάρχουν άλλα ατυχήµατα γιατί δυστυχώς ξέρετε 

επειδή τυγχάνει να είµαι και τεχνικός ασφαλείας και πηγαίνω σε 

επιχειρήσεις, λόγω κρίσης, οι καλές επιχειρήσεις ανεβήκανε και άλλο 

στο επίπεδο της ασφάλειας γιατί υπήρχαν οι οικονοµικοί πόροι να 

επενδύσουν και επενδύουν.  

Και στην ερώτηση που τους έκανα µα γιατί επενδύετε τώρα που 

υπάρχει κρίση, µου είπαν γιατί όταν θα φύγει η κρίση εµείς θα 

είµαστε σε άλλο επίπεδο πλέον και οι άλλοι δεν µπορούν να µας 

ανταγωνιστούν. 

Το κακό είναι ότι οι µικρές επιχειρήσεις πήγαν πιο κάτω σε 

θέµα ασφάλειας. ∆εν µιλάω για τ ις επιχειρήσεις που είχα εγώ αλλά 

γενικά. ∆ιότι κοιτάξανε να επιβιώσουν και όταν κοιτάς να επιβιώσεις 

δυστυχώς η ασφάλεια δεν είναι το πρώτο πράγµα που κοιτάζεις. Και 

αρχίζουν οι εκπτώσεις.  

Ας ελπίσουµε ότι κάποια στιγµή θα φύγουµε από την κρίση και 

ξανά η υγεία και η ασφάλεια θα ξανά πάρει το ρόλο τον οποίο της 

αξίζει γιατί το πιο σηµαντικό είναι αυτό που λέω και στους 

εργαζόµενους, όπως έρχεσαι το πρωί έτσι να φεύγεις το µεσηµέρι.  

Σας ευχαριστώ. 

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Ευχαριστούµε πολύ. θα ήθελα να παρακαλέσω τον κ. 

Αναγνωστόπουλο από την Coral Gas να µας κάνει τη δική του 

εισήγηση. 

 

Κος ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ:  

Καληµέρα και από εµένα, λέγοµαι Αναγνωστόπουλος Θεοδόσης και 

είµαι αυτό που λένε υπεύθυνος ασφάλειας για τ ις εταιρίες Coral που 

είναι η παλιά Shell, η Coral Gas που είναι η Shell Gas και φυσικά για 

όλες τ ις υπόλοιπες τ ις εµπορικές εταιρίες του γκρουπ της Motor Oil.  

Είµαι στη Shell περίπου 30 χρόνια και όταν ξεκίνησα να 

δουλεύω για τη Shell το πρώτο πράγµα που βρήκαµε ήταν η 

«παλαβή» απαίτηση τα βυτιοφόρα να φοράνε ζώνες ασφαλείας, 

δηλαδή οι οδηγοί να φοράνε ζώνες ασφαλείας.  Βέβαια τότε δεν 
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υπήρχαν καν ζώνες ασφαλείας από τη µαµά τους, ψάχναµε λοιπόν να 

δούµε τ ι θα κάνουµε αλλά αυτή η απαίτηση υπήρχε. 

Όλα αυτά τα χρόνια οι εταιρίες αυτές, οι µεγάλες πολυεθνικές, 

οι «κακές πάντα», προσπαθούσανε να µην έχουν κανένα ατύχηµα και 

πάντα προσπαθούσαν να περάσουν την έννοια ότι ασφάλεια σηµαίνει 

καλή επιχειρηµατικότητα, σηµαίνει λεφτά. Πέρα από το κοινωνικό 

κοµµάτι τους και επιχειρηµατικά. 

Έτσι λοιπόν κάναµε πάρα πολλά πράγµατα, είχαµε management 

systems, θα σας δείξω µια παρουσίαση, και όταν ήρθε η ευκαιρία 

αυτή να πάω να τους δω εδώ στην Ελλάδα γιατί 15 χρόνια δούλευα 

έξω, πίστευα ότι θα έχω ένα πολύ εύκολο έργο γιατί λίγο-πολύ 

περίµενα αυτά τα οποία ήξερα να τα βρω έτοιµα. 

Η πραγµατικότητα δεν ήταν έτσι όµως.  Είχα σκοπό να πάω 

ανάποδα, θα αλλάξω όµως τη σειρά γιατί θέλω να δείτε τον Οκτώβρη 

του ’13 έκανα αυτή την παρουσίαση.  Ήταν πριν πάω και τους δω.  

Και τότε αυτά ήταν τα δεδοµένα, τα αποτελέσµατα. Ήδη τότε είχαµε 

240 οχήµατα µεγάλα 42 τόνους, 30και µεταφορικές εταιρίες και 

µέχρι εκείνη τη στιγµή για πολλά χρόνια, 3-4 χρόνια, τότε είχαµε 

1.210 ηµέρες, εκατοµµύρια χιλιόµετρα οδήγησης χωρίς κανένα 

ατύχηµα χωρίς κανέναν τραυµατισµό. 

Από τότε συνεχίζουµε να µην έχουµε τ ίποτα από όλα αυτά. Άρα 

από πλευράς αποτελεσµατικότητας συνεχίζουµε να είµαστε καλοί.  

∆είχναµε, λοιπόν, ότι µέσα στα χρόνια από το 1990 ξεκινώντας 

είχαµε πάρει όλα αυτά τα µέτρα. ∆εν έχει λόγο να κάτσω να τα πω 

ένα-ένα τα βλέπετε. Από επιλογή, από πολιτ ικές, από οργανώσεις, 

αµυντική οδήγηση, από σύµβουλο οδηγών, από αναφορές ΠΕΣ που 

είναι τα πιο πιθανά επικίνδυνα συµβάντα. 

Μετά αρχίσαµε να µιλάµε για αναγνώριση κινδύνων γύρω στο 

2000, για χρυσούς κανόνες συµπεριφοράς, παρέµβαση κυρίως και 

συµµόρφωση, για GPS από τότε, για IDR, για τη διάχυση της 

γνώσης, το LFI.  Προηγουµένως είπαµε ότι είχαµε ένα ατύχηµα, δεν 

µάθαµε τ ίποτα. Θα έπρεπε να το ξέρουµε αυτό όλοι µας για να 

µάθουµε από αυτό το πράγµα.  

Και τέλος αυτόν τον καιρό από το 2010 και µετά δουλεύαµε 

κυρίως σε καµπάνιες για να αλλάξουµε, κυρίως να επηρεάσουµε την 

κουλτούρα των ανθρώπων όχι µόνο των εργαζοµένων αλλά και των 

οικογενειών τους γιατί µέσα από ένα τέτοιο σύστηµα 

αλληλεπίδρασης, οικογένειας και εργαζόµενου µπορούµε να 

πετύχουµε τα καλύτερα πράγµατα από πλευράς ασφάλειας.  
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Είχαµε επίσης εγχειρίδια οδηγών βυτιοφόρων, είχαµε επίσης 

την αναγνώριση κινδύνων.  Το assessment του ρίσκου, αυτό είναι 

ένα τυπικό αυτό που λέµε αναγνώριση κινδύνων και µέτρησή τους.  

Όταν είναι κόκκινο το ρίσκο περαιτέρω αναγνώριση των controls.   

Επίσης έχουµε και διατηρούµε ακόµα αυτό που λέµε black spot 

mapping όπου χρησιµοποιούµε το Internet της αστυνοµίας και 

συµπληρώνουµε επάνω και βάζουµε όπου έχουµε σηµεία τα οποία 

είναι επικίνδυνα και πρέπει οι οδηγοί στα δροµολόγια να τα 

προσέχουν. 

Τα GPS σε πολύ µεγάλη αφήγηση και αυτό που είπα η 

προσπάθεια από τότε να επηρεάσουµε τ ις οικογένειες. Επίσης έχουµε 

βάλει κάµερες στα αυτοκίνητα, µπορούµε να δούµε το δρόµο έξω, να 

δούµε τ ι γίνεται απέξω, µπορούµε να δούµε και τον οδηγό. ∆εν το 

κάνουµε, το γυρνάµε προς τα έξω για να µην έχουµε προσωπικά 

δεδοµένα. Σε real t ime αυτά. 

Τέλος, αξιολόγηση µεταφορικών εταιριών, κοινωνική 

υπευθυνότητα. Ασφάλεια, περιβάλλον ίσον επιχειρηµατικότητα όπως 

είπα πριν.  Σε διάφορους τοµείς όπως είναι η επιλογή των οδηγών, 

δροµολόγια, οχήµατα, διαχείριση της ασφάλειας, οργάνωση, 

εξυπηρέτηση των πελατών και τα οικονοµικά τους. 

Η προσπάθεια ήταν πάντα να µπορέσουνε να µεγαλώσουν, να 

έχουµε λιγότερες εταιρίες µεγαλύτερες, να µπορούν να βγάζουν και 

αυτοί κέρδος και εµείς. ∆εν θέλαµε να πηγαίνουµε σε ένα άτοµο µε 

ένα βυτιοφόρο που να µας κάνει τη δουλειά. Θέλαµε να αναπτύξουµε 

τ ις εταιρίες για να γίνουν και αυτές κερδοφόρες, να αναπτυχθούν 

και να µπορούν να κάνουν δουλειές και έξω στο εξωτερικό.  

Και όλα αυτά για ποιο λόγο;  Για να µην έχουµε ατυχήµατα. 

Λίγο από τη βαθµολόγηση στοιχείων αυτά που είπανε πριν οι 

άνθρωποι εδώ που λέγανε προσµετράµε.  

Από τότε, λοιπόν, πάντα λέγαµε ότι κανένας εργολάβος δεν 

είναι ικανοποιητικός για τα δεδοµένα και δεν έχει πάρει τ ις 

κατάλληλες βαθµολογίες.  

Σας είπα, λοιπόν, ότι έχοντας τόσα χρόνια προσπαθήσει να 

περάσουµε στους ανθρώπους µας, στους εργολάβους µας όλα αυτά 

τα πράγµατα ήµασταν πάρα πολύ βέβαιοι ότι όλα είναι Ο.Κ.   Με την 

ευκαιρία, λοιπόν, αυτού του έργου πήγαµε και είδαµε στην πράξη 

στα γραφεία τους, αυτούς τους ίδιους τους εργολάβους που εµείς 

πιστεύαµε ότι ήταν καλοί.   
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Το αποτέλεσµα είναι αυτό που βλέπετε εδώ. Αυτό αριστερά 

είναι το εργαλείο που µας δόθηκε, το ερωτηµατολόγιο, και δίπλα 

όπου υπάρχει σηµείωση σήµαινε ότι εδώ υπήρχε πρόβληµα.  Εδώ 

βλέπετε ανά εργολάβο µεταφορών, στο κόκκινο είναι η αναγνώριση 

και το µπλε είναι η διαχείριση. Πως ήταν πριν και πως έγινε αφού 

κάναµε το coaching, βλέπετε τη διαφορά.  

Εδώ είναι τα προβλήµατα. Αυτά έπρεπε να είναι µηδέν παντού, 

δεν έπρεπε να υπάρχουν … µετά από τόση προσπάθεια και τέτοια 

πιστεύω που είχαµε. Και όµως δεν ήταν.  Επίσης υπήρχαν πολλά 

f inds από την πλευρά της αναγνώρισης κινδύνων και πολλά f inds 

βρήκαµε από την πλευρά της διαχείρισης. Αυτή ήταν η έκπληξη που 

είχαµε τότε και αυτό ήταν αυτό το οποίο εγώ πήρα πλέον από την 

εργασία αυτή εδώ. 

∆εν έχω τίποτα άλλο να πω σχετικά µε αυτά. Απλά δουλεύανε 

αρκετά καλά, είχαν πέσει πάνω από τη δουλειά όταν δουλεύανε.   

Το ερώτηµά µου είναι, δεν ξέρω, πραγµατικά πιστεύω ότι το 

βασικότερο πράγµα από όλα είναι και εµείς σαν µεγάλες επιχειρήσεις 

δεν πρέπει να πιστεύουµε αλλά πρέπει να πηγαίνουµε επιτόπου να 

τους ελέγχουµε. Αν δεν υπάρχει µεγάλος έλεγχος και δεν µιλάω 

ποινικός, πειθαρχικός κλπ., να είµαστε κοντά τους συνέχεια, 

τουλάχιστον µια φορά κάθε δυο χρόνια µε τον κάθε ένα από αυτούς 

να µπορούµε να βλέπουµε εάν τελικά αυτά τα οποία υποθέτουµε ότι 

τα τηρούν πράγµατι τα τηρούν. 

Αυτό για εµένα ήταν το µάθηµα που πήρα αν θέλετε.  Υπάρχουν 

ερωτήσεις;  

 

Κος ΓΕΩΡΓΑΝΑΣ:  

Λέγοµαι Επαµεινώνδας Γεωργανάς, είµαι Μηχανικός σύµβουλος 

υγείας και ασφάλειας και ήµουν γύρω στα 15 χρόνια στην Atkins, 

Brit ish Energy και στην Madnox µε πυρηνικά εργοστάσια και είχαµε 

αυτό το θέµα µε τους εργολάβους όσον αφορά την υγεία και την 

ασφάλεια. 

Κατά τη γνώµη σας η απόκλιση της εµπειρίας σας από την 

πρότερη προσδοκία, αυτό το κενό σε τ ι οφείλεται;  Στο ότι αυτοί 

υπερεκτιµούσαν ή το έκαναν make believe που λέµε, δηλαδή σας 

παρουσίαζαν µια εικόνα ροζ αλλά όταν κάνατε εσείς το… 

 

Κος ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ:  

Οφειλόταν, βασικά, στο ότι το 2010 έγινε η πώληση της εταιρίας από 
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από τη Shell στη Motor Oil εδώ και συνεπώς από πολυεθνική γίναµε 

µια ελληνική εταιρία.   

Όλα αυτά τα χρόνια πριν ερχόντουσαν ξένοι άνθρωποι, ξένοι 

σύµβουλοι. Ένας από αυτούς ήµουν και εγώ γιατί γύρναγα όλο τον 

κόσµο αλλά δεν ερχόµουν στην Ελλάδα.  Και κάναµε έλεγχο 

επιτόπου. Το 2010 λόγω της αλλαγής σταµατήσαµε να το κάνουµε 

αυτό το συνεχές τρέξιµο από πίσω και τον έλεγχο µε αποτέλεσµα τα 

πράγµατα να χειροτερέψουν. Αυτό ήταν το ένα. 

Το δεύτερο ήταν η απόφαση της εταιρίας να προχωρήσει αντί 

να ακολουθήσει το παλιό strategy που ήταν λίγες και µεγάλες 

εταιρίες, 4 µάξιµουµ και µεγάλες όµως πραγµατικά εταιρίες µε 

οργάνωση, µε δοµή, µε πολιτ ικές, µε ανθρώπους υπεύθυνους για να 

κάνουν αυτά που λέγανε να αρχίσουµε να προχωράµε και εµείς προς 

την πλευρά του να χρησιµοποιήσουµε και ένα βυτιοφόρο περιοχή 

που εξυπηρετεί 3-4 πρατήρια. Αλλάξαµε το strategy. 

 

Κος ΓΕΩΡΓΑΝΑΣ:  

Και αυτό ήταν θέµα change management φαντάζοµαι έτσι; 

 

Κος ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ:  

Αυτό ήταν λάθος µάνατζµεντ.   

 

Κος ΓΕΩΡΓΑΝΑΣ:  

Ευχαριστώ πολύ. 

 

Κος ΚΥΡΙΑΚΟΓΓΟΝΑΣ:  

Κυριακόγγονας Παύλος ονοµάζοµαι, µηχανολόγος είµαι. ∆υο 

ερωτήσεις.  

Στην αρχή είπατε ότι όταν ήρθατε είδατε τα οχήµατα να έχουν 

ή να µην έχουν ζώνες ασφαλείας και κάποιο σχόλιο κάνατε. 

 

Κος ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ:  

Μιλάτε για το ’88. 

 

Κος ΚΥΡΙΑΚΟΓΓΟΝΑΣ: 

Οποτεδήποτε, ναι. 

 

Κος ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ:  

Ναι. Τότε, λοιπόν, η διεθνή µαµά ζήταγε να φοράνε όλα τα 
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αυτοκίνητα, τα βυτιοφόρα τα µεγάλα αυτοκίνητα ζώνες ασφαλείας. 

Ούτε νόµος υπήρχε τότε ούτε κανένα βυτιοφόρο ερχόταν µε ζώνες 

ασφαλείας. Θυµάµαι τον εαυτό µου να ψάχνω να βρω ζώνες 

ασφαλείας µε δυο καρούλια για να µπορούµε να δουλέψουµε τα 

αυτοκίνητα.  ∆εν υπήρχαν. 

 

Κος ΚΥΡΙΑΚΟΓΓΟΝΑΣ:  

Και βάλατε ή όχι; 

 

Κος ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ:  

Μετά από πάρα πολύ αγώνα. 

 

Κος ΚΥΡΙΑΚΟΓΓΟΝΑΣ:  

Αλλά θεωρήθηκε απαραίτητο να µπουν. 

 

Κος ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ:  

Βεβαίως ήταν απαραίτητο και για να γίνει αυτό έγινε αγώνας 

ολόκληρος. Ακούγαµε πράγµατα όπως δεν φοράω ζώνη ασφαλείας 

για να έχω την ευκαιρία να πέσω να πηδήξω και κάτι τέτοιες 

παλαβοµάρες. 

 

Κος ΚΥΡΙΑΚΟΓΓΟΝΑΣ:  

Νοοτροπία ταξιτζή.  Λοιπόν, το δεύτερο που ήθελα να ρωτήσω είναι 

το εξής:  Είχαν και εσωτερική κάµερα τα αυτοκίνητα αλλά για 

λόγους… 

 

Κος ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ:  

Είπα ότι βάλαµε τώρα. 

 

Κος ΚΥΡΙΑΚΟΓΓΟΝΑΣ:  

Ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων την γυρίσατε προς τα έξω;  

Αυτό δεν το κατάλαβα. 

 

Κος ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ:  

Υπήρξε η σκέψη να βλέπουµε πως οδηγεί, πως συµπεριφέρεται ο 

οδηγός. Έχει ορισµένα πράγµατα, πρέπει να φοράει ζώνη ασφαλείας, 

πρέπει να δίνει προτεραιότητες, πρέπει, πρέπει.  

 Είπαµε, λοιπόν, να βάλουµε µια κάµερα. Και είπαµε αν 

µπορούµε να βλέπουµε τον οδηγό την ώρα που οδηγεί όχι σε συνεχή 
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συνεχή βάση όποτε θέλαµε, πατάγαµε το κουµπί και τον βλέπαµε. 

Αυτό µας το απαγορέψανε γιατί ήταν θέµα προσωπικών δεδοµένων 

από ότι µας είπαν οι δικηγόροι.  Οπότε γυρίσαµε την κάµερα να 

βλέπει προς τα έξω. 

 

Κος ΚΥΡΙΑΚΟΓΓΟΝΑΣ:  

Ποιος ήταν αυτός που είπε και το απαγόρευσε ότι είναι; 

 

Κος ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ:  

Αυτό είναι απόφαση του legal.  

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Ευχαριστούµε.  Θα ήθελα να παρακαλέσω τη Βίνη τη Φιλιππή να µας 

κάνει τη δική της παρουσίαση. 

 

Κα ΦΙΛΙΠΠΗ:  

Καληµέρα σας.  Λέγοµαι Βίνη Φιλιππή, θα σας παρουσιάσουµε τα 

αποτελέσµατα από την εµπειρία από την εφαρµογή του 

προγράµµατος εδώ. 

Η εισήγηση αυτή είναι κοινή εισήγηση από την κυρία Μαρία 

Κανδεράκη η οποία έχει µάστερ στη διοίκηση επιχειρήσεων, είναι 

ψυχολόγος και συστηµική στην οικογενειακή ψυχοθεραπεία και είναι 

πιστοποιηµένη εκπαιδεύτρια στο LNP.  Εγώ είµαι Μηχανικός 

περιβάλλοντος υγείας ασφάλειας και ποιότητας και συµµετείχα στο 

πρόγραµµα ως σύµβουλος και εκπαιδευτής. 

Θα ξεκινήσω µε το κεντρικό συµπέρασµα που είχαµε από αυτό 

το πρόγραµµα, ότι εάν θέλεις να φέρεις σηµαντικές αλλαγές στο 

χώρο υγείας και ασφάλειας στην εργασία ο τεχνικός ασφάλειας 

πέραν των γνώσεων της νοµοθεσίας και των τεχνικών γνώσεων που 

µπορεί να έχει θα πρέπει να µπορεί να αλλάζει συµπεριφορές. Θα 

πρέπει δηλαδή να έχει αναπτυγµένα επικοινωνιακά skil ls και να 

µπορεί να καθοδηγεί αποτελεσµατικά τους ανθρώπους που είναι στη 

δουλειά.  

Πάµε να δούµε την τεκµηρίωση αυτού του συµπεράσµατος. 

Αυτό εδώ είναι το διάγραµµα του δείκτη συχνότητας ατυχηµάτων, το 

FR για όσους είστε εξοικειωµένοι, από µια πολύ µεγάλη εξορυκτική 

επιχείρηση διεθνούς δραστηριότητας. Αποτυπώνει µια εµπειρία 

περίπου 12 ετών.  Το µέγεθος της εταιρίας είναι της κλίµακας των 

περίπου 11.000 εργαζοµένων στην εταιρία σε όλο τον κόσµο. 
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κόσµο. 

Και αυτό που ουσιαστικά θέλω να παρατηρήσετε, αυτή είναι η 

πορεία του δείκτη τα τελευταία χρόνια, και εδώ επάνω έχει 

αποτυπωθεί τ ι πρωτοβουλίες αναλάµβαναν κάθε χρόνο στο πλαίσιο 

του να µειώσουν τους δείκτες ατυχηµάτων. 

Το πρώτο κοµµάτι αφορά τα συστήµατα, εφαρµογές 

συστηµάτων. Το δεύτερο κοµµάτι που είναι από το 2007 και µετά 

ουσιαστικά ανέλαβαν την πρωτοβουλία για να κάνουν αλλαγές στη 

συµπεριφορά των ανθρώπων. Οι περισσότερες από αυτές τ ις 

πρωτοβουλίες στηρίζονται στην αλλαγή της συµπεριφοράς.  

Από όλο αυτό το σύστηµα και όλη αυτή την εµπειρία κατέληξαν 

σήµερα η κορωνίδα στα θέµατα υγείας να έχει δυο στοιχεία: Το ένα, 

το serious 6 που ουσιαστικά είναι τα 6 που προκύπτει από την 

εµπειρία: τ ι ατυχήµατα είχαν, σε ποιους κλάδους ήταν, τ ι έπρεπε να 

γίνει. Υλοποιήθηκαν 6 πρωτόκολλα για τα σηµαντικότερα ατυχήµατα 

που συµβαίνουν σε αυτή την κατηγορία της δραστηριότητας  

Το δεύτερο κοµµάτι ισόβαθµο είναι το take 7, που ουσιαστικά 

τ ι ε ίναι;  Στοχεύει στην αλλαγή της συµπεριφοράς του κάθε 

εργαζόµενου στην εταιρία.  

Βοηθάµε δηλαδή τους εργαζόµενους να γίνουν οι ίδιοι τεχνικοί 

ασφάλειας του εαυτού τους. Υπάρχει ένα σύστηµα που µπορούµε στο 

τέλος αν θέλετε να σας πω αναλυτικά πάνω σε αυτό. 

Αυτό το θεωρώ µια πολύ χρήσιµη πρωτοβουλία και ένα πολύ 

χρήσιµο εργαλείο γιατί µπορεί να εφαρµοστεί από µικρές µέχρι πολύ 

µεγάλες επιχειρήσεις. Τα αποτελέσµατα των δεικτών που σας έδειξα 

στο προηγούµενο διάγραµµα είναι η µεγαλύτερη απόδειξη ότι το 

σύστηµα πιάνει. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα στα δικά µας στο πρόγραµµα. Εγώ 

εφάρµοσα το πρόγραµµα σε 13 επιχειρήσεις εργολάβων της S&B 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΑ ΟΡΥΚΤΑ στη Μήλο που ήταν που ήταν 10 

διαφορετικές κατηγορίες δραστηριότητας και υπήρχε πολύ µεγάλη 

διακύµανση τόσο στο εύρος του αντικειµένου -δηλαδή ήταν και 

µικρές και µεγάλες επιχειρήσεις- όσο και στον αριθµό των 

εργαζοµένων αλλά και στην ωριµότητα των συστηµάτων υγείας και 

ασφάλειας που είχαν. 

∆ηλαδή, υπήρχαν περιπτώσεις που µε ρωτήσανε κατά τη 

διάρκεια της εκπαίδευσης, βιβλία ατυχηµάτων;  Τι είναι αυτό;  Είµαι 

υποχρεωµένος να έχω Τεχνικό ασφάλειας;  ∆εν το ήξερα. Μέχρι 
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επιχειρήσεις που είχαν πλέον ένα πολύ ώριµο σύστηµα υγείας και 

ασφάλειας και οι οποίοι οφείλω να οµολογήσω ότι ήταν και αυτοί 

που έδειξαν το µεγαλύτερο ενδιαφέρον και επωφελήθηκαν το 

µεγαλύτερο δυνατό από το πρόγραµµα. 

Όλοι όµως όσοι συµµετείχαν σε αυτό το πρόγραµµα έδειξαν 

ευθύς εξ αρχής να εστιάζονται ότι το πρόβληµά τους ήταν η αλλαγή 

της νοοτροπίας των εργαζοµένων και πως θα µπορούσαν οι ίδιοι να 

λειτουργήσουν ως coach στους εργαζόµενους έτσι ώστε οι ίδιοι να 

βοηθήσουν τους εαυτούς τους.  

Εδώ λοιπόν είναι το παράδειγµα της ΕΡΓΟΝ Α.Ε. στη Μήλο η 

οποία είναι ουσιαστικά η καρδιά και ο µεγαλύτερος εργολάβος σε 

εξορυκτική δραστηριότητα στη Μήλο. Έχει περίπου 50 εργαζόµενους, 

έχει ένα πολύ µεγάλο στόλο µηχανηµάτων, έχει πολύ µεγάλο έργο. 

∆ηλαδή το καλοκαίρι, τη θερινή περίοδο δουλεύουν 24 ώρες το 

24ωρο. Και είχαν και εκείνοι όπως είπε και ο προηγούµενος 

οµιλητής, την αίσθηση: µα εµείς είµαστε καλά. Παρότι αυτό που 

φέρνανε ως σηµαντικό ήταν εγώ καλός είµαι ως ιδιοκτήτης, έχω 

αναπτύξει τα συστήµατά µου αλλά να ο τάδε εργοδηγός, έχω θέµα µε 

την επικοινωνία του µε τους από κάτω του και ότι οι άνθρωποι ενώ 

τους λέω να φορέσουν το κράνος τους, να φοράνε τ ις αρβύλες κλπ. 

δεν το κάνουν.  

Σήµερα µετά από τη συστηµατική καθοδήγηση µέσω του 

προγράµµατος από εκεί που είχε έναν Τεχνικό ασφάλειας και αυτό 

για να τηρεί τ ις τυπικές υποχρεώσεις, έχει δυο τεχνικούς ασφάλειας 

τον οποίο τον ένα τον έφερε ειδικά από την Αθήνα ως external 

σύµβουλο.  ∆ιευθετήθηκαν χρόνια προβλήµατα επικοινωνίας που 

είχαν µεταξύ τους, δηλαδή ήταν σχεδόν σε όλο το νησί γνωστό ότι 

καλά για αυτό σου είπε;  Καλά, σιγά µην βρεθεί λύση. 

Και έγιναν σηµαντικές αλλαγές και στο επίπεδο, επειδή κάναµε 

τ ις επισκέψεις ασφάλειας µέσα στους χώρους εργασίας, είδαµε από 

κοντά µαζί µε ευγένεια και καθοδήγηση και µε διάθεση θετική ότι 

αυτό µπορεί να βελτιωθεί ή γιατί είναι αυτό το πράγµα. ∆ηλαδή 

δόθηκαν επιπλέον συµβουλές σε αυτούς τους εργαζόµενους, στον 

ιδιοκτήτη µάλλον. 

Να δούµε λιγάκι το πρόβληµα επικοινωνίας που είχανε.  Ένας 

βασικός συνεργάτης αυτής της δραστηριότητας που είχε πολύ µεγάλη 

εµπειρία στο αντικείµενό του και ήταν πολύ καλός στη δουλειά του 

αλλά είχε πολύ µεγάλο θέµα συνεργασίας µε τους από κάτω για τους 

πείσουµε και ο ίδιος να λειτουργεί µε ασφάλεια και οι άνθρωποι που 
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άνθρωποι που ουσιαστικά ήταν από κάτω τους. 

Πείστηκαν και παρακολούθησε ένα διήµερο σεµινάριο στην 

Κρήτη. Φανταστείτε, από τη Μήλο πήγε στην Κρήτη. Το προφίλ 

αυτού του εργαζοµένου ήταν ότι «δεν µου αρέσουν τα σεµινάρια και 

ωχ τι µε τραβάτε». ∆ήλωνε µια πολύ µεγάλη άρνηση στην 

οποιαδήποτε παρέµβαση ή προσπάθεια βελτίωσης της δικής του 

δουλειάς.  Και παρακολούθησε αυτό το σεµινάριο από την κυρία 

Μαρία Κανδεράκη που έχει ιδρύσει το NLP Institute στην Κρήτη, η 

οποία έχει το πλεονέκτηµα να έχει δυο µεγάλες προϋπηρεσίες.  Έχει 

και business background και έχει και προϋπηρεσία στη συστηµική 

ψυχοθεραπεία.  

Τελειώνοντας το σεµινάριο ο ίδιος είπε, τ ι κρίµα που δεν το 

ήξερα νωρίτερα.  Όχι µονάχα εγώ αλλά όλοι µας πρέπει να το 

κάνουµε αυτό το σεµινάριο, θα βοηθήσει εξαιρετικά όλους. Από τότε 

είναι φανατικός οπαδός της επικοινωνίας και του τρόπου που 

µπορούν αυτά τα πράγµατα να βελτιωθούν µέσα από το NLP.  

Ουσιαστικά το NLP τι ε ίναι;  Είναι ένας κοµψός τρόπος για να 

µπορέσεις να φέρεις αλλαγές χωρίς ο άλλος να αντιλαµβάνεται ότι 

κάνεις µια δυναµική παρέµβαση επάνω σε αυτό. Είναι όπως ο καλός 

Μηχανικός, Μηχανικοί αυτοκινήτων υπάρχουν πολλοί αλλά ο καλός 

Μηχανικός θα ακούσει τη µηχανή, λέει αυτή η βίδα θέλει σφίξιµο, 

πάει βιδώνει τη βίδα και τελείωσε.  Και η µηχανή δουλεύει από 

εκείνη τη στιγµή και µετά σωστά. Είναι ακριβώς το ανάλογο µοντέλο.   

Στις επόµενες διαφάνειες είχα σκοπό να σας πω τι είναι το NLP. 

Σεβόµενη όµως το χρόνο και το ότι και άλλοι θα θέλουν να 

µοιραστούν τις εµπειρίες τους µαζί σας, θα έλεγα ότι σε γενικές 

γραµµές είναι ένα πολύ δυναµικό αποτελεσµατικό και γρήγορο 

εργαλείο. Είναι πολύ πρόσφατο. Έχει αναπτυχθεί µόλις το 1975 στην 

Αµερική και ουσιαστικά είναι µια αποκωδικοποίηση πετυχηµένων 

ψυχοθεραπευτών και του τρόπου που αυτοί έφεραν πολύ γρήγορα τα 

επιδιωκόµενα αποτελέσµατα. 

Ότι αυτή τη στιγµή εφαρµόζεται µετά από όλη αυτή την εξέλιξη 

που έχει γίνει και στην οικογένεια και στη διδασκαλία αλλά και στις 

επιχειρήσεις. Ότι υπάρχει µια διαδικασία εκπαίδευσης µε στάδια 

διπλωµάτων που µπορεί κανείς να παρακολουθήσει. Ο εργαζόµενος 

της Μήλου παρακολούθησε αυτό.  Αυτό είναι διήµερο, αυτά τα δύο 

είναι ετήσια και τα υπόλοιπα είναι από εκεί και έπειτα για να γίνει 

κανείς trainer κλπ.  
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Και υπάρχουν και custom made λύσεις.  Εδώ πέρα φαίνονται 

κάποιες από αυτές, µπορείτε να τ ις δείτε, φαντάζοµαι θα 

κυκλοφορήσουν οι εισηγήσεις στο διαδίκτυο και στα πρακτικά του 

συνεδρίου.  

Είναι αναγνωρισµένα τα πτυχία οπότε αν κάποιος 

παρακολουθήσει του δίνεται και ένα επιπλέον προσόν για να κινηθεί 

και στην αγορά και ευρύτερα.   

Οπότε συνοψίζοντας θα έλεγα ότι παλιότερα έπρεπε να 

προσπαθήσουµε για να πείσουµε τους ανθρώπους να κινηθούν µε 

έναν άλλον τρόπο στα θέµατα υγείας και ασφάλειας στην εργασία. 

Σήµερα τα αποτελέσµατα και από διεθνείς επιχειρήσεις αλλά και από 

το πρόγραµµα αυτό καθ΄εαυτό, το είδαµε στην πράξη, σε λιγότερο 

από ένα µήνα µε συστηµατική παρακολούθηση άλλαξαν ριζ ικά 

σηµαντικές δραστηριότητες. Λύθηκαν χρόνια προβλήµατα. 

Και όλα αυτά γιατί είδαµε το σύστηµα µέσα από ένα άλλο 

πλαίσιο, µέσα από το πλαίσιο του να αλλάζεις συµπεριφορές. Πέρα 

από τα εργαλεία που µπορεί να έχεις ή να χρειάζονται και αυτά. 

Τελειώνοντας θα ήθελα και εγώ να σας ευχαριστήσω γιατί µου 

δόθηκε, µέσα από το πρόγραµµα αυτό, η ευκαιρία να γνωρίσω τους 

συνεργάτες µας καλύτερα. Ήταν µια πολύ όµορφη εµπειρία για 

εµένα, ήταν ένα πολύ όµορφο ταξίδι, έµαθα πάρα πολλά πράγµατα, 

γνώρισα εξαιρετικούς ανθρώπους και συναδέλφους από διάφορες 

επιχειρήσεις και κλάδους. Νιώθω πιο δυνατή τώρα και σας εύχοµαι 

καλή συνέχεια σε ότι όµορφο και δηµιουργικό κάνετε. 

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Ευχαριστούµε πολύ.  Θα ήθελα να παρακαλέσω τον κ. Παπαφιλίππου 

από τον ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΧΡΥΣΟ να έρθει να µας παρουσιάσει τη δική του 

εµπειρία. 

 

Κος ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ:  

Καλησπέρα, ονοµάζοµαι Παπαφιλίππου Νίκος, είµαι Μεταλλειολόγος 

Μηχανικός, εργάζοµαι στην ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ σαν τεχνικός 

ασφαλείας και προϊστάµενος του γραφείου υγείας και ασφάλειας.  

Καταρχάς να πω ευχαριστώ σε όλους τους πολλαπλασιαστές 

µέχρι τώρα.  Η Βίνη έχει καλύψει αρκετά από τα πράγµατα που 

ήθελα να πω αλλά θα σας δώσω κάποια βασικά στοιχεία, έχω φτιάξει 

µια πολύ απλή παρουσίαση, να δείτε λίγο τ ι κάλυψα στο έργο που 

έκανα εγώ πάνω στη Χαλκιδική, να σας δώσω κάποιες ιδιαιτερότητες 
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που είχα. Και µετά θα κάνω τις σκέψεις που δεν είναι όλες πάνω 

στην παρουσίασή µου για αυτά που ακούσαµε εδώ πέρα. Γιατί µια 

παρουσίαση που φτιάχνεις αλλάζει και µε βάση αυτά που ακούς. 

Για να αρχίσω από αυτό που τελείωσε η Βίνη, ήταν και για 

εµένα πάρα πολύ χρήσιµη εµπειρία όχι µόνο επειδή γνώρισα όλους 

τους πολλαπλασιαστές συναδέλφους µε τους οποίους ελπίζω να 

έχουµε και πολύ καλή συνεργασία στη συνέχεια αλλά ήταν γιατί 

πάντα µαθαίνουµε. Ήταν µια πολύ καλή ευκαιρία για εµένα να 

γνωρίσω και τους εργολάβους µας καλύτερα γιατί στο day to day 

πάνω στην εταιρία έχει σηµασία η αλληλεπίδραση και µε τους 

ανθρώπους που είναι στην κορυφή της επιχείρησης αλλά και µε τον 

κάθε ένα εργαζόµενο ξεχωριστά. Και θα επανέλθω στη συνέχεια γιατί 

θέλω να κρατήσω αυτό που είπε η Βίνη. 

Λοιπόν, κάποια βασικά στοιχεία για το έργο που έκανα εγώ. 

Είχα 9 επιχειρήσεις ή εργολάβους. Συνολικά είτε στην αρχή είτε πιο 

µετά ήρθαν 15 άτοµα, πέρασαν από τα χέρια µου 15 άτοµα. Οι 

επιχειρήσεις αυτές ήταν κυρίως µικρές επιχειρήσεις. Βλέπετε λέω 

καµία δεν ήταν άνω των 100 ατόµων αλλά στην πράξη δεν ήταν άνω 

των 50 ατόµων. 

Οι τοµείς δραστηριότητας όπως βλέπετε ήταν κατασκευές, 

οικοδοµικά, οδοποιία, υλοτοµικές εργασίες, χωµατουργικά και οι 

εργολάβοι αυτοί ήταν κατά πολύ µεγάλο ποσοστό συνεργάτες της 

ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ, ντόπιοι και για το λόγο αυτό ακριβώς το 

επίπεδο ήταν σχετικά χαµηλό.  Και θα έρθω στη συνέχεια να πω 

όµως ποια ήταν τα καλά και ποια τα κακά. 

Ο τρόπος που οργάνωσα εγώ την πρωτοβουλία αυτή ήταν ότι 

κάναµε µια αρχική τηλεφωνική επικοινωνία µε τους εργολάβους από 

το τµήµα προµηθειών να δούµε ποιοι ενδιαφέρονται. Οι περισσότεροι 

µε τους οποίους επικοινωνήσαµε προφανώς ενδιαφέρονταν, δεν 

µπορώ να πω ότι ήταν απαραίτητα επειδή νιώθανε ότι θέλουν να 

κάνουν κάτι στην υγεία και την ασφάλεια, σίγουρα παίζει ρόλο και 

αυτό.   

Πιστεύω ότι ήταν και λίγο επειδή µε τον τρόπο που τους το 

επικοινωνήσαµε ήταν ότι καλό θα ήταν να το παρακολουθήσετε, αυτό 

θα είναι καλό για το µέλλον σου ας πούµε στην εταιρία. Θέλω να 

πιστεύω ότι και αυτός ο παράγοντας να µην υπήρχε θα υπήρχε 

συµµετοχή.  

Στη συνέχεια έκανα εγώ µια λεπτοµερέστερη ενηµέρωση µε µια 

επιστολή που έστειλα στους εργολάβους για να τους δείξω ακριβώς 
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ακριβώς τη σηµασία του να συµµετέχουν.  Έγινε η υπεύθυνη δήλωση 

συµµετοχής από αυτούς, γιατί είχα τουλάχιστον εγώ έναν φόβο ότι 

αν υπογράψουν την υπεύθυνη δήλωση µπορεί να µην εµφανιστούν 

κλπ. Και µετά τα υπόλοιπα τα ξέρετε, λίγο πολύ είναι τα ίδια για 

όλους. Κάναµε τρεις µέρες από έξι ώρες καθαρό µάθηµα οµαδικά 

όλοι µαζί, βλέπετε εδώ και κάποιες φωτογραφίες δεν φαίνονται πολύ 

καλά, είναι στα γραφεία µας.  Και µετά 16 ώρες από κοντά µε τον 

καθένα ξεχωριστά.  Αυτά έγιναν όλα στις εγκαταστάσεις του 

ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΧΡΥΣΟΥ στη Χαλκιδική.  

Τα κίνητρα συµµετοχής, είπα κάποια πράγµατα, ακούµπησα 

λίγο ως προς τα κίνητρα συµµετοχής. Ένα βασικό που δεν είπα είναι 

ότι ήταν πολύ καλή συγκυρία ότι είχαµε ξεκινήσει στον ΕΛΛΗΝΙΚΟ 

ΧΡΥΣΟ το πρόγραµµα, τη διαδικασία διαχείρισης ασφάλειας των 

εργολάβων µας µόλις πριν και έτσι αυτό πήγε και έδεσε. Το έχω πει 

στους πολλαπλασιαστές, το ήξεραν ήδη. Αυτό είναι µια ιδιαιτερότητα 

δική µας. 

Πιθανώς άλλο ένα κίνητρο ήταν ο ανταγωνισµός µεταξύ τους. 

Γιατί µετά είχαµε και κάποια τηλεφωνήµατα που λέγανε εµάς γιατί 

δεν µας πήρατε τηλέφωνο, γιατί δεν µπορούσαµε να πάµε προφανώς 

σε όλους τους εργολάβους. Γιατί δεν µας πήρατε τηλέφωνο, θέλουµε 

και εµείς να κάνουµε τ ις εκπαιδεύσεις αυτές κλπ.  

Ζήτησα εγώ τότε, φαντάζοµαι το είχαν ζητήσει και άλλοι 

πολλαπλασιαστές ένα πιστοποιητικό συµµετοχής για να δοθεί σε 

αυτούς τους ανθρώπους για να έχουν και κάτι. 

Και υπήρχαν και κάποιες συγκεκριµένες περιπτώσεις από 

αυτούς τους εργολάβους οι οποίες είχαν έναν απώτερο σκοπό.  Το 

εννοώ µε την έννοια ότι κάποιοι ήταν λίγο πιο προχωρηµένοι από 

τους άλλους και έτσι ήθελαν µε αυτόν τον τρόπο µε αυτά τα 

σεµινάρια να προχωρήσουν σε µια άλλη πιστοποίηση. ∆ηλαδή είχα 

εργολάβο ο οποίος είχε ISO 14001 και πιθανότατα µου είπε ότι θέλει 

να προχωρήσει σε 18001. 

Μας ζητήθηκε εδώ να κάνουµε κάποια σχόλια για το βαθµό 

διάχυσης. Είπα ξανά ότι ξεκίνησα αναγνωρίζοντας τ ις ανάγκες αυτών 

των εργολάβων και το τ ι ε ίχαν κάνει προηγουµένως. Το επίπεδο ήταν 

αρκετά χαµηλό, οπότε και έκανα τη βασική εκπαίδευση η οποία µας 

είχε δοθεί και την είχα αλλάξει εγώ για να την προσαρµόσω στο τι 

χρειάζονται αλλά δεν µπορούσα να ακουµπήσω αντικείµενα υψηλού 

επιπέδου.  Οπότε ξεκινήσαµε από πολύ βασικά. 
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Ποιο είναι το καλό, ειπώθηκε ήδη. Όταν ξεκινάς από τα απλά, 

όταν µάλλον το επίπεδο είναι χαµηλό µε απλά πραγµατάκια µπορείς 

να προχωρήσεις αρκετά στο επίπεδο της ασφάλειας. Έτσι λοιπόν 

ασχοληθήκαµε λίγο µε πολιτ ική υγείας και ασφάλειας, έντυπα 

διερεύνησης συµβάντος, την ευαισθητοποίηση των εργαζοµένων από 

τους ιδιοκτήτες της επιχείρησης ή κάποιους εργοταξιάρχες ας πούµε 

ή εργοδηγούς που είχαν. 

Την εκπαίδευση των εργαζοµένων, δηλαδή ένα πρόγραµµα 

ετήσιο ή µηνιαίο ανάλογα µε την διάρκεια της εργολαβίας κλπ.  Και 

κάποιες διορθωτικές ενέργειες που κάνουν αν συµβεί κάποιο 

ατύχηµα ή αν έχουν κάποια επικίνδυνη κατάσταση.  

Εγώ προσωπικά έµεινα ικανοποιηµένος από τον τρόπο διάχυσης 

και ένα καλό πάλι µε τους ντόπιους εργολάβους ήταν ότι υπήρχε η 

δυνατότητα να τους ελέγχω γιατί δουλεύανε στις εγκαταστάσεις µας. 

Νοµίζω ότι κάποιοι από εσάς, ο κος Αναγνωστόπουλος φαντάζοµαι 

είχε το ίδιο θέµα µε εµένα αλλά οι υπόλοιποι δεν ήταν, κάνανε 

εκπαίδευση από έξω. Άρα δεν µπορούσαν δυναµικά να ελεγχθούν. 

Επίσης να πω ότι προφανώς είναι µια συνεχιζόµενη διαδικασία 

αυτό το πράγµα οπότε πρέπει να συνεχίζει να ελέγχεται και δεν 

µπορείς να πεις ότι σταµατά εδώ πέρα. Έτσι και αλλιώς αυτό που 

λέµε όλοι στην ασφάλεια και σε όλα τα συστήµατα διαχείρισης παίζει 

ρόλο η συνεχής βελτίωση. 

Όσον αφορά τι µου έκανε εντύπωση, µου έκανε αρκετή 

εντύπωση σε κάποιους πολύ µικρούς εργολάβους καταρχάς ότι δεν 

ήξεραν βασικά πράγµατα.  Όχι ότι είχα πολύ µεγάλες απαιτήσεις από 

αυτούς αλλά παρόλα αυτά µου έκανε αρκετή εντύπωση ότι δεν 

ήξεραν βασικές έννοιες. ∆εν ήξεραν ας πούµε νοµοθετικές 

απαιτήσεις που διέπουν την δραστηριότητά τους. Είχαν άγνοια 

βασικών όρων, ας πούµε risk, hazard κλπ., r isk assessment. 

Και επίσης µου έκανε όµως πολύ καλή εντύπωση η διάθεση που 

είχαν. ∆ηλαδή ακριβώς το ότι δεν ήξεραν αυτά και επειδή έβλεπαν 

µπροστά τους έναν άνθρωπο ο οποίος είχε έρθει να τους πει τα 

βασικά για να µπορούν να προχωρήσουν είχαν αρκετά µεγάλη 

διάθεση να το κάνουν αυτό το πράγµα.  

Αυτό το κάλυψα ήδη, το από κάτω.  Κάποιες δυσκολίες στο 

έργο αυτό λίγο µε την επικοινωνία, µε την έννοια ότι όλοι αυτοί οι 

άνθρωποι επειδή ήταν ντόπιοι, επειδή συνεργάζονταν ήδη µε την 

εταιρία τρέχανε δεξιά και αριστερά να ολοκληρώσουν εργολαβίες. 
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Πολλοί δεν έχουν το προσωπικό που απαιτείται. Ένα βασικό 

παράπονο που είχα από κάποιους είναι ότι µας ζητάτε εσείς όλα αυτά 

αλλά η εταιρία πως ανταποκρίνεται σε αυτό οικονοµικά;  ∆ηλαδή µου 

ζητάς να έχω Τεχνικό ασφαλείας, µου ζητάς να έχω το ένα, µου 

ζητάς να έχω το άλλο εγώ για τον χρόνο που θα διαθέσω πως 

ανταµείβοµαι;  

Κάποιοι άνθρωποι, είχαν έναν ή δυο εργολάβους που είχαν 

αποµακρυσµένη βάση οπότε ήταν λίγο πιο δύσκολο να βρεθούµε µαζί 

και να συνεννοηθούµε.   

Ένα βασικό επίσης είναι ότι πολλοί εργολάβοι δεν είχαν 

συγκεκριµένο άτοµο να ασχοληθεί, δηλαδή θα έρθει ο ιδιοκτήτης της 

επιχείρησης αλλά αυτός είναι που θα κάνει ότι ε ίναι να κάνει ας 

πούµε;  Μπορεί ναι, µπορεί όχι. Είναι λίγο θέµα να το δεις αυτό.  

Πως έχουν συνηθίσει µέχρι τώρα.  

Πώς να το πω, να σας δώσω ένα παράδειγµα. Είχα έναν 

εργολάβο ο οποίος µας έλεγε καλά όλα αυτά που λες εσύ Νίκο, αλλά 

βγαίνουµε έξω και κάνουµε και δηµόσια έργα κλπ. και το στάνταρτ 

είναι πολύ πιο χαµηλό. Άρα µπορούµε να πούµε ότι ο άλλος 

βολεύεται στο πιο χαµηλό στάνταρτ και δεν θέλει να εφαρµόσει ή 

δυσκολεύεται να εφαρµόσει κλπ. 

Νοµίζω ότι είναι σηµαντικό το στάνταρτ να αρχίσει να ανεβαίνει 

και να είναι το ίδιο και στο enforcement και έχω µια σηµείωση µετά 

από τους κρατικούς φορείς.  

Τώρα, διατήρηση ενεργού ενδιαφέροντος. Αυτό που θέλω να 

πω είναι ουσιαστικά ότι πήγαµε και κάναµε δέκα πράγµατα µε 

κάποιους εργολάβους. Πως κρατάς το ενδιαφέρον αυτού του 

ανθρώπου;  Εντάξει, έκαναν π.χ. την πολιτ ική. Πως βλέπουµε ότι 

την εφαρµόζει;  Πως συνεχίζει αυτός να ενδιαφέρεται για αυτό που 

έχει κάνει;  Το έκανε επειδή ήταν τελικά ο ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ που 

του ζητούσε να τα κάνει ή το έκανε από πραγµατικό ενδιαφέρον;  

Προσωπικά και διαψεύστε µε αν είδατε κάτι διαφορετικό ή πείτε 

την άποψή σας, όσον αφορά τη δικτύωση µε άλλες επιχειρήσεις 

ίδιων δραστηριοτήτων τουλάχιστον πάνω δεν είδα πάρα πολύ καλό 

αποτέλεσµα. Και για την οικονοµική συγκυρία µιλήσαµε ήδη, δεν 

χρειάζεται να πω κάτι παραπάνω. 

Αν έχω να πω κάποιες προτάσεις γιατί και αυτό µας ζητήθηκε, 

αν πρόκειται αυτό να συνεχιστεί και δεν ξέρω µε ποιον τρόπο θα 

συνεχιστεί είναι να υπάρχει αυστηρότερος διαχωρισµός του µεγέθους 

των επιχειρήσεων γιατί στη δική µου περίπτωση ήταν λίγο-πολύ το 
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λίγο-πολύ το ίδιο. Αλλά δεν ξέρω οι άλλοι πολλαπλασιαστές τ ι 

συνάντησαν. 

Θα µπορούσαµε να κάνουµε οµαδοποίηση στο στάδιο 2 του 

προγράµµατος αυτού και τ ι εννοώ.  Για παράδειγµα, όλοι µας κάναµε 

το 16ωρο στην αρχή και µετά έπρεπε να συναντήσουµε face to face 

κάποιους ανθρώπους.  Για να είναι πιο αποτελεσµατικό και να 

κερδίζουν πιο πολύ και στον χρόνο του εκπαιδευτή θα µπορούσε, 

στο face to face να είναι δυο ή τρεις επιχειρήσεις µαζί. Το οποίο δεν 

σηµαίνει ότι το απαγορέψατε, απλά θα µπορούσε να γίνει καλύτερη 

οργάνωση ας πούµε από την αρχή.   

Και έτσι λοιπόν µε µια 8ωρη εκπαίδευση σε 3 τους ίδιους 3 να 

µπορείς να τους πας ακόµα πιο κάτω µε άλλη µια 8ωρη και µια άλλη 

8ωρη. Είναι κατανοητό το πώς το λέω;  

Το follow up το είπα ήδη νοµίζω, το κάλυψα.  Και µετά εδώ 

κάποιες ερωτήσεις που είχα και εγώ θα το ρωτήσω και µετά. Πως 

γίνεται ο έλεγχος από τους κρατικούς φορείς, τ ι γίνεται, πως γίνεται 

και κατά πόσο γίνεται και αν είναι αυτό ένα θέµα για όλους αυτούς 

τους µικροεργολάβους.  

Λοιπόν, εδώ τώρα αφού είπα τα βασικά ήθελα να καλύψω 

µερικά άλλα πράγµατα που σηµείωνα όσο άκουγα τις παρουσιάσεις. 

Καταρχάς να αναφερθώ στο επίπεδο που είναι το keep it s imple and 

simple. Εγώ πιστεύω πάρα πολύ σε αυτό τουλάχιστον αλλά νοµίζω 

ισχύει και παραπάνω. Γιατί αν πας να κάνεις περισσότερα πράγµατα, 

αρχίζεις να χρειάζεσαι ανθρώπους να τα ελέγχουν, χρόνο και όλα 

αυτά µεταφράζονται σε χρήµα. 

Γυρνάω στη Βίνη, χάρηκα πολύ για κάποια πράγµατα που είπε 

και τα έχω σκεφτεί και εγώ.  Τα πέντε χρόνια που είµαι στην εταιρία 

λέω σε όλους τους εργαζόµενους ότι πάντα υπάρχουν γενικοί 

κανόνες. Και οι γενικοί κανόνες γιατί υπάρχουν;  Γιατί πρέπει να 

καλύψεις και τους ανθρώπους οι οποίοι δεν µπορούν να καταλάβουν 

όταν πάνε σε ένα διαφορετικό χώρο ότι εκεί πρέπει να φορέσεις το 

συγκεκριµένο εξάρτηµα, θα έπρεπε να αλλάζουν όλη την ώρα. Είναι 

η νοµοθεσία προφανώς. 

Να δώσω πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα για να καταλάβετε. 

Έχουµε πάνω εµείς στο maintenance workshop ας πούµε, το οποίο 

από πάνω σου δεν έχεις κάτι, δεν έχεις να σου πέσει κάτι στο κεφάλι 

εκτός από τη γερανογέφυρα. Και µε ρωτάνε, έχουµε πρόβληµα, γιατί 

φοράµε κράνος;  ∆ώστε µας καπέλο.  

Αυτό που λέω πάντα είναι εκτός του ότι είναι νοµοθετική 
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απαίτηση και ότι µία στο εκατοµµύριο µπορεί να συµβεί κάτι, αν 

µπορούσαµε τον κάθε άνθρωπο να τον πιάσουµε ξεχωριστά και να 

του εξηγήσουµε ότι αν πραγµατικά σε εκπαιδεύσω, πιστέψω ότι 

µπορείς σε όλους τους χώρους που θα κινηθείς να διαλέξεις το 

συγκεκριµένο µέσο ατοµικής προστασίας για τη συγκεκριµένη 

δουλειά τότε θα ήταν πολύ καλά τα πράγµατα.  

Και προφανώς δεν βασίζοµαι µόνο στα µέσα ατοµικής 

προστασίας. Ξέρουµε πολύ καλά όλοι ότι ξεκινάνε από πολύ πιο 

ψηλά τα πράγµατα, τα µέσα ατοµικής προστασίας είναι τα τελευταία.  

Να δώσω άλλο ένα παράδειγµα. Πριν µιάµιση εβδοµάδα είχαµε 

έναν εργολάβο ο οποίος έκανε κάποια µπάνια.  Είχαµε κάνει, λοιπόν, 

τ ις συναντήσεις µαζί του στην αρχή και του είχαµε πει θα πρέπει να 

εφαρµόζετε αυτά και αυτά. 

Όταν πήγα να τους δω, πετυχαίνω τον έναν φορούσε κράνος, 

ήταν µέσα στο µπάνιο φορούσε κράνος, δούλευε µε το κρουστικό 

εκεί πέρα έσπαγε πλακάκια, δεν φορούσε γυαλιά ασφαλείας. Αυτό τι 

δείχνει;  ∆εν καταλαβαίνει ο ίδιος για τον εαυτό του ότι το κράνος 

µπορεί να µην το χρειάζεται απαραίτητα εκεί πέρα παρόλο που εγώ 

θα του το ζητήσω, αλλά χρειάζεται πιο πολύ το γυαλί. 

Και εκεί έρχοµαι και γυρνάω στη Βίνη που έλεγε ότι ο καθένας 

πρέπει να είναι  ένας µικρός τεχνικός ασφαλείας για τον εαυτό του. 

Και προφανώς η δουλειά του Τεχνικού ασφαλείας και εµένα για αυτό 

µου αρέσει πολύ αυτή η δουλειά, είναι η καθηµερινή τριβή µε τον 

κάθε ένα να καταλάβω πως νιώθει, γιατί δεν κάνει αυτό που του 

ζητάω και οι ποινές πάντα θα πρέπει να υπάρχουν, αλλά αν 

καταφέρεις να τον πείσεις τον άλλον έχεις κάνει την καλύτερη 

δουλειά. 

Ένα σχόλιο ακόµα.  Πιστεύω θα ήταν ακόµα πιο 

αποτελεσµατικό, εµείς κάναµε πρώτα την εκπαίδευση στον ILO και 

µετά κάναµε την αναγνώριση των εργολάβων και των αναγκών τους. 

Νοµίζω αν γινόταν ανάποδα θα ήταν καλύτερα.  ∆ηλαδή να 

αναγνωριστούν πρώτα οι εργολάβοι ποιοι είναι αυτοί, ποιοι θέλουν 

να συµµετέχουν κλπ. και µετά όποιος φορέας έρθει να µας 

εκπαιδεύσει, προσωπικά σίγουρα πήραµε πολύτιµα πράγµατα -δεν το 

συζητάµε- από τον ILO. Κάποια όµως πράγµατα τα γνωρίζαµε ως ένα 

βαθµό. 

Άρα µπορεί αυτό το session να ήταν πιο καλό για να δεις µε 

βάση το µέγεθος των εργολάβων τι υπάρχει και τ ι δεν υπάρχει, να 
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οργανώσεις καλύτερα µετέπειτα.  

Αυτό που έλεγα και σε όλους τους εργολάβους είναι ότι ένα 

σύστηµα διαχείρισης δεν σηµαίνει απαραίτητα ότι είσαι καλύτερα από 

κάποιον που δεν έχει σύστηµα διαχείρισης και αυτό πρέπει να το 

βάλουµε καλά στο κεφάλι µας. Καλά όλα τα ISO κλπ. αλλά κάποιος 

µπορεί να κάνει πολύ καλύτερη δουλειά χωρίς να έχει τ ίποτα 

προφανέστατα. 

Στη δική µου περίπτωση µε όλους αυτούς τους µικρούς 

εργολάβους δεν είχαµε θέµα, δηλαδή δεν υπήρχε περίπτωση κάποιος 

να κάνει πιστοποίηση εκτός από αυτόν τον έναν.  

Αυτά νοµίζω είχα να πω. Αν έχετε κάποια ερώτηση να µου 

κάνετε, στο τέλος. Ευχαριστώ. 

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Ευχαριστούµε.  Να έρθει ο κος Αλεβίζος.  Συγνώµη, µια παρέµβαση 

από την κυρία Μπαρδάνη. 

 

Κα ΜΠΑΡ∆ΑΝΗ:  

Να τελειώσουµε, αλλά επειδή έχουµε κοντά µας  την κυρία 

Τουφεκούλα από το ΣΕΠΕ και επειδή ειπώθηκε, νοµίζω είναι µια καλή 

ευκαιρία να ακούσουµε την άποψή της, για αυτό διέκοψα τώρα και 

ευχαριστούµε ιδιαίτερα για την παρουσία. 

 

Κος ΑΛΕΒΙΖΟΣ:  

Καληµέρα και από εµένα, το όνοµά µου είναι Αλεβίζος Θεόφιλος 

υπεύθυνος υγείας, ασφάλειας και περιβάλλοντος του οµίλου NESTLE 

για την περιοχή της νοτιοανατολικής Ευρώπης και της Αδριατικής.  

Είχα την τιµή και εγώ να συµµετάσχω µαζί µε όλους τους 

υπόλοιπους συναδέλφους στο κοµµάτι της προώθησης καλών 

πρακτικών και της συνεργασίας µε µικροµεσαίες επιχειρήσεις. ∆εν 

έχω ετοιµάσει κάποια παρουσίαση, ωστόσο πρόλαβα και έχω κάποιες 

σηµειώσεις µαζί µου. 

Και να σας δώσω και εγώ ένα feedback από τη µεριά µου 

σχετικά µε το πρόγραµµα περισσότερο, δεν θα µπω τόσο σε 

λεπτοµέρεια όσο περισσότερο στο γενικά το πρόγραµµα πως 

λειτούργησε. Κάποια σηµεία που είδα προς βελτίωση και την εµπειρία 

µου. 

Λοιπόν, οι δικές µου επιχειρήσεις ήταν 7 στον αριθµό, ήταν 

όλες συνεργαζόµενες εταιρίες µε τη NESTLE και ήταν κυρίως εταιρίες 
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εταιρίες οι οποίες είχαν µε κάνουν µε logist ics µεταφορές. ∆ηλαδή 

κυρίως αποθηκευτικές εταιρίες και κάποιες εταιρίες οι οποίες είχαν 

να κάνουν µε παραγωγή πλαστικών. 

Το κοµµάτι το δικό µου στη δυσκολία ήταν στο ότι ήταν σε 

διαφορετικές τοποθεσίες, δηλαδή ήταν στο Αίγιο, Λουτράκι, Θήβα, 

Αυλώνα, Οινόφυτα οπότε πέραν των 18 ωρών οι οποίες έγιναν έτσι 

όπως εξήγησαν και οι άλλοι συµµετέχοντες είχε να κάνει 

περισσότερο µε την επίσκεψη στην εγκατάσταση.  

Τα κύρια κίνητρα τα οποία οδήγησαν τις επιχειρήσεις ήταν για 

να πω την αλήθεια, και βάσει της επικοινωνίας η οποία έγινε, δεν 

νοµίζω ότι κατάλαβαν όλοι περί τ ίνος πρόκειται.  Οι περισσότεροι 

θεώρησαν αφού µας το στέλνει η εταιρία και είναι και ο ΣΕΒ από 

πίσω καλό είναι να είµαστε και εµείς εκεί να δούµε τ ι έγινε.   

∆ηλαδή νοµίζω περισσότερο ότι είχαν την εντύπωση ότι ήταν 

µια συµµετοχή η οποία δεν θα ήταν καλό να µην ήταν εκεί. Και ίσως 

περισσότερο στο ότι είχαν να κάνουν µε εκπαίδευσή τους σε θέµατα 

ασφάλειας και όχι τόσο σε ένα σύστηµα ή πρακτικές οι οποίες 

ουσιαστικά εµείς προχωρήσαµε. 

Βέβαια µετά από τις 18 ώρες όλοι αναγνώρισαν και το κόστος 

και ήταν ένα κοµµάτι σηµαντικό στο train του ILO, την πρώτη µέρα 

νοµίζω ήταν που µίλησαν για το κόστος το οποίο είχε µια διάσταση 

διαφορετική και σηµαντική και νοµίζω όλες οι εταιρίες το 

αξιολόγησαν. 

Σχετικά µε τους παράγοντες λοιπόν.  Οι παράγοντες οι οποίοι 

βοήθησαν είναι το training βέβαια του ILO το οποίο ήταν σηµαντικό 

για εµάς για να πάρουµε κάποια επιπλέον εκπαίδευση.  Οι 18 ώρες 

training που κάναµε στις επιχειρήσεις, στη δική µου περίπτωση ήταν 

ότι προσπάθησα να µοιραστώ µαζί τους κάποια ατυχήµατα τα οποία 

εγώ ο ίδιος έχω βιώσει βάσει συνθηκών και όλων αυτών των 

πρακτικών, γιατί πρέπει να εφαρµόζουµε όλους αυτούς τους κανόνες 

που λέω µε βάση δικών µου εµπειριών σε ατυχήµατα και καλών 

πρακτικών πως αυτές έχουν βοηθήσει για να καταλάβουν πιο πολύ οι 

εταιρίες οι οποίες συµµετείχαν λίγο πιο πρακτικώς το θέµα της 

ασφάλειας.  

Όπως είπα ο ΣΕΒ ήταν σηµαντικό που ήταν από πίσω, το 

sponsoring, και βέβαια και όλοι οι συµµετέχοντες όσον αφορά τα 

capabil it ies τα οποία είχαµε µετά από τόσα χρόνια και την τεχνική 

κατάρτιση. 

Σχετικά µε θέµατα προς βελτίωση. ∆ηλαδή κάποιοι παράγοντες 
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που ενδεχοµένως δεν θέλουν κάποια … δουλειά. Όπως είπαµε και για 

τα soft skil ls και για τα coaching µιλάµε για ένα πρόγραµµα το οποίο 

είναι coaching αλλά τι ακριβώς σηµαίνει coaching, τ ι ε ίναι από πίσω 

και πως εµείς πρέπει να πηγαίνουµε στις επιχειρήσεις και να µιλάµε 

δεν είναι τόσο εύκολο. ∆ηλαδή δεν είναι απλά να πάω στην 

επιχείρηση και να τους πω κάνε το ένα, κάνε το άλλο. Αυτό κάνει και 

ο τεχνικός ασφαλείας. 

Είναι κάτι παραπάνω από αυτό, είναι κάτι στο να πάµε στην 

επιχείρηση και να βάλουµε την επιχείρηση να καταλάβει από µόνη 

της µε τη βοήθειά µας πού πρέπει να εστιάσει και για ποιο λόγο.  

Εποµένως επίσης και η διαθεσιµότητα που είπε ο Νίκος των 

εκπροσώπων ήταν σηµαντικό γιατί πολλοί κάνουν αυτή τη δουλειά 

σαν επιπλέον καπέλο σε ότι κάνουν.  ∆ηλαδή λίγες επιχειρήσεις 

είχαν κάποιον υπεύθυνο εκεί µόνο για αυτό.  Και η αποµάκρυνση 

των εγκαταστάσεων. 

Σχετικά µε το βαθµό διάχυσης, συνεχίζω για να είµαι λίγο 

σύντοµος. Όπως είπαµε είχε να κάνει ανάλογα µε την ωριµότητα της 

κάθε επιχείρησης. Άλλες επιχειρήσεις ήταν προηγµένες άλλες όχι.  

Για αυτό και η δική µου συµπεριφορά και η δική µου αντιµετώπιση 

είχε να κάνει µε βάση την ωριµότητα την οποία διέγνωσα ανά 

εγκατάσταση.  

Σηµαντικά στοιχεία τα οποία προσπάθησα από τη µεριά µου να 

τονίσω έχουν να κάνουν µε την εµπλοκή των εργαζοµένων µιας και 

εγώ θεωρώ ότι είναι το σηµαντικότερο κοµµάτι για την υγεία και την 

ασφάλεια η εµπλοκή όλων των εργαζοµένων όλων των επιπέδων. 

Ωστόσο αυτό όµως είναι µια εµπλοκή η οποία πρέπει να τονιστεί και 

από τη διοίκηση, εποµένως είχαµε µια κατεύθυνση µε την οποία 

είχαµε να κάνουµε µε την εµπλοκή των εργαζοµένων, πως οι ίδιοι 

εργαζόµενοι µπορούν να συµµετέχουν σε αυτό το πρόγραµµα, όλοι 

οι εργαζόµενοι.  

Όπως είπαµε για κάποιες παρατηρήσεις που είχαν να κάνουν µε 

ανασφαλείς συµπεριφορές, είπαµε διάφορα πράγµατα.  Και το 

coaching της διοίκησης. ∆ηλαδή η διοίκηση να καταλάβει ποια είναι η 

δική της ευθύνη και ποιες είναι οι δικές της συµπεριφορές σαν 

ηγεσία η οποία πρέπει να πρεσβεύει για να κατανοήσει και ο 

εργαζόµενος ότι αυτά που κάνουµε δεν τα κάνουµε απλά για να τα 

λέµε, αλλά είναι κάτι το οποίο όντως η εταιρία νοιάζεται.  

Για αυτό και είναι σηµαντικό όταν λέµε και κάνουµε όλα αυτά 

τα προγράµµατα να έχουµε µαζί µας τη διοίκηση σε αυτές τ ις 
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συµπεριφορές. Ο εργαζόµενος πρέπει να κατανοήσει ότι αυτό είναι 

σηµαντικό για την εταιρία και να πειστεί ο ίδιος και να συµµετάσχει. 

Έτσι θα φέρουµε τον εργαζόµενο µαζί µας.  

Σηµαντικά στοιχεία ήταν επίσης οι δείκτες. Προσπαθήσαµε να 

εξηγήσουµε στις εταιρίες ότι οι εταιρίες οι οποίες έχουν µηδενικά 

ατυχήµατα δεν είναι οι πιο ασφαλείς εταιρίες. Πολύ πιθανόν να είναι 

οι πιο ανασφαλείς εταιρίες.  ∆ηλαδή όταν έχουµε εταιρίες οι οποίες 

µου έλεγαν ότι είχαν δέκα χρόνια χωρίς ατυχήµατα και πήγαινα εγώ 

στις εγκαταστάσεις του και έβλεπα πραγµατικά πολλά προβλήµατα 

δεν µπορούσα να πειστώ ότι δεν έχουν κανένα ατύχηµα ή 

τουλάχιστον έχουν µηδέν ανασφαλείς συµπεριφορές.  

Εποµένως προσπαθήσαµε να εξηγήσουµε αυτό και σε κάποιες 

περιπτώσεις ήδη έχουµε και κάποια αποτελέσµατα από εταιρίες στις 

οποίες συµµετείχα που µου λένε ότι ήδη έχουν ξεκινήσει αυτό το 

σύστηµα ανασφαλών συµπεριφορών και ήδη µου λένε ότι έχουµε δει 

κάποια θέµατα τα οποία ούτε καν φανταζόµασταν ότι είχαµε στην 

εγκατάστασή µας, πράγµα το οποίο είναι θετικό δηλαδή να ανοίγουµε 

τα µάτια µας. 

Επίσης οι δείκτες ήταν σηµαντικό όπως είπαµε. Η επικοινωνία. 

Πολύ σωστά τονίστηκε ότι η επικοινωνία δεν πρέπει να είναι απλά 

µια στιγµή, αλλά πρέπει να είναι µια επικοινωνία η οποία 

προσπαθούµε να την βασίσουµε στο συναίσθηµα, εννοώντας ότι 

προσπαθούµε να δείξουµε στον εργαζόµενο ποια είναι τα 

αποτελέσµατα µιας ανασφαλούς συµπεριφοράς και ενός ατυχήµατος.  

Να µιλήσουµε στο συναίσθηµα γιατί όπως γνωρίζουµε το 

συναίσθηµα και τα αποτελέσµατα της πράξης είναι αυτά τα οποία 

κινούν τις συµπεριφορές µας. 

Επόµενα βήµατα για αξιολόγηση. Γενικά θεωρώ ότι ήταν ένα 

πάρα πολύ καλό πρόγραµµα, πολύ θετικό το πρόσηµο βεβαίως.  Μια 

πολύ καλή αρχή, τουλάχιστον από το δικό µου feedback των 

εταιριών στις οποίες συµµετείχα µου είπαν πάρα πολύ καλή 

πρωτοβουλία, να συνεχιστεί, πως θα το διατηρήσουµε αυτό. Για αυτό 

και θεωρώ ότι είναι πολύ καλό και το networking το οποίο έχουµε 

ξεκινήσει σιγά-σιγά όλοι µας να έχουµε µεταξύ µας και το site το 

οποίο ξεκινήσατε πάρα πολύ ωραίο να στήνεται µε τ ις διαφορετικές 

παραγράφους. 

Ίσως αυτό που χρειάζεται περισσότερο είναι να έχουµε ένα 

visualization περισσότερο, δηλαδή µην έχουµε τόσο κείµενο όσο 

περισσότερο εικόνα.  
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Αυτά πάνω-κάτω. Σύντοµος και περιεκτικός. Ευχαριστώ. 

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Ευχαριστούµε πολύ.  Να πω ότι το παράδειγµα της συνεργασίας 

µεταξύ επιχειρήσεων που εκπαιδεύτηκαν, την παρέµβαση ασφαλείας 

που ανέφερε ο κος Μαραµπούτης στην εισήγησή του για τ ις καλές 

πρακτικές, µας ήρθε από τον Θεόφιλο και µας έχει δώσει ένα ωραίο 

σύστηµα καταγραφής παρ΄ ολίγων ατυχηµάτων, για να τους βάλει 

και σε µια διαδικασία να διερευνούν και τα αίτ ια πίσω από αυτά τα 

πράγµατα που ήταν πάρα πολύ χρήσιµο σαν πρωτοβουλία. 

 Να καλέσω τον κύριο Ιακωβίδη και λογικά δεν πρέπει να 

έχουµε άλλους συµβούλους εκπαιδευτές, να µας πει και εκείνος τη 

δική του εµπειρία. 

 

Κος ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ:  

Καληµέρα σας και από εµένα. Ονοµάζοµαι Κώστας Ιακωβίδης, είµαι 

ηλεκτρολόγος Μηχανικός µε µεταπτυχιακές σπουδές στη διοίκηση 

επιχειρήσεων και δραστηριοποιούµαι ως ελεύθερος επαγγελµατίας 

στην παροχή συµβουλευτικών υπηρεσιών προς επιχειρήσεις. 

Θα ήταν µάλλον κοινότοπο και θα το αποφύγω να πω ότι µε 

κάλυψαν οι προλαλήσαντες γιατί δεν µπορώ να βρω σχεδόν κανένα 

σηµείο που να µην συµφωνώ µε τα όσα ελέχθησαν.  Ωστόσο νοµίζω 

ότι και εγώ µπορώ να προσθέσω κάποια πετραδάκια εµπειριών για το 

πρόγραµµα αυτό. 

Είχα την πρόκληση και την τύχη να έχω έξι επιχειρήσεις από 

διαφορετικούς κλάδους, διαφορετικά µεγέθη, διαφορετική 

ωριµότητα, διαφορετικά επίπεδα εµπειριών. Πρόκληση το λέω γιατί 

στο κοινό στάδιο της κατάρτισης ήταν ένα θέµα του να συνδυάσει 

κανείς τα ενδιαφέροντα, τα ζητούµενα από τους συµµετέχοντες από 

διαφορετικές εµπειρίες, διαφορετικούς κλάδους µε διαφορετικά 

σηµεία που θα ήθελαν να εστιαστούν.  

Και το επίπεδο ωριµότητάς τους. Κάποιοι, από αυτά που έπρεπε 

να αναφέρω γνώριζαν µόνο ελάχιστα πράγµατα, κάποιοι άλλοι τα 

θεωρούσαν δεδοµένα και άρα υπήρχε ένα challenge του να 

κρατήσουµε το ενδιαφέρον τους.  Αφετέρου θα έλεγα –το οποίο 

νοµίζω ότι το καταφέραµε τουλάχιστον από την άτυπη, από το 

survey που έκανα στη διάρκεια των διαλέξεων και το feedback που 

έχω από τους ανθρώπους- νοµίζω ότι επετεύχθη πάρα πολύ καλά. 

Η τύχη θα έλεγα είναι γιατί είχα τη δυνατότητα να δω στην 
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πράξη πως λειτουργούν εταιρίες τελείως διαφορετικές µεταξύ τους. 

Μιλάω ας πούµε για παράδειγµα για µια εταιρία 30 ατόµων από έναν 

κλάδο παροχής υπηρεσιών, εµπορίας και παροχής υπηρεσιών, στον 

κλάδο για παράδειγµα της ιατρικής τεχνολογίας, ιατρικού 

εξοπλισµού. Μέχρι µια εταιρία 200 ατόµων και 180 ατόµων σε 

εκτυπωτικές εργασίες ή µεγαλύτερες εταιρίας εµπορίας γύρω στα 

600 άτοµα ή και ακόµη µια µεγαλύτερη εταιρία στην µεταποίηση 

τροφίµων. 

Κάποιες εµπειρίες τώρα ουσιώδεις.  Τα κίνητρα, επειδή 

κινούµαστε σε κάποιους άξονες όσον αφορά την παρουσίασή µας, τα 

κίνητρα τα οποία συµµετέχουν οι επιχειρήσεις είναι θα έλεγα πλείστα 

όσα. ∆ηλαδή κάποιες επιχειρήσεις συµµετέχουν γιατί όλοι θέλουν να 

αποκοµίσουν γνώση, για την οποία όµως κινητροδοτούνται ή επειδή 

τους το ζητάνε οι πελάτες τους ή επειδή ένα στέλεχος µέσα από την 

επιχείρηση πήρε την πρωτοβουλία και ζήτησε να συµµετέχει στο 

πρόγραµµα. Και πολύ συνειδητοποιηµένες επιχειρήσεις στις οποίες η 

διεύθυνση της εταιρίας συνειδητά επέλεξε να συµµετέχει στο 

πρόγραµµα αυτό.  Και αυτό νοµίζω ότι έχει τη µέγιστη σηµασία. 

Θα αναφέρω δυο χαρακτηριστικά παραδείγµατα των 

παρεµβάσεων που είχα την τύχη να κάνω.  Στην εταιρία µε τον 

ιατρικό εξοπλισµό επειδή και στην αρχή ο κος Καρατζογιάννης 

παρουσίασε ότι υπήρξαν κάποιες παρεµβάσεις στις µελέτες εκτίµησης 

επαγγελµατικού κινδύνου, έδειξα στην εταιρία αυτή το θέµα ότι η 

µελέτη εκτίµησης επαγγελµατικού κινδύνου που µου επιδείχθηκε 

ουσιαστικά περιοριζόταν στις δραστηριότητες της εταιρίας στα 

γραφεία της. ∆ηλαδή ή ήταν ένα ασφαλιστικό γραφείο ή µια τράπεζα 

ή µια εταιρία σαν και αυτή να περιοριζόταν µόνο στα γραφεία της. 

Η εταιρία αυτή όµως είχε και δραστηριότητες service πολύ 

σηµαντικού σε ιατρικό εξοπλισµό που ήταν στις εγκαταστάσεις των 

πελατών της και στον ίδιο εξοπλισµό στα γραφεία της µε έκθεση σε 

ακτινοβολίες του προσωπικού και σε βιολογικούς παράγοντες. Η 

οποία δεν φαινόταν καθόλου µέσα στη µελέτη, όλη αυτή η 

δραστηριότητα δηλαδή είχε παραλειφθεί. 

Άρα νοµίζω ας πούµε ότι µια σηµαντικότερη συµβολή σε αυτή 

την εταιρία ήταν να τους επιστήσω την προσοχή ότι εδώ πέρα έχετε 

ένα πάρα πολύ µεγάλο κενό. ∆ηλαδή αυτό πως δεν το 

αντιµετωπίζετε, δεν το κάνετε address και µάλιστα στις επόµενες 
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συναντήσεις το αναφέρανε υπόψη και του εξωτερικού συνεργάτη που 

είχε εκπονήσει ο οποίος και εκείνος κατ΄ οµολογία είπα ναι και εγώ 

το έχω παρατηρήσει, δεν ξέρω γιατί, εγώ τώρα έχω αναλάβει τέλος 

πάντων και ξεκίνησε να επιληφθεί του θέµατος. 

Το καµάρι µου όµως θα έλεγα στο συγκεκριµένο project ήταν 

µια  εταιρία στις εκτυπωτικές εργασίες και για αυτό την αναφέρω, το 

λέω καµάρι µε την έννοια ότι µια εταιρία γύρω στα 170 άτοµα τα 

οποία έκαναν µια πολύ συστηµατική δουλειά στη διάρκεια του 

project. Και µάλιστα ήµουν προχθές εκεί, έχει λήξει βέβαια το 

πρόγραµµα αλλά µου ζήτησαν οι άνθρωποι να πάω µια βόλτα και να 

δω κάποια πράγµατα από αυτά που κάνουν γιατί στον επόµενο µήνα 

θα επιθεωρηθούν, θα αποκτήσουν πιστοποίηση 18001.   

Είναι βέβαια µια εταιρία η οποία έχει εµπειρία από 

πιστοποιήσεις, έχει και σύστηµα διαχείρισης περιβαλλοντικό, έχει 

σύστηµα προφανώς ποιότητας, έχει σύστηµα security γιατί κάνει 

κάποιου είδους εκτυπωτικές εργασίες ασφαλείας, έχει δηλαδή όλη 

αυτή την κουλτούρα.  Έχει ταυτόχρονα και µια σχέση εταιρική µε 

έναν ξένο όµιλο άρα υπάρχουν όλα αυτού του είδους τα interfaces 

και αυτές οι απαιτήσεις, αυτή η κουλτούρα λοιπόν και άρα είναι πολύ 

πιο δεκτική αυτή η επιχείρηση σε αυτού του είδους την πορεία. 

Αυτό που θέλω να επισηµάνω είναι ότι σε αυτή την επιχείρηση 

και νοµίζω αυτό θα απαντήσει και στο ερώτηµα σε ποιο βαθµό το 

πρόγραµµα διαχέεται εντός των επιχειρήσεων. Από την πρώτη στιγµή 

που πήγα στην επιχείρηση αυτή στην πρώτη συνάντηση, πέρα από 

την υπεύθυνη ποιότητας περιβάλλοντος η οποία όµως θα ετοίµαζε, 

θα έφτιαχνε και το σύστηµα και τον Τεχνικό ασφαλείας ήταν και ο 

ένας από τους ( ιδιοκτήτες) -είναι µια οικογενειακή επιχείρηση- δύο ή 

τρεις ιδιοκτήτες Έλληνες της επιχείρησης. 

Και µέχρι και προχθές που πήγα εκεί πέρα ήταν και ο ίδιος στο 

meeting, δηλαδή να µου παρουσιάσουν το τ ι έχουν κάνει, να 

ακούσουν κάποιες περαιτέρω υποδείξεις µου, να µε ξεναγήσουν στις 

εγκαταστάσεις. Ήταν και ο ίδιος θέλω να πω και άκουσε µε τα αυτιά 

του το feedback που είχα να δώσω.  

Άρα ένα σηµαντικό στοιχείο, κατά την άποψή µου το 

σηµαντικότερο σε αυτά τα πράγµατα, είναι οι προτεραιότητες που 

δίνονται από την ηγεσία της επιχείρησης.  ∆ηλαδή αν δεν δοθούν οι 

προτεραιότητες αυτές ότι µας ενδιαφέρει η υγεία και η ασφάλεια -

από µόνος του ο εργαζόµενος (σηµ.: δεν φτάνει)- και το πώς θα 
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δοθούν φαίνεται από τη συµµετοχή της διοίκησης από το πού 

αναθέτει αυτή την πρωτοβουλία.  Γιατί ε ίδα και επιχειρήσεις που 

ανατέθηκε σε κάποιο στέλεχος το οποίο δεν είχε ούτε εξουσιοδότηση 

ούτε δικαιοδοσία να κινήσει κάποια πράγµατα και να άρει κάποιες 

λανθασµένες καταστάσεις. 

Άρα σε αυτή την επιχείρηση προφανώς δεν θα είχε ας πούµε 

κάποια ιδιαίτερη µόχλευση αυτό το πρόγραµµα.  Στην επιχείρηση 

που σας έλεγα µε τ ις εκτυπωτικές εργασίες θεωρώ ότι έχει τη 

µέγιστη συνεισφορά και είµαι και εγώ υπερήφανος για τη δική µου 

συνεισφορά. 

Άρα αυτό που θα ήθελα να πω είναι ότι οι εργαζόµενοι και τα 

στελέχη είναι ευήκοοι ως προς τη συµµετοχή τους και τ ις γνώσεις 

που αποκοµίζουν σε τέτοια θέµατα και θέλουν.  Έχουν την αίσθηση 

και την πίστη και τη βεβαιότητα ότι πρέπει να γίνει περισσότερη 

δουλειά στην ανώτατη διοίκηση των επιχειρήσεων, στους ηγέτες για 

αυτά τα πράγµατα.  

Και έτσι να αναφέρω χαρακτηριστικά, µου προκάλεσε λίγο σοκ 

αυτό όταν στην περίοδο που καλούνταν οι επιχειρήσεις να 

εκδηλώσουν ενδιαφέρον για συµµετοχή στο πρόγραµµα ενηµέρωσα 

τον ιδιοκτήτη µιας επιχείρησης που παράγει κάποια χηµικά για την 

οικοδοµή ας το πούµε για το πρόγραµµα αυτό και η αντίδρασή του 

ήταν µα τι λες τώρα, τ ι να πάµε εκεί και να κάνουµε;  Ξέρεις τ ι 

γίνεται, πέρυσι, πρόπερσι στην γραµµή παραγωγής κάποια εργάτρια 

κόλλησε η γραµµή παραγωγής που είναι η συσκευασία των χηµικών 

έφαγε το χέρι της και µε τραβούσαν στα δικαστήρια και εγώ τώρα να 

τρέχω και να κάνω αυτά τα πράγµατα; 

∆ηλαδή έχοντας αυτή την εµπειρία, απέδιδε τα βάσανά του στο 

γεγονός ότι η νοµοθεσία είναι ανεπαρκής και λανθασµένη και τον 

τρέχουν αυτόν γιατί εκείνη η εργάτρια έκανε κάτι που κανείς δεν της 

είχε υποδείξει.  ∆εν θεώρησε δηλαδή ότι αυτή ακριβώς η εµπειρία 

του ήταν ένα κίνητρο για να τον βοηθήσει αυτό το πρόγραµµα να 

αντιµετωπίσει παρόµοιες τέτοιες καταστάσεις στο µέλλον. Όσο και αν 

προσπάθησα να τον µεταπείσω στο περιορισµένο του χρόνου που 

είχα στη διάθεσή µου δεν τα κατάφερα. 

Άρα θεωρώ ότι πρέπει να γίνει µεγαλύτερη προεργασία µε τους 

ηγέτες.  Αυτά τα λίγα είχα να πω, ευχαριστώ πολύ. 
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Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Ευχαριστούµε πολύ. Κύριε Κουµπάρε, θα ήθελα µια σύντοµη 

παρέµβαση και από εσάς, τη δική σας εµπειρία.  Ευχαριστούµε που 

ήρθατε, που προλάβατε.  

 

Κος ΚΟΥΜΠΑΡΟΣ:  

Καληµέρα, τελευταίος και καταϊδρωµένος.  Θα πρέπει να απαντώ σε 

µια-µια από τις ερωτήσεις;  

Λοιπόν, εγώ θα σας πω πως ξεκίνησε αυτό το εγχείρηµα.  Εγώ 

θα έρθω λίγο πίσω και θα διηγηθώ πως ξεκίνησε αυτό το πρόγραµµα. 

Καταρχήν χαίροµαι που βλέπω πρόσωπα ανάµεσά σας που είχα πάρα 

πολύ καιρό να τα δω. Είµαστε όλοι καλά, υγιαίνουµε, θα τα πούµε 

και κατ΄ ιδίαν αργότερα.  

Λοιπόν, το πρόγραµµα αυτό ξεκίνησε στις επιχειρήσεις τ ις 

οποίες εγώ διάλεξα να δουλέψω µαζί τους µε λίγη καχυποψία. Εγώ 

εργάζοµαι σε ελληνικό πολυεθνικό βιοµηχανικό όµιλο.  Και ήταν µια 

µεγάλη ευκαιρία αυτό το πρόγραµµα να πλησιάσω τις εταιρίες, τ ις 

εργολαβικές επιχειρήσεις που συµβάλουν µε την εργασία τους στην 

επίτευξη του έργου µας. 

Το είδαν µε λίγο καχυποψία γιατί θεωρούσαν ότι θα περάσουν 

κάποιο τεστ, δηλαδή εγώ θα τους βαθµολογούσα. Βέβαια αυτό έπεσε 

µέσα στην πρώτη µέρα που κάναµε την παρουσίαση, που κάναµε το 

σεµινάριο. Από εκεί και πέρα ξεκίνησε µια συνεργασία κατ΄ ιδίαν µε 

τους ιδιοκτήτες των επιχειρήσεων, εγώ δεν κοίταγα να πιάσω τον 

Τεχνικό ασφαλείας της κάθε επιχείρησης. Οι επιχειρήσεις αυτές που 

ενεπλάκησαν σε αυτό το πρόγραµµα ήταν από 10 άτοµα προσωπικό, 

προσωπικές εταιρίες, µέχρι και Ο.Ε. και ΕΠΕ, οι οποίες 

απασχολούσαν και 100 άτοµα. 

Τα κύρια σηµεία τα οποία εγώ εστίασα πέρα από το υλικό το 

οποίο διατέθηκε σε αυτούς που το εµπλούτισα και εγώ µε δικά µου 

πράγµατα, σεµιναριακού περιεχοµένου, αλλά και ερωτηµατολόγια για 

audit, το εστίασα στο να µπορέσουν οι ιδιοκτήτες και οι εργοδηγοί 

και λιγότερο οι τεχνικοί ασφαλείας να πραγµατοποιούν επιθεωρήσεις 

αναγνώρισης κινδύνων και επικινδύνων συµπεριφορών το οποίο για 

εµένα είναι το βασικό. Είναι αυτό που λέµε η επιθεώρηση, το λέµε 

audit.  

Εγώ θέλω να βάλω και µια άλλη διάσταση η οποία βοηθάει και 

σε αυτή την εποχή την οποία ζούµε που εντάξει δεν είµαστε και όλοι 

ψυχοκοινωνικά στην καλύτερη φάση και οικονοµικά θα έλεγα.  
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Εγώ δεν λέω αυτές τ ις επαφές µε τον εργαζόµενο audit ή 

επιθεώρηση.  Εγώ το λέω ευκαιρία επικοινωνίας.  Προσπάθησα να 

µάθω στους υπευθύνους να επικοινωνούν µε τους ανθρώπους. Οι 

άνθρωποι πολλές φορές δίνουν τις καλύτερες λύσεις. Τις δίνουν 

γιατί κάποιες φορές έχουν περισσότερο χρόνο από εµάς τους 

διευθυντές ή τους επιχειρηµατίες να σκεφτούν αυτό που κάνουν, 

άρα έχουν καθαρό µυαλό. Και κάποιες φορές επειδή τους έχει 

προβληµατίσει πάρα πολύ αλλά δεν τους έχει δοθεί η ευκαιρία να το 

εκφράσουν αυτό. 

Άρα επικοινωνία για να µαθαίνουµε από τους συνεργάτες µας. 

Αυτό είναι το πιο ουσιαστικό πιστεύω που το εµφύσησα.  ∆εν το 

εµφύσησα, αυτό για να γίνει συνήθεια θέλει πάρα πολύ χρόνο.  Και 

βέβαια η δράση µου δεν έχει τελειώσει, είπαµε ότι έληξε το 

πρόγραµµα, η δράση µου τώρα αρχίζει µαζί µε αυτούς.  Σχεδόν µε 

τους µισούς είµαι σε εβδοµαδιαία επικοινωνία.  ∆ηλαδή να το πω έτσι 

«µε ενοχλούν» στο τηλέφωνο τουλάχιστον. 

Το δεύτερο κοµµάτι που και αυτό είναι σηµαντικό είναι το 

µάνατζµεντ.  Τι σηµαίνει µάνατζµεντ;  Σηµαίνει λίγο γραφειοκρατία. 

Αυτό είναι το άσχηµο του µάνατζµεντ.  Προσπαθώ να τους πείσω και 

τα καταφέρνω µέχρι τώρα ότι το να κρατάµε αρχεία, το να έχουµε 

πολιτ ικές τ ις οποίες να τ ις σκεφτόµαστε κάθε φορά, το να έχουµε 

ένα σύστηµα απέριττο θα βοηθήσει στο να µην ξεχνάµε τα βασικά 

αλλά και κάποια πράγµατα περαιτέρω, κάποια πράγµατα ουσίας. 

Ήδη κάποιοι από αυτούς έχουν προχωρήσει µε τη βοήθειά µου 

στην αναθεώρηση της µελέτης επικινδυνότητας για εργασίες οι 

οποίες γίνονται από τις επιχειρήσεις τους εκτός οµίλου, γιατί στις 

επιχειρήσεις τ ις δικές µας ακολουθούν πιστά το δικό µας risk 

assessment.  Και οι µισοί από αυτούς έχουν χτίσει ήδη ένα σύστηµα 

σε κάποιες ενότητες που τους έχω δώσει εγώ, το προσάρµοσαν στην 

επιχείρησή τους και το επικοινώνησαν τουλάχιστον µε την ιεραρχία ή 

τους µόνιµους εργαζόµενους τους οποίους έχουν στη δούλεψή τους.  

Αυτά είναι τα οφέλη.  Το κυριότερο όφελος όµως είναι ότι 

κατάλαβαν και αυτοί ακόµα περισσότερο ότι ο όµιλός µας πραγµατικά 

το εννοεί αυτό, η ασφάλεια όχι πάνω από όλα αλλά µέσα σε όλα, 

επειδή ασχολήθηκα εγώ µαζί τους. Θα µπορούσε να είχε ασχοληθεί ο 

οποιοσδήποτε και ασχολείται ο οποιοσδήποτε από την εταιρία.  Εµένα 

όµως µε είδαν σαν κάποιον ο οποίος ήρθε από τα κεντρικά. Και αυτό 
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τα κεντρικά. Και αυτό πιστεύω θα τους κάνει να αναλογίζονται 

περισσότερο ότι εµείς το εννοούµε. Η ασφάλεια µέσα σε όλα, η 

ασφάλεια παντού και πάντα. 

Τώρα, προβλήµατα.  Αν εξαιρέσουµε το πρώτο σοκ και την 

προσπάθεια να τους πείσω ότι δεν ήρθα να τους ελέγξω, δεν ήρθα 

να τους βαθµολογήσω, δεν θα κριθεί η συνεργασία µε τ ις εταιρίες 

µας από το τ ι θα πω εγώ, άλλα προβλήµατα δεν είχα.  Υπήρχαν 

κάποια θέµατα χρονικά αλλά στην ασφάλεια όταν θέλεις να κάνεις 

κάτι και γενικά σε όποιον τοµέα µπορείς να προσαρµόσεις το 

πρόγραµµά σου ή τ ις δράσεις σου στις δραστηριότητες που έχουν.  

∆ηλαδή θέλαµε να βρεθούµε να καθίσουµε στο γραφείο αλλά 

υπήρχε και ένα έργο σε εξέλιξη.  Ωραία, θα πάµε να κάνουµε το 

audit τώρα. Όταν θα τελειώσει το έργο θα καθίσουµε στο γραφείο θα 

τα πούµε και εκεί, θα κάνουµε και τη χαρτούρα µας.  

Ευχαριστώ πάρα πολύ που µου δόθηκε η δυνατότητα 

εκµεταλλευόµενος αυτό το εγχείρηµα να επικοινωνήσω µε τους 

ανθρώπους και τ ις επιχειρήσεις που συνδράµουν κατά πολύ στο να 

βγάζουµε εµείς τα προϊόντα τα οποία παράγουµε. 

∆εν έχω κάτι άλλο να πω, δεν ξέρω αν σας κάλυψα.  

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Ευχαριστούµε πάρα πολύ.  Θα ήθελα τώρα να αρχίσουµε µε 

παρατηρήσεις, κάποιο σχόλιο, µια τοποθέτηση.  

 

Κα ΤΟΥΦΕΚΟΥΛΑ: 

Καλό απόγευµα και από εµένα.  Καταρχήν να δώσω συγχαρητήρια για 

την όλη διοργάνωση. Να πω ότι ήταν πολύ ενδιαφέροντα όλα αυτά 

που ακούσαµε σήµερα εδώ.  

Και θα ήθελα να πω ότι αυτό που αναδείχθηκε ως µείζον, ένα 

από τα µείζονα θέµατα που αναδείχθηκαν ήταν… 

Συγνώµη, δεν συστήθηκα.   Λέγοµαι Τουφεκούλα Χρυσούλα, 

εκπροσωπώ το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, είµαι προϊσταµένη στην 

κεντρική υπηρεσία του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας στη 

∆ιεύθυνση Επιθεώρησης, Ασφάλειας και Υγείας στην εργασία.  

Έλεγα, λοιπόν, ότι όλα αυτά που ακούστηκαν σήµερα εδώ ήταν 

πολύ ενδιαφέροντα.  Ότι ένα από αυτά που πιστεύω ότι 

αναδείχθηκαν ήταν ότι αυτό που πρέπει να γίνει είναι να πειστεί 

τόσο η διοίκηση των επιχειρήσεων όσο και οι εργαζόµενοι να 

πειστούν ότι πρέπει να συµβάλουν όλοι στην κατεύθυνση της 
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ασφάλειας και υγείας στην εργασία. 

Όσον αφορά το θέµα που έθεσε ο κος Παπαφιλίππου σχετικά µε 

το τ ι κάνουν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί, θα ήθελα να επισηµάνω το 

ρόλο του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας ο οποίος δεν είναι µόνο 

ελεγκτικός αλλά είναι και ενηµερωτικός και συµβουλευτικός ο ρόλος 

του.  Και ότι µου έκανε εντύπωση η λέξη άγνοια που ακούστηκε για 

τ ις υποχρεώσεις των επιχειρήσεων για τα θέµατα υγείας και 

ασφάλειας. 

Θα ήθελα λίγο να σας εξηγήσω πως το Σώµα Επιθεώρησης 

Εργασίας προσεγγίζει τ ις επιχειρήσεις. Να πω ότι το Σώµα 

Επιθεώρησης Εργασίας διαµορφώνει το πρόγραµµα δράσης του 

κάνοντας σε αυτή τη φάση που είµαστε, και λέω σε αυτή τη φάση 

που είµαστε γιατί το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας αυτήν την περίοδο 

υλοποιεί ένα πληροφοριακό σύστηµα οπότε τα πράγµατα θα γίνονται 

διαφορετικά στο µέλλον. 

Κάνουµε, λοιπόν, µια ανάλυση κινδύνου όταν προετοιµάζουµε 

τον ετήσιο προγραµµατισµό δράσης των επιχειρήσεων και η ανάλυση 

αυτή κινδύνου γίνεται ανά κλάδο οικονοµικής δραστηριότητας και 

περιλαµβάνει θέµατα όπως τα εργατικά ατυχήµατα που έλαβαν χώρα 

στον κάθε κλάδο οικονοµικής δραστηριότητας, την παραβατικότητα 

που διαπιστώθηκε καθώς επίσης και την κατηγορία επικινδυνότητας. 

Με τα νέα δεδοµένα, λοιπόν, που θα έχουµε µε το 

ολοκληρωµένο πληροφοριακό σύστηµα ένα από τα θέµατα που θα 

λαµβάνεται υπόψη και θα τ ίθεται και σε προτεραιότητα, θα είναι ένας 

σηµαντικός παράγοντας δηλαδή, είναι και το αν η επιχείρηση έχει 

ελεγχθεί στο παρελθόν. Φροντίζοντας µε αυτόν τον τρόπο να 

ενηµερώσουµε τις επιχειρήσεις για τ ις υποχρεώσεις τους αναφορικά 

µε τα θέµατα υγείας και ασφάλειας. 

Σε κάθε περίπτωση θεωρώ και όχι απλά θεωρώ, αυτό 

προσπαθούµε να το µεταδώσουµε και στους επιθεωρητές, ότι 

πρωταρχικός ρόλος µας είναι να συµβάλουµε στην εµπέδωση 

νοοτροπίας πρόληψης, να αλλάξουµε δηλαδή την κουλτούρα 

καταρχήν στους εργοδότες αλλά και στους εργαζόµενους. 

Και αυτό λαµβάνει χώρα τόσο µε τους προγραµµατισµένους 

ελέγχους όπως είπα πριν αλλά και µέσω στοχευµένων προγραµµάτων 

ελέγχων που υλοποιούνται σε τακτική βάση από την Επιθεώρηση 

Εργασίας.  Και αυτά τα στοχευµένα προγράµµατα ελέγχων λέγονται 

εκστρατείες ενηµέρωσης και ελέγχων, δίνοντας δηλαδή µεγάλη 
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δηλαδή µεγάλη έµφαση στην ενηµέρωση και στην ευαισθητοποίηση 

όλων των εµπλεκοµένων. 

Με την ευκαιρία θα ήθελα να πω ότι στην Ευρωπαϊκή επιτροπή 

λειτουργεί Επιτροπή Ανώτερων Επιθεωρητών Εργασίας.  Η επιτροπή 

αυτή, η SLIC δεν ξέρω µπορεί να την ξέρετε, είχε έρθει το 2006 και 

αξιολόγησε το σύστηµα επιθεώρησης της χώρας µας, θα ξανά έρθει 

τώρα το 2016, και τότε είχε επαφή µε τους κοινωνικούς εταίρους.  

Η επιτροπή αυτή αυτό που έχει επιλέξει ως θέµα στη φετινή 

συνεδρίασή της –συνεδριάζει δυο φορές το χρόνο η SLIC στη χώρα 

που έχει κάθε φορά την προεδρεία- το θέµα, λοιπόν, που έχει 

επιλέξει για τη συνεδρίαση που θα γίνει στη Ρίγα φέτος είναι ο 

ελεγκτικός ρόλος σε σχέση µε το συµβουλευτικό ρόλο.  

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι γίνεται µια προσπάθεια να δοθεί έµφαση 

και πιστεύω αυτά θα είναι τα συµπεράσµατα, ότι ο συµβουλευτικός 

ρόλος θα πρέπει να είναι πάνω από όλα. Γιατί αν δεν αλλάξει η 

νοοτροπία όλων των εµπλεκοµένων δυστυχώς τα αποτελέσµατα δεν 

θα είναι τα αναµενόµενα. 

Αυτά, δεν ξέρω αν θέλετε να µε ρωτήσετε κάτι.   

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Ευχαριστούµε πολύ. Φαντάζοµαι ότι η ερώτηση που ήταν από τον κ. 

Παπαφιλίππου που έγινε σχολιάστηκε και από τον κ. Κουµπάρο 

έµµεσα χωρίς να έχει δει τ ις προηγούµενες εισηγήσεις. Αφορούσε το 

πώς περνάει σε άλλους δηµόσιους φορείς, δηλαδή σε προκηρύξεις 

δηµοσίων έργων.   

Η παρατήρηση που είχαµε από τους εργολάβους, ένα σχόλιο 

που είχαµε ήταν ότι οι επιχειρήσεις τους ζητούν κάποια πράγµατα, 

υπάρχουν κάποιες απαιτήσεις, κάποια αυστηρά κριτήρια, υπάρχει 

έλεγχος.  Βγαίνοντας σε άλλα δηµόσια έργα αυτό το πράγµα εκεί 

ουσιαστικά έως και παρακάµπτεται. Αυτό ήταν το σχόλιο που υπήρχε 

αλλά δεν είχε να κάνει µε το κοµµάτι της επιθεώρησης.  Νίκο, σωστά 

το λέω; 

 

Κα ΤΟΥΦΕΚΟΥΛΑ:  

Όχι, νοµίζω ο κος Παπαφιλίππου έθεσε αυτό το θέµα.  Επίσης ήθελα 

να πω ότι οι εξορυκτικές επιχειρήσεις δεν υπάγονται στην 

αρµοδιότητα του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, υπάγονται στην 

Επιθεώρηση Μεταλλείων. 

 Και επίσης έχουµε την ενηµέρωση, απλώς το λέω τώρα αυτό, 
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ότι στο πλαίσιο των κοινωφελών προγραµµάτων που γίνονται, 

µεγάλος αριθµός µαθητευοµένων απασχολείται αυτή την περίοδο 

στην επιχείρηση ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ ή όχι;  Στα πλαίσια των 

προγραµµάτων κοινωφελούς χαρακτήρα. Ίσως δεν έχουν έρθει 

ακόµα. 

 Όχι οι εργολάβοι, ανάλογα µε το χώρο.  Ο χώρος είναι αυτός, 

που δραστηριοποιούνται ακριβώς. 

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Να σας διακόψω λίγο ακόµα.  Έχουµε κάποια άλλη ερώτηση, κάποια 

απορία πάνω στο πρόγραµµα; 

 

Κα ΚΟΥΚΟΥΛΑΚΗ:  

Θεώνη Κουκουλάκη από το ΕΛΙΝΥΑΕ. Να ρωτήσω απλά τη 

θεµατολογία του σεµιναρίου του ILO.  Αυτό ήθελα να ρωτήσω. 

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Λοιπόν, τη θεµατολογία δεν το έχουµε αυτή τη στιγµή µαζί αλλά 

ουσιαστικά ήταν µια ολόκληρη εβδοµάδα. Ξεκίνησε από πολύ βασικά 

πράγµατα, κίνητρα και διαφορετικές προσεγγίσεις, προγράµµατα που 

συνέβαιναν σε όλο τον κόσµο. 

Ένα πολύ-πολύ ενδιαφέρον κοµµάτι ήταν -στο τέλος της 

πρώτης ηµέρας το ανέφεραν και οι υπόλοιποι σύµβουλοι-

εκπαιδευτές- το τ ι µπορεί να κοστίσει ένα εργατικό ατύχηµα σε µια 

επιχείρηση µικρή.  Όπου πραγµατικά αυτό ήταν ένα χειροπιαστό 

παράδειγµα που σου άνοιγε πραγµατικά κοµµάτια για το τ ι σήµαινε 

όλο αυτό το πράγµα.  

Το επόµενο κοµµάτι και πολύ σηµαντικό που πήραµε την ουσία 

του πράγµατος ήταν όλη η αναγνώριση κινδύνου, το πώς γίνεται, το 

πώς προσδιορίζεται, το πώς δίνονται οι προτεραιότητες σε αυτό και 

πως ελέγχεται µετά όλο αυτό το πράγµα και βελτιώνεται.  Είχε ένα 

κοµµάτι νοµοθεσίας αλλά περισσότερο διεθνή, διεθνών συµβάσεων.  

Και αν δεν κάνω λάθος τους ελέγχους, το πώς γίνονται σε διεθνή 

επίπεδο οι έλεγχοι και κυρίως σε ευρωπαϊκό, εκεί στάθηκαν 

περισσότερο.  

Και η τελευταία-τελευταία ηµέρα είχε παραδείγµατα 

αντίστοιχων προγραµµάτων είτε µεταφοράς τεχνογνωσίας, είτε 

πρωτοβουλίες που αναλάµβαναν διάφοροι φορείς σε διάφορα κράτη 

ανά την υφήλιο γιατί είναι διεθνής οργάνωση όπως ξέρετε και πως 
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αυτοί προσπαθούσαν να βελτιώσουν τη νοοτροπία πάνω σε θέµατα 

υγείας και ασφάλειας. Το πώς έκαναν παρεµβάσεις ασφάλειας και 

άλλα αντίστοιχα προγράµµατα. 

Ουσιαστικά είχε µια γκάµα εργαλείων και µεθοδολογιών που 

δόθηκε και αποδελτιώθηκε µετά στο δικό µας το πρόγραµµα.  

 

Κος ΚΑΡΑΤΖΟΓΙΑΝΝΗΣ:  

Μια µικρή προσθήκη για να µην υπάρχει παρεξήγηση. Το πρόγραµµα 

του ILO αφορούσε τους 10.  ∆εν σηµαίνει ότι το ίδιο πρόγραµµα 

µεταφράστηκε για τους 100.  

Πήραµε βέβαια αρκετό υλικό, όµως άλλο πράγµα ήταν το 

εκπαιδευτικό πρόγραµµα που δώσαµε στους 100 ούτως ώστε να 

ταιριάζει και στο επίπεδο και στις ανάγκες και άλλο πράγµα το τ ι 

εξειδικευµένη γνώση πήραν µέσω του προγράµµατος του ILO οι 10 

πολλαπλασιαστές.  

 Ευχαριστώ.  

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Να µας πείτε όνοµα και φορέα. 

 

Κα ∆ΑΪΚΟΥ:  

∆αΐκου από το ΕΛΙΝΥΑΕ.   ∆εν µου έγινε τουλάχιστον εµένα σαφές 

και κυρίως από τον κύριο Παπαφιλίππου αλλά και από τον κύριο της 

ΕΒΕΤΑΜ από το Βόλο, εάν οι υπεργολάβοι είχαν µέχρι εκείνη τη 

στιγµή Τεχνικό ασφάλειας και αν ο τεχνικός ασφάλειας ήταν 

εξωτερικός τους συνεργάτης ή ήταν ο ίδιος ο εργοδότης.  

Και κατά µια δεύτερη έννοια τ ι ίσχυε στην επιχείρηση όταν 

έκανε τ ις συµβάσεις µέχρι τότε µε τους υπεργολάβους;  Απαιτούσε 

θέµατα διασφάλισης της υγείας και της ασφάλειας των εργαζοµένων 

µε βάση όσα λέει η υπουργική απόφαση του 2006;  

Ευχαριστώ. 

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Νοµίζω, Νίκο.  

 

Κος ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ:  

Ευχαριστώ για την ερώτηση. Είναι ακριβώς αυτό που είπα, προφανώς 

υπάρχει εδώ διπλή υπευθυνότητα.  Υπάρχει η άγνοια εκ µέρους 

κάποιων εργολάβων και υπάρχει ας το πούµε µια άλφα ελαστικότητα 
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ελαστικότητα από την πλευρά της εταιρίας για διάφορους λόγους 

που δεν έχει νόηµα να τους αναλύσουµε τώρα.  

Ακριβώς για αυτό το λόγο η γρήγορη απάντηση είναι ότι 

κάποιοι είχαν, κάποιοι δεν είχαν.  Αν το  πάω λίγο παρακάτω 

ακριβώς για αυτό το λόγο και επειδή είχαµε αναγνωρίσει ότι πλέον 

δεν γίνεται, αναπτυσσόµαστε γρήγορα σαν εταιρία και πλέον δεν 

γίνεται να υπάρχουν ας πούµε να το πω τρύπες στη συµµόρφωση, 

ξεκινήσαµε τη διαδικασία διαχείρισης ασφάλειας των εργολάβων η 

οποία πλέον, δηλαδή αυτή ξεκίνησε βαριά-βαριά ένα χρόνο πριν όταν 

ξεκινήσαµε και το πρόγραµµα αυτό. 

Έτσι λοιπόν σε αυτή τη διαδικασία η οποία στα γρήγορα µιλάει 

για προεπιλογή εργολάβων, στάδιο προεπιλογής, στάδιο επιλογής, 

ανάθεση καθηκόντων κλπ. και προφανώς έχει µέσα σαν 

προαπαιτούµενο πλέον την ύπαρξη Τεχνικού ασφαλείας και διάφορων 

άλλων νοµικών απαιτήσεων που προκύπτουν κυρίως από τον ΚΜΛΕ 

και την υπόλοιπη νοµοθεσία. Π.χ. δελτία καταλληλότητας για τους 

εργαζόµενους. 

Κάλυψα την ερώτηση;  

 

Κα ∆ΑΪΚΟΥ:  

Η ερώτησή µου ξεκίνησε επειδή είπατε µια λέξη ότι δεν γνώριζαν 

κάποιους βασικούς όρους.   

 

Κος ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ:  

Και η υπευθυνότητα ξανά λέω δεν είναι µόνο του εργολάβου γιατί 

πολύ απλά και η εταιρία θα µπορεί να πει δεν έχεις, φύγε. Αλλά 

προσωπικά νοµίζω ότι καλό είναι πάντα να λέµε την αλήθεια και δεν 

είναι θέµα, δηλαδή αν πιάσουµε ποια επιχείρηση είναι τέλεια, δεν 

νοµίζω να βρούµε και καµία. 

 Ευχαριστώ. 

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Έχουµε κάτι;  Ναι. 

 

Κος ΧΑΤΖΗ∆ΗΜΗΤΡΑΚΗΣ:  

Χατζηδηµητράκης Παναγιώτης ονοµάζοµαι και εκπροσωπώ τους 

Τεχνικούς Ασφαλείας Ελλάδας.  Συγχαρητήρια να δώσω σε όλους 

τους συντελεστές αυτής της προσπάθειας καταρχάς. 

Κοινό ζητούµενο όλων µας είναι η καλύτερη εφαρµογή του 
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θεσµού της υγείας και της ασφάλειας, κοινό ζητούµενο. Για να 

προταχθούν όµως οι σωστές προτάσεις, η θεραπεία, πρέπει να 

έχουµε κάνει πρώτα µια σωστή διάγνωση. Ποια είναι σήµερα η εικόνα 

του θεσµού;  Σε πόσους εργαζόµενους, τους τελικούς αποδέκτες, 

φτάνουν οι υπηρεσίες υγείας και ασφάλειας της εργασίας;  Και σε τ ι 

ποιότητα φτάνουν;  

Σήµερα το 80% των εργαζοµένων απασχολούνται σε µικρές και 

πάρα πολύ µικρές επιχειρήσεις όπου τον τεχνικό ασφάλειας µπορεί 

να τον κάνει και ο εργοδότης σε γενικές γραµµές. Ακόµα και µια 

τράπεζα, ένα ξενοδοχείο µε 50 εργαζόµενους µπορεί µε ένα 10ωρο 

σεµινάριο να γίνει τεχνικός ασφάλειας και να καλύψει αυτή τη 

νοµική υποχρέωσή του. 

Σε επιχειρήσεις οι οποίες έχουν τεχνικό ασφαλείας κάποιον 

εξωτερικό συνεργάτη.  Σήµερα τον Τεχνικό ασφάλειας µπορεί να τον 

κάνει οποιοσδήποτε έχει ένα πτυχίο Μηχανικού έστω και αν ποτέ του 

δεν έχει καµιά σχέση µε ασφάλεια, υγιεινή της εργασίας.  Οπότε από 

τους εργαζόµενους αυτούς που είπαµε βγάλτε και ένα άλλο µεγάλο 

κοµµάτι. 

Σύντοµα οι δυο προτάσεις που πρέπει κατά τη γνώµη µας να 

εστιάσουµε.  Πρώτον, να γίνεται επίσκεψη Τεχνικού ασφαλείας σε 

αυτές τ ις επιχειρήσεις που έχουν Τεχνικό ασφαλείας τον ίδιο τους 

τον εργοδότη.  Να τις επισκέπτεται ένας επαγγελµατίας τεχνικός 

ασφάλειας µια φορά το χρόνο. ∆εν είναι το κόστος µεγάλο, η 

ωφέλεια θα είναι πάρα πολύ µεγαλύτερη. 

Και δεύτερον, να γίνει η πιστοποίηση των επαγγελµατικών 

ικανοτήτων των τεχνικών ασφαλείας για να ξεκαθαρίσουµε ποιοι 

είναι επαγγελµατίες και ποιοι βιοπορίζονται µε πρόφαση ότι 

παρέχουν υπηρεσίες ασφάλειας, υγιεινής της εργασίας. 

Ποιος µπορεί να είναι σήµερα ο µεγαλύτερος πολλαπλασιαστής 

µιας και ακούστηκε πάρα πολύ αυτή η λέξη εδώ από τον 

επαγγελµατία Τεχνικό ασφάλειας, τον κοµιστή, τον διαµεσολαβητή 

µεταξύ του µέσα και του έξω της επιχείρησης.  

Ο Σύλλογος Τεχνικών Ασφαλείας επιµορφώνει τα µέλη του µε 

σεµινάρια, σε συνέδρια κλπ.  Για παράδειγµα την Κυριακή στις 24 

του µήνα θα γίνει εδώ σε αυτή την αίθουσα µια ενηµέρωση σχετικά 

µε την οδική ασφάλεια µε εστίαση στα παιδιά.  Και αυτό σε συνάφεια 

µε αυτά που ακούστηκαν ότι η κουλτούρα της ασφάλειας υγιεινής 

διαµορφώνεται από την παιδική ηλικία.  

Επίσης πραγµατοποιεί παρουσιάσεις σε δηµοτικά σχολεία 
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σχετικά µε την ασφάλεια και υγεία των παιδιών.  Και ένα τελευταίο, 

φιλοξενεί το Κέντρο Αναφοράς Απίθανων Ατυχηµάτων όπου σε πάρα 

πολλά ατυχήµατα τα οποία γίνονται ακούγεται η φράση µα δεν ήταν 

δυνατόν να γίνει αυτό το πράγµα, ακούγεται πάρα πολύ συχνά.  

Συλλέγουµε όλες αυτές τ ις εµπειρίες και τ ις διαχέουµε σε 

όσους έχουν συνάφεια µε αυτή τη δραστηριότητα. 

∆εν θέλω να επεκταθώ παρακάτω σε εκπαίδευση και όλα αυτά, 

υπάρχει ειδικότερο σεµινάριο. Σας ευχαριστώ πολύ. 

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Ευχαριστούµε πάρα πολύ για την ενηµέρωση.   

 

 

Κος Κουµπάρος:  

Με συγχωρείτε αλλά θέλω να κάνω µια τελευταία παρέµβαση από την 

πλευρά µου. Εµείς που ασχολούµαστε µε την υγεία και την ασφάλεια 

και πολλοί από εµάς είναι και τεχνικοί ασφαλείας, θα πρέπει να 

έχουµε ένα στόχο στην καριέρα µας.  Να αυτοκαταργηθούµε.  Να 

µην χρειαζόµαστε.  

Μιλάµε για πολλαπλασιαστές. Εµείς ήµασταν 10, από 10 

εταιρίες κλπ.  Θα σβήσουµε.  Αν η υγεία και η ασφάλεια -δεν ξέρω 

µε ποιον τρόπο αλλά µπορούµε να το σκεφτούµε όλοι µαζί- δεν µπει 

στην κουλτούρα του ανθρώπου από τα γεννοφάσκια του και να 

περιµένουµε µετά και άλλες τρεις γενιές για να µπει στο DNA 

πάντοτε θα λέµε ∆όξα τω Θεώ τη γλιτώσαµε και τώρα. 

Αυτό ήθελα να πω.  Το λέω κάθε φορά που βρίσκω ανθρώπους 

συναδέλφους µου, όταν λέω συναδέλφους µου όχι τεχνικούς 

ασφάλειας όταν βλέπω Μηχανικούς. Και ένα µεγάλο παράπονο που 

έχω από την πολιτεία, µην µιλάµε για υγεία και ασφάλεια όταν τα 

παιδιά µας τουλάχιστον στο δηµόσιο σχολείο που πηγαίνουν και στη 

δηµόσια παιδική χαρά είναι εκτεθειµένα σε χιλιάδες κινδύνους. Ποιος 

ασχολείται µε αυτό;  Η τεχνική υπηρεσία του ∆ήµου;  ∆εν το 

γνωρίζω.  

∆εν πρόκειται να φτιάξουµε τ ίποτα. Όσους πολλαπλασιαστές 

και να φτιάξουµε, ότι εταιρίες και να επιµορφώσουµε, όσο και να 

ερχόµαστε και να τα λέµε, και να τα λέµε, και να τα λέµε. 

Ελπίζοντας να εισακουστούν αυτά, ευχαριστώ. 

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  



Προώθηση καλών πρακτικών υγείας και ασφάλειας στις ελληνικές επιχειρήσεις  
Παραδοτέο 10: “ Έκθεση Υλοποίησης και Αξιολόγησης κεντρικού Συνεδρίου” 

 

 

           111  

 
 

Και εµείς ευχαριστούµε.  

 

Κάποιος από το κοινό (χωρίς αναγνώριση):  

Σε συνέχεια αυτού που είπε ο συνάδελφος, εγώ θα ήθελα να βάλω 

επίσης τη δοµή των ελληνικών επιχειρήσεων στην Ελλάδα. Ήδη είναι 

πολύ γνωστό ότι στις περισσότερες επιχειρήσεις είναι µικρές εταιρίες 

οικογενειακές κλπ.   

∆εν υπάρχουν καθόλου ή πολύ λίγες εταιρίες µεγάλες 

τουλάχιστον που να βασίζονται πάνω στο κοινό και στις µετοχές έτσι 

ώστε να δίνουν και λόγο και να έχει µεγάλη σηµασία επάνω στη 

µετοχή τους, στα κέρδη τους, οτιδήποτε, η επίδοσή τους στα θέµατα 

ασφάλειας. Αυτό είναι το µεγάλο µας πρόβληµα. 

 

Κάποιος από το κοινό (χωρίς αναγνώριση):  

Απλά επειδή ετέθη το θέµα της υγείας και της ασφάλειας στα 

σχολεία, να ενηµερώσουµε τους παριστάµενους ότι στις 12 του µήνα 

ηµέρα Τρίτη το Ελληνικό Ινστιτούτο Υγείας και Ασφάλειας 

διοργανώνει ηµερίδα µε θέµα υγεία και ασφάλεια στη δευτεροβάθµια 

εκπαίδευση µε προσκεκληµένους από το Υπουργείο Παιδείας, το 

ΣΕΠΕ, το Υπουργείο Εργασίας, τον ΟΣΚ, το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 

κλπ.   

Θα χαρούµε όποιος ενδιαφέρεται να παρευρεθεί.  Ευχαριστώ 

πολύ.  

 

Κος ΒΕΡΩΝΗΣ:  

Ονοµάζοµαι Βερώνης Παρασκευάς, είµαι Μηχανικός ασφάλειας και 

υγιεινής, ασχολούµαι 30 χρόνια µε την ασφάλεια και την υγιεινή.  

Θα ήθελα να κάνω µια ερώτηση εδώ στους συντελεστές. Από 

ότι άκουσα είναι κάποιοι πολλαπλασιαστές και κάποιες επιχειρήσεις 

που απόλαυσαν τα ευεργετήµατα όλης αυτής της δραστηριότητας. 

Αυτό πως θα µεταβιβαστεί, όλη αυτή η γνώση, τα προτάγµατα από 

όλη αυτή τη δραστηριότητα και στις υπόλοιπες επιχειρήσεις; 

Και ένα τελευταίο, όλοι αυτοί οι προβληµατισµοί που άκουσα σε 

σχέση και µε τους προηγούµενους συναδέλφους πραγµατικά και πριν 

30 χρόνια όταν ξεκίναγα τη σταδιοδροµία µου πάνω στην ασφάλεια 

της εργασίας άκουγα τα ίδια πράγµατα.  

Η χώρα µας είναι µια χώρα µε υπηρεσίες. Θα ήθελα εδώ η 

κυρία που άκουσα και τα καλύτερα από συναδέλφους που είναι από 

την Επιθεώρηση Εργασίας να βρούµε κάποιους τρόπους και να είναι 
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και αυτό εφαλτήριο, αυτό που είπαν οι προηγούµενοι, να γίνει 

κουλτούρα η ασφάλεια της εργασίας. Από την παιδική ηλικία είναι 

βασικό αυτό το πράγµα.  Είναι πάρα πολύ βασικό. 

Αυτές οι επιχειρήσεις που απόλαυσαν πως θα µεταδοθεί στις 

άλλες ή θα παραµείνει µόνο εκεί;  Ευχαριστώ.  

 

Κος Κουµπάρος:  

Σε αυτές τ ις επιχειρήσεις που εγώ συνεργάστηκα για να χτίσουµε 

κάτι επιπλέον από συστήµατα και τέτοια µου είπαν το εξής, ξέρεις 

λέει Ντίνο πήγα στο τάδε µαγαζί να δουλέψω και δεν µε υποχρέωσαν 

να βάλω ζώνη για να ανεβώ επάνω στη γερανογέφυρα να κάνω 

εργασία. Εγώ όµως είχα τη ζώνη µαζί µου και τους είπα ότι αυτή η 

εργασία γίνεται µε ζώνη.  Έτσι µεταλαµπαδεύεται. 

 Είναι λίγο αργή η διαδικασία, µακάρι να µην ήταν 100 

επιχειρήσεις να ήταν 1500 και 5000.   

 

Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Ήταν πολύ χρήσιµο νοµίζω, ήταν ο τρόπος που πραγµατικά τσουλάει 

αυτό το πράγµα και κινείται.   

 

Κος ΚΥΡΙΑΚΟΓΓΟΝΑΣ:  

Είχα ξανά µιλήσει πριν, Κυριακόγγονας ονοµάζοµαι, είµαι Μηχανικός.  

Ήθελα να σας θυµίσω το εξής, στα πρώτα βήµατα του ΕΛΙΝΥΑΕ είχε 

έρθει εδώ ένας σύνδεσµος να το πω έτσι οδικής ασφάλειας της 

Γερµανίας. Επίσηµος, τον συµβουλεύεται το κράτος πάντοτε και δεν 

αλλάζει τη διοίκησή του ανάλογα µε τ ις κυβερνήσεις, παραµένει 

σταθερή.  

Το σηµαντικό που είχαν πει είναι το εξής, πως θα τα µάθουµε, 

πως θα τα πούµε, τ ι γίνεται µε τα παιδιά. Οι γονείς που είναι σε 

κάποια επιχείρηση, ο πατέρας, η µητέρα, αυτά τα οποία µαθαίνουν 

δεν τα µαθαίνουν για να τα εφαρµόζουν µόνο στην επιχείρηση. 

Μαθαίνουν ότι ο πυροσβεστήρας µπορεί να είναι χρήσιµος και στο 

σπίτ ι, µαθαίνουν τη χρήση του.  Μαθαίνουν το πώς να οδηγούν 

σωστά το αυτοκίνητο, αυτό το κάνουν και ιδιωτικά. Φορούν ζώνη 

στο αυτοκίνητο.  

Τα παιδιά τα αφοµοιώνουν αυτά και όταν µεγαλώσουν πια το 

θεωρούν αυτονόητο.  Και είχα πει τότε ότι θα αρχίσω να είµαι 

αισιόδοξος, δεν είµαι ακόµα, όταν δω είτε εργαζόµενους είτε 

εργοδότες να µην παρκάρουν πάνω στο φανάρι.  
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Κα ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

Νοµίζω θα πρέπει να ολοκληρώσουµε. Να µας κάνει η κυρία 

Μπαρδάνη το κλείσιµο.  Ευχαριστώ πολύ για όλες τ ις τοποθετήσεις 

όλους τους συµβούλους πολλαπλασιαστές. 

 

Κα ΜΠΑΡ∆ΑΝΗ:  

Νοµίζω ότι µε αυτά που είπατε εσείς κάνατε το κλείσιµο και είναι 

ακριβώς αυτό. Και µάλιστα έρχοµαι στη δική σας τοποθέτηση.  

Κάναµε όλη αυτή την προσπάθεια για να τη συνεχίσουµε. Αυτό είναι 

το µόνο σίγουρο, σας το λέω εκ µέρους του ΣΕΒ είναι κάτι το οποίο 

το αποδεικνύει κιόλας έµπρακτα µε διάφορες ενέργειές του, το έργο 

αυτό το κάναµε για να το συνεχίσουµε. 

Όλη αυτή η διαδικασία, όλα αυτά που µάθαµε, όλα αυτά που 

πειραµατιστήκαµε είναι για να κάνουµε το επόµενο βήµα. Και ειδικά 

η σηµερινή συνάντηση ήταν για να πάρουµε τα διάφορα στοιχεία 

αυτά τα οποία θα προσπαθούσαµε να δούµε τ ι θα είναι το επόµενο. 

Ο κος Καρατζογιάννης στην αρχή είπε αυτό που θα καταλήξω 

τώρα.  Είναι η προσπάθειά µας και η πρότασή µας όλη αυτή η καλή 

πρακτική που το έργο µας ήταν µια καλή πρακτική και ο κος 

Μαραµπούτης το είπε, να µπορεί να προταθεί να γίνει και δηµόσια 

πολιτ ική, να γίνει µηχανισµός.  

Να γίνει κάτι το οποίο αυτό αφού το είδαµε πετυχηµένο, αφού 

το δουλέψαµε, αφού πειραµατιστήκαµε, αφού είδαµε τα δυνατά του 

και τα αδύναµα σηµεία του να το κάνουµε πρόταση να µπορεί να 

γίνει να πολλαπλασιαστεί και αν µπορεί να γίνει εθνική πολιτ ική.  

Οπότε περιµένετε νέα όχι σύντοµα, άµεσα, ότι η προσπάθειά 

µας θα είναι να συνεχιστεί να κάνουµε διάφορα άλλα συγκεκριµένα 

πάνω από το έργο ώστε το έργο αυτό να µην κλείσει, να έχει τη 

συνέχειά του.  

Το θέµα συνεργασιών το λέµε συνέχεια και συνεχίζουµε να το 

λέµε και θα το κάνουµε και πράξη συνεχώς. Συνεργασίες είτε µε 

φορείς οι οποίοι ήδη υπάρχουν, φορείς οι οποίοι ασχολούνται σε 

διάφορους τοµείς, είπατε την εκπαίδευση για την οδική συµπεριφορά 

και για το γερµανικό σύνδεσµο.  

Υπάρχουν και ελληνικές πολύ καλές οργανώσεις, το ξέρετε όλοι 

το Ίδρυµα Πάνος Μυλωνάς που κάνει µια πάρα πολύ καλή δουλειά 

πάνω σε αυτόν τον τοµέα, νοµίζω και εσείς στην Coral έχετε µια 

συνεργασία ιδιαίτερη πάνω σε αυτό ή είναι άλλη εταιρία, τέλος 
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τέλος πάντων και ο χώρος των πετρελαίων.  

Και σε αυτό είµαστε ανοιχτοί να κάνουµε ειδικές συνεργασίες 

για τα σχολεία, για τ ις νεότερες ηλικίες, οπουδήποτε.  Με το 

σύνδεσµο των τεχνικών ασφαλείας, δηλαδή µε οτιδήποτε µπορεί να 

γίνει συνεργασία ώστε να πολλαπλασιαστεί και να ενισχυθεί αυτή η 

προσπάθεια. Προφανώς είµαστε ανοιχτοί και προφανώς θέλουµε και 

τη βοήθεια όλων και τη συµµετοχή όλων. 

Πολλά από αυτά τα οποία έχουν ειπωθεί και µια και είπατε για 

την εκπαίδευση του ILO και όλο αυτό το υλικό το εκπαιδευτικό που 

φτιάξαµε εµείς, που φτιάξανε εδώ οι συνεργάτες για να το 

χρησιµοποιήσουν οι πολλαπλασιαστές, πολλά από αυτά θα υπάρχουν 

στο site και θα είναι ανοιχτά σε πάρα πολύ κόσµο, ώστε όλο αυτό 

δεν θα κλειστεί ούτε σε ντουλάπι, ούτε σε κάποιο συρτάρι, ούτε θα 

είναι γνώσεις όσων τέλος πάντων είχαν την ευκαιρία να τα 

δουλέψουν αλλά θα είναι ανοιχτά για να µπορούν να 

πολλαπλασιαστούν και να γίνουν χρήση και να χρησιµοποιηθούν από 

όλους.   

Και πολλά άλλα πράγµατα. Θέλουµε να είσαστε κοντά είτε ως 

άτοµα, είτε ως εταιρίες, είτε ως φορείς στις προσπάθειες που 

κάνουµε, γιατί µόνο έτσι όλοι µαζί µπορούµε ώστε να µπορεί το θέµα 

της υγείας και της ασφάλειας να περάσει και ατοµικά και συλλογικά 

σε πρώτη γραµµή. 

Να σας ευχαριστήσουµε όλους που συµµετείχατε σε αυτό. Είναι 

ευκαιρία εδώ να πω πάλι και να ευχαριστήσω σίγουρα τους κύριους 

συντελεστές του έργου και το λέω προσωπικά και εννοώ και τους 

συνεργάτες σας.  Τον Στάθη Καρατζογιάννη, τον Πέτρο 

Μπαραµπούτη και τον Γιάννη τον Καλύβα που στις ευχαριστίες προς 

τα άτοµα αυτά είναι και όλων των συνεργατών.  

Σίγουρα τους πολλαπλασιαστές που έκαναν πάρα πολύ καλή 

δουλειά. Θα µου επιτρέψετε να ευχαριστήσω ιδιαίτερα και τον κ. 

∆ραπανιώτη, τον κ. Κυριακόγγονα, τον κ. ∆έδε οι οποίοι είναι από 

τους στυλοβάτες των θεµάτων υγείας και ασφάλειας στον ΣΕΒ και 

είναι ευκαιρία που ήταν σήµερα µαζί για να τους ευχαριστήσω 

απευθείας και τον κ. Σκιαδά που το είπε αλλά έφυγε και  έτσι δεν το 

λέω ξανά τώρα. 

Σας ευχαριστούµε όλους. Ελπίζουµε στη συνέχεια και θα 

θέλαµε να είστε κοντά µας στη συνέχεια που θα έχουµε.  

 

Κος ΚΑΛΥΒΑΣ:  
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Υπάρχει ένας µπουφές έξω, σας ευχαριστούµε και πάλι για τη 

συµµετοχή σας. Επίσης µην ξεχάσετε να συµπληρώσετε το φύλλο 

αξιολόγησης και να το εναποθέσετε στη γραµµατεία.  

 

 

 

 

 

ΛΗΞΗ  ΕΡΓΑΣΙΩΝ 

 

 

 

 


